
با 12 رای موافق و هفت رای مخالف صورت گرفت،

تصویب احداث آرامستان در نزدیک جمکران 

برگزاری مراسم عروسی در کوه ها به خاطر کرونا!

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  مطرح کرد:

راهکارسرعت بخشی به طرح 
توسعه آستان چهل اختران
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معاون  برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم اعلام کرد:

کاهش 50درصدی
 تخلفات ساختمانی 
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معاون  برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: حجم تخلفات ساختمانی در شهر قم در سال ۹۷ عدد ۱۱.۶ دهم تخلف 
و برای سال ۹۸ حدود ۵ ثبت  شده که کاهش تخلفات را نشان می دهد که تخلفات ساختمانی در قم بیش از ۵۰ درصد کاهش  یافته 
است.   محسن رنجبر ، یکی از شاخص های مهم در چشم انداز شهر قم را خدامحوری و شهروند محوری دانست و اظهار داشت: در

به  اشاره  با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
استفاده از ظرفیت پروژه ۴۸ هکتاری پردیسان برای پیشبرد 
اجرای طرح  روند  اختران گفت:  امامزاده چهل  توسعه  طرح 

توسعه آستان چهل اختران کند است.  محسن بهشتی، روند 
اجرای طرح توسعه آستان چهل اختران را کند ارزیابی و اظهار 

داشت: مردم انتظار دارند همان طور که این پروژه به شیوه

توزیع 3 هزار بسته معیشتی
 بین نیازمندان 

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری  استان قم، 
با اشاره به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا برای تعطیلی تمام تاسیسات گردشگری 
ثانوی  اطلاع  تا  استان  در  گردشگری  تاسیسات  از  هیچ یک  اساس  این  بر  گفت: 
حق فعالت ندارند و با متخلفان برخورد قانونی می شود.  علیرضا مرادی رعایت 
پروتکل های بهداشتی را الزامی دانست و افزود: طی هفته های گذشته تنها به برخی 
واحدهای بیرون بر هتل ها با رعایت الزامات بهداشتی مجوز فعالیت داده شده است. 

وی ادامه داد: با توجه به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا، فعالیت تمام تاسیسات

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم از ایجاد ۳ ناحیه صنعتی در 
می شود.   احداث  کهک  در  پوشاک  تخصصی  شهرک  گفت:  و  داد  خبر  استان 
اسرافیل شعاعی ، با اشاره به اهمیت توجه به شعار سال اظهار داشت: رهبر معظم 
انقلاب با نام گذاری شعار سال به نام جهش تولید، حجت را برای فعالان اقتصادی  
به اتمام رسانده و باید با پشتکار و برنامه ریزی تلاش شود تا این اقدام مهم در سال 
جاری به خوبی عملیاتی شود. وی با بیان اینکه شهرک های صنعتی قطب تولیدات 
در کشور هستند، ابراز کرد: در سال جاری برنامه ریزی برای ایجاد سه ناحیه صنعتی

معاون میراث فرهنگی استان قم: 

تاسیسات گردشگری تا اطلاع ثانوی حق فعالیت ندارند
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

شهرک تخصصی پوشاک در کهک احداث می شود 
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و  عمرانی  پروژه های  افتتاح  نظر  از  را   99 سال  قم  شهردار 
سال  سال 99  گفت:  و  دانست  پربرکت  سالی  شهری،  توسعه 
افتتاح پروژه ها و تثبیت شهر قم در مسیر توسعه است. دکتر 
محور  در  حرکت  اهمیت  به  اشاره  با  نژاد  سقاییان  سیدمرتضی 
برنامه های تدوین شده و چشم انداز ۲۰ ساله شهرداری قم، اظهار 
داشت: باوجود مشکلات فراوان ولی با توکل به خدا و محبت های 
لحظه به لحظه حضرت معصومه )س( در مسیر تعیین شده حرکت 
می کنیم. شهردار قم با تأکید بر تلاش مجاهدانه کارکنان شهرداری

مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: این استان 
از ظرفیت های ویژه و قابل توجهی برای موفقیت در اجرای دقیق 
راهبرد جهش تولید برخوردار است و با نگاه خاص مدیریت عالی 
استان می خواهد در این موضوع در سطح کشور نمونه و نقش آفرین 
باشد.  مرتضی بابایی بیان کرد: قم در زمینه های مختلف موردنیاز 
برای تحقق جهش تولید دارای ظرفیت هایی است که با برنامه ریزی 
جامع و دقیق برای به کارگیری آن، می توان زمینه سازی یک جهش 

بزرگ را فراهم کرد. وی افزود: ازجمله ظرفیت های این استان برای

شهردار قم اعلام کرد:

سال ۹۹ سال افتتاح پروژه ها و تثبیت 
مسیر توسعه 

مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم:

قم ظرفیت های ویژه ای برای 
موفقیت در جهش تولید دارد
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد:

8

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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 معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: هیچ کشوری اسرار دفاعی خود را افشا 
نمی کند و ما نباید به دست خودمان اطلاعات و اسرار نظامی را به دشمن بدهیم.

امیر دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی 
ایران، صبح دیروز با حضور در بیمارستان گلستان، از سه تن از مجروحان حادثه ناو 

کنارک عیادت کرد و روند مداوا و درمان آن ها را مورد ارزیابی قرار داد.
امیر دریادار سیاری در این دیدار، ضمن گرامیداشت شب های قدر و تسلیت ایام 
شهادت حضرت علی )ع( گفت: شهادت عزیزان همرزم در عرصه دریا را خدمت همه 
همرزمان در نیروی دریایی ارتش و خانواده معزز این عزیزان، تسلیت عرض می کنم.

وی با تاکید بر این که این شهدا باعث عزت، افتخار، سرافرازی و نشان دادن توان 
بازدارندگی ما در دریا هستند افزود: همه ما در نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران و نیروهای مسلح، داغدار این حادثه هستیم و خودمان را در داغ خانواده های 

شهدا شریک می دانیم.
معاون هماهنگ کننده ارتش، با بیان اینکه ما برای قطره قطره خون شهدایمان 

ارزش قائل هستیم، تصریح کرد: هر رزمنده ای که از ابتدا وارد خدمت در نیروهای 
مسلح و ارتش می شود، قطعاً یکی از اهداف وی، حفظ سربلندی و اقتدار نظام و 

دستیابی به مقام والای شهادت است. ما مسیر این شهدا را ادامه خواهیم داد
امیر دریادار سیاری ادامه داد: اغلب مجروحان این حادثه ترخیص شده اند و ۳ 
نفری که الان در این بیمارستان و یک نفری در بیمارستان چابهار به سر می برند، به 

زودی ترخیص خواهند شد و حالشان مساعد است.
وی گفت: چیزی که برای من بسیار جالب بود، روحیه این عزیزان است و برای ما 
درس بزرگی است که اعلام آمادگی می کنند بعد از بهبودی، هر چه سریع تر برای 

برای ادامه خدمت به منطقه اعزام شوند.
معاون هماهنگ کننده ارتش در ادامه خاطرنشان کرد: دشمن همواره در صدد 
القای شهادت و خبرسازی و نهایتاً تلاش برای تضعیف قدرت دفاعی جمهوری 
اسلامی است، اما ملت و نیروهای مسلح ما هوشیار است و مقهور شیطنت های 
دشمن نمی شوند و نیروی دریایی راهبردی ما به برکت خون شهدا، اقتدار دریایی و 

مأموریت های خود را همچون گذشته انجام خواهد داد.
امیر دریادار سیاری اظهار داشت: ما در ارتش جمهوری اسلامی ایران هر هفته به 
طور متوسط یک رزمایش در زمین، هوا، دریا و زیر سطح داریم و در این رزمایش ها 
صحنه های واقعی نبرد با مهمات، موشک و تجهیزات نظامی تمرین می شود. در همه 
تمرینات نظامی و دریایی دنیا این گونه اتفاقات می افتد و مروری بر سوابق سوانح 

دریایی جهان کاملًا مؤید اتفاقات به مراتب بدتر است.
وی تصریح کرد: هیچ کشوری اسرار دفاعی خود را افشا نمی کند و ما نباید به دست 
خودمان اطلاعات و اسرار نظامی را به دشمن بدهیم. وی خطاب به مجروحان حادثه 
کنارک گفت: اقتدار دریایی ما از گذشته و حال مرهون حضور دریادلان در پهنه 

آب های سرزمینی و اجرای موفق هزاران مأموریت دریایی است.
در این دیدار، مجروحان حادثه شناور کنارک آمادگی کامل خود را بعد از مرخصی 
از بیمارستان برای ادامه خدمت در مناطق مختلف دریایی و صیانت از حدود و ثغور 

دریایی اعلام کردند.

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور
 به ۶۹۳۷ نفر رسید

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: تاکنون ۱۱۸ هزار و ۳۹۲ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده 
و با فوت ۳۵ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به ۶ هزار و ۹۳۷ 

نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در کشور 
و موارد فوت ناشی از آن بیان کرد: از دیروز تا امروز ۲۷ اردیبهشت ۱۳۹۹ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی یکهزار و ۷۵۷ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشور 
شناسایی شد. از بین مبتلایان جدید، ۳۲۵ مورد بستری و ۱۴۳۲ مورد سرپایی و از 
افراد در تماس با مبتلایان بودند که شناسایی شدند. وی ادامه داد: با این حساب، 
مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۱۱۸ هزار و ۳۹۲ نفر رسید. جهانپور گفت: 
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۳۵ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و 

مجموع جان باختگان این بیماری به ۶ هزار و ۹۳۷ نفر رسید.
به هیچ وجه در وضعیت عادی نیستیم 

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت بیان کرد: امروز بعد از ۷۰ روز، تعداد 
موارد فوتی روزانه به کمتر از ۴۰ مورد رسید. خوشبختانه تاکنون ۹۳ هزار و ۱۴۷ نفر 
از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. همچنین ۲۷۱۶ نفر از بیماران مبتلا به 

کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
وی اظهار کرد: تاکنون ۶۷۲ هزار و ۶۷۹ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام 
شده است. جهانپور افزود: وضعیت استان خوزستان همچنان قرمز است و بیشترین 

میزان بستری و غربالگری را نیز دارد.
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت گفت: کلیدی ترین نکته در 
مهار کرونا، رهگیری تماس های نزدیک محسوب می شود که در اکثر استان های کشور 
فعال شده است. در ۷۰ روز گذشته، کمترین آمار فوت ناشی از ابتلا به کووید ۱۹ را امروز 
داشتیم. وی بیان کرد: همچنان ایران بین پنج کشور با بالاترین میزان بهبود یافتگان 

کرونا قرار دارد.
جهانپور افزود: به هیچ وجه در وضعیت عادی نیستیم. هیچ کجای جهان و ایران 
وضعیت عادی در مواجهه با این ویروس ندارد و شاید به زودی هم نتوانیم وضعیت عادی 

اعلام کنیم. در اکثر شهرهای استان خوزستان وضعیت در شرایط فوق العاده است.
وی اظهار کرد: رعایت بهداشت فردی و عمومی همچنان باید انجام شود تا بتوانیم 

آرام آرام به مسیر مهار این بیماری نزدیک شویم.

یک عضو کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس:

ناامیدی از استخدام، عامل اصلی خروج 
پرستاران از کشور

عضو کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس نا امیدی از جذب و استخدام را عامل اصلی 
خروج پرستاران از کشور دانست و گفت: مهاجرت پرستاران به خارج کشور به دلیل 

عدم اجرای کامل قوانین و بی توجهی به این قشر زحمت کش است. 
حیدر علی عابدی در رابطه ضرورت تامین منابع مالی جهت جذب کادر پرستاری، 
اظهار کرد: متاسفانه در خصوص جذب پرستار موفق نبودیم چرا که مسئولان ما 
فکر می کنند اولویت های دیگری برای هزینه بودجه وجود دارد، اما باید تاکید کنم 
که ضرورت اختصاص بودجه برای جذب پرستار کمتر از تهیه تجهیزات پزشکی و 
دارو نیست. نماینده مردم اصفهان در مجلس دهم، با اشاره به فاصله بسیار زیاد 
استاندارد های وزارت بهداشت و درمان برای تعداد پرستار به ازای تخت بیمارستانی با 
استاندارد های جهانی، اظهار کرد: ممکن است دارو و تجهیزات پزشکی به اندازه کافی 
باشد اما پرستار با فراغ بال نباشد که از آنها به نحو احسن استفاده کند، از این رو اثر 

بخشی تجهیزات مدرن هم زیر سوال رفته و در نهایت مردم آسیب می بینند.
کشور با کمبود شدید کادر پرستار مواجه است

عابدی با بیان اینکه استاندارد وزارت بهداشت تعداد ۲.۵ پرستار به ازای هر تخت 
بیمارستانی است، ادامه داد: طبق استاندارها به ازای هر تخت بیمارستانی ۰.۷ 
کمک پرستار و ۱.۸ پرستار خواهند بود. اما در واقع حضور پرستاران با تعداد بسیار 
کمتری را در بیمارستان ها شاهد هستیم. بنده معتقدم با استخدام پرستاران شاغل در 
بیمارستان ها به حد استاندارد خواهیم رسید. زمانی که تعداد پرستاران به حد استاندارد 

برسد، اجرای قانون ارتقاء بهره وری، قانون مشاغل سخت و زیان آور میسر خواهد بود.
این نماینده مردم در مجلس دهم، ناامیدی از جذب و استخدام را عامل اصلی 
خروج پرستاران از کشور دانست و افزود: مهاجرت پرستاران به خارج کشور به دلیل 
عدم اجرای کامل قوانین، بی توجهی به این قشر زحمت کش است. بنابراین سازمان 
مدیریت برنامه و بودجه باید همانطور که برای دارو و تجهیزات پزشکی اولویت قائل 
می شود، برای استخدام پرستار هم اولویت قائل شود. عضو کمیسیون بهداشت ودرمان 
مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه کشور با کمبود شدید کادر پرستار مواجه است، 
خاطرنشان کرد: با جذب سالانه ۲۰ هزار پرستار در طول سه الی ۴ سال آینده، وضعیت 

این قشر تا حد قابل قبولی بهبود پیدا می کند.
 

عضو کمیسیون سیاست خارجی مجلس:

کشورهای اروپا در رفتارهای 
ضدبرجامی شان تجدیدنظر کنند

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اعتقاد دارد پس گذشت دو 
سال از خروج آمریکا از توافق هسته ای، اروپایی ها باید در رفتارشان و همچنین عمل به 

وظایف برجامی تجدید نظر کنند. 
علاءالدین بروجردی با اشاره به گذشت دو سال از خروج آمریکا از توافق هسته ای با 
ایران و تشدید تحریم ها علیه کشورمان، گفت: آمریکایی ها بر خلاف همه موازین بین 
المللی از توافقنامه برجام خارج شدند و حتی احترامی برای امضاء خودشان نیز قائل 
نشدند. نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: افکار عمومی دنیا 
شاهد نقض توافقنامه های جهانی از سوی ترامپ بوده لذا آمریکا نه تنها در مورد توافق 
هسته ای بلکه در مورد مسائل مختلف جهانی مانند زیست محیطی و غیره نیز رفتاری 
یکجانبه از خود نشان داده است. وی با اشاره به اینکه طی چند مدت گذشته مقامات 
کاخ سفید ادعا کردند ایران نباید از مفاد برجام بهره ای بدست بیاورد، ادامه داد: این 
مهم در حالیست وقتی کشوری عضو برجام نیست نمی تواند در مورد آن اظهارنظر کند. 
این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه کشورهای اروپایی عضو برجام و شورای 
امنیت سازمان ملل باید اقدامات ضدایرانی ایالات متحده را محکوم کنند، تصریح کرد: 
ایران اسلامی تاکنون به همه تعهدات برجامی خودش عمل کرده و این در حالیست 
که آمریکا تعهداتش را نقض کرد و همچنین اروپایی ها نیز از خودشان بدعهدی نشان 
داده اند.  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: بنابراین می توان اذعان کرد اگر قرار باشد برجامی به نتیجه برسد، 

اروپایی ها باید به تعهدات و وظایف برجامی خود در مقابل ایران اسلامی عمل کنند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار :

مسئولیت سود و زیان در بورس با 
سرمایه گذار است 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار می گوید از آنجایی که سرمایه گذار مسئول سود و 
زیان در بازار سرمایه و بورس است، باید آگاهانه وارد بورس شود. 

حسن قالیباف اصل درباره شرایط بازار بورس و امکان تداوم روند رو به رشد آن، گفت: 
از آنجایی که قیمت سهام یک شرکت تابع عومل مختلفی مانند شرایط داخلی شرکت، 
وضعیت صنعت، اقتصاد و... است، افراد باید پیش از ورود به بازار سرمایه و خرید و 

فروش سهام آموزش های لازم را ببینند.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاران باید در دوره های آموزشی برگزار شده در بازار سرمایه 
و بورس شرکت کرده و از پندهای آموزشی ارائه شده در صداوسیما برای خرید و فروش 
سهام استفاده کنند، افزود: فایل های آموزشی بسیاری در سایت های مختلف موجود 
است که مردم می توانند از آن استفاده کنند. قالیباف با بیان اینکه سرمایه گذار مسئول 
سود و زیان در بازار سرمایه و بورس است، اظهار کرد: مردم باید آگاهانه وارد بورس 
شده و مطالعه داشته باشد در غیر این صورت به مشاوران دارای مجوز، صندوق سرمایه 
گذاری، شرکت های سبد گردان و ... مراجعه کرده و سرمایه گذاری غیرمستقسم انجام 
دهند. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه هیچ فردی نمی تواند پیش بینی 
دقیقی از رشد یا سقوط سهام در بازار سرمایه و بورس داشته باشد، اضافه کرد: نوسان 

ذات بازار است و فردی که وارد آن می شود باید مسئولیت ضرر و زیان را بپذیرد.

بازی انتخاباتی ترامپ با 
کارت چین 

آمریکا مهم ترین  فراگیری کرونا در  از  پیش  ماه  یک 
سوال منتقدان ترامپ این بود که چگونه می توان دونالد 

ترامپ را در انتخابات نوامبر شکست داد؛ درحالی که متغیرهای اقتصادی از وضعیت 
نسبتا خوبی برخوردار بودند.

در چنین فضایی حتی دموکراتها احتمال پیروزی بر دونالد ترامپ را بسیار سخت و 
دشوار می دیدند.

اقتصادی خود  به دستاوردهای  توییت هایش  در  دائم  نیز  ترامپ  دونالد  برابر،  در 
در داخل تاکید داشت و با غروری فراگیر از پیروزی قطعی در انتخابات نوامبر سخن 
می گفت. حالا اما با گذشت حدود ۳ ماه پس از فراگیری کرونا در جهان و ایالات 

متحده، متغیرهای بسیاری تغییر کرده است.
در حوزه اشتغال، بالاترین رشد نرخ بیکاری از ۱۹۴۵ به بعد تاکنون رخ داده است 
و درخواست بیش از ۳۳ میلیون نفر در ایالات متحده برای بیمه بیکاری خبر از عمق 

فاجعه اقتصادی رخ داده درپساکرونا را می دهد.
در مورد بورس نیویورک  نیز با وجود ۳ سقوط دردناک شاخص، همچنان جبران 

ضررهای رخ داده صورت نگرفته است.
مرگ نزدیک به ۹۰ هزار نفر بر اثر کرونا و کسب رتبه اول مرگ ومیر براثر کرونا درجهان،  
انتقادات بسیاری را در مورد نحوه مدیریت بحران کرونا توسط دونالد ترامپ ایجاد کرده 
است. درچنین فضایی دونالد ترامپ و تیم او  نوک پیکان حملات خویش را متوجه 

دولت چین کرده اند.
دیدار دوجانبه ترامپ و همتای چینی در حاشیه نشست رهبران "گروه ۲۰ "اقتصاد 

بزرگ جهان در شهر اوساکا ژاپن/ ۲۹ ژوئن ۲۰۱۹/ آسوشیتدپرس
چین که به اتهام پنهانکاری و خبرهای اشتباه در روزهای اول کرونا همچنان مورد 
نکوهش برخی از دولتهای جهان قرار دارد ، با آمار بالای مرگ ومیر بر اثر کرونا در آمریکا 
احساس بدی نسبت به دولت آن درمیان بخشی از مردم ایالات متحده ایجاد شده 

است.
حال در شرایط آشفته اقتصادی آمریکا دونالد ترامپ برگ بازی انتخاباتی خویش را 

مبارزه با حکومت چین و تنبیه آن قرار داده است.
اعلام مواضعی چون احتمال قطع ارتباط با چین توسط دونالد ترامپ را می توان در 

این راستا ارزیابی کرد.
ترامپ شعاراصلی انتخاباتی خودش را در رقابت های ۲۰۱۶  پیش از تمرکز بر "اول 

آمریکا" را بر افزون سازی خطر مهاجرین به آمریکا از مرز مکزیک قرار داد.
او با مبالغه خطر مهاجران آمریکای لاتین و مرکزی بخصوص مکزیک سعی کرد 

حساسیت رای دهندگان جمهوریخواه به این موضوع را برانگیزد.
او حالا باردیگر کوشش می کند که دوگانه پیروزی برچین با او و شکست از چین با 

بایدن را بزرگ نمایی کند.
ترامپ طی روزهای اخیر بارها اعلام کرده که اگر او کنار رود و دموکراتها پیروز شوند 

چین آمریکا را در دست خود خواهد گرفت!
ترامپ تاکنون نشان داده که بازی با ذهنیت مخاطبان خود را برای کسب رای بخوبی 
بلد است؛ اما  این بار چالش بزرگ این است که بدون مانور روی "چین هراسی" کارت 

برنده دیگری وجود ندارد.
او نه می تواند روی دستاوردهای اقتصادی تاکید کند و نه دستاورد سیاست خارجی 
قابل اعتنایی فعلا وجود دارد؛ بلکه تنها برگ در کنار چین هراسی می تواند ایجاد این 
امید در رای دهندگان باشد که وی بهتر از رقیبش می تواند رونق را دوباره به اقتصاد 
آمریکا باز گرداند رونقی که معلوم نیست که بازگشت آن چند ماه یا چندسال دیگر زمان 

خواهد برد.
*مدرس علوم سیاسی

 آدم های حبابی را
جدی نگیریم 

خانم دکتر و خانم مهندس صدای شان می کردند اما 
آنها دکتر و مهندس نبودند. به اسطه شغل همسران شان 

آنها هم به درجه دکتری و مهندسی رسیده بودند.
داستان این دکتر و مهندس های قلابی در حال تکرار است. عده ای به واسطه همسر 
یک خواننده بودن یا پسر یک فوتبالیست بودن یا برادر یک روحانی بودن، خود را دست 
بالا می گیرند و فکر می کنند به واسطه نسبتی که با آدم مشهورها دارند می توانند سری 

در سرها در بیاورند.
اصلا آقازاده ها در ایران به خاطر این آقازاده شدند که مردم به احترام پدرها به آنها 
هم احترام می گذاشتند و همین محترم شمردن باعث شد تا آقازاده ها را یابو بردارد که 

کسی هستند.
آدم مشهورها در تمام حوزه ها برای رسیدن به جایی که هستند زحمت کشیده و 
خون  دل ها خورده اند. روا نیست فرد دیگری به واسطه یک ازدواج، یک رابطه فامیلی 
از نردبان محبوبیت آنها بالا رود و از جایگاه خود سواستفاده کند و با برخی رفتارهای 
خود برای دیگران دردسر آفرینی کنند. البته ما طرفدارها هم در این میان بی تقصیر 
نیستیم. ما این آدم ها را بزرگ کرده ایم. واقعا همسر یک بازیگر یا فوتبالیست بودن 
فضیلت است؟ آیا برادر یک سیاستمدار بودن یک حُسن بزرگ است؟ به قول آن ضرب 

المثل قدیمی»گیرم پدر تو بود فاضل...از فضل پدر تو را چه حاصل؟«
همین رفتارها باعث می شود جای آدم ها عوض شود. به جای اینکه به دنبال آدم های 

واقعی برویم، سراغ انسان های مجازی که لایک ها آنها را بزرگ کرده اند می رویم.
برخی به این نتیجه می رسند که بدون زحمت و فقط با کمی لوندی و حرکات خارج 
از عرف می شود ره صد ساله را یک شبه طی کرد. الان خودتان در فضای مجازی به 
خوبی شاهد رشد قارچ گونه این آدم ها هستید. آدم هایی که هیچ ندارند اما می خواهند 
به همه چیز برسند. گاهی رفتارهای ما به نسل تازه یاد می دهد که فقط باید به دنبال 
شهرت بود. آنها به خوبی رفتار ما را می بینند و نتیجه می گیرند که رسیدن به شهرت 
به هر قیمتی یک فضیلت است. ما به آنها یاد نداده ایم که انسان خوب بودن، به 
قانون احترام گذاشتن، احترام دیگران را نگه داشتن، عقاید دیگران را محترم شمردن 

فضلیت های انسان است نه زن و شوهر فلانی یا برادر بهمانی بودن.
آنقدر آش جامعه شور شده است که اگر یک آقازاده بی هنر و یک نخبه دانشگاهی 
همزمان به خواستگاری یک دختر بروند به احتمال خیلی زیاد، آقازاده بی هنر برنده 
میدان خواهد بود. چون خانواده دختر فکر می کنند این پسر بی هنر به لطف پدرش 

همیشه بالاست و آن نخبه بی نوا سال ها باید زحمت بکشد تا به جایی برسد.
به همین راحتی به دست خودمان جامعه را تقدیم به آدم های حبابی می کنیم. 

آدم هایی که با نردبان دیگران به جایگاه بالا می رسند و از خود هیچ هنری ندارند.

با ۱۲ رای موافق و هفت رای مخالف صورت گرفت،

تصویب احداث آرامستان در نزدیک جمکران 
احداث آرامستان جدید قم در ضلع جنوب شرقی قم به تصویب شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان رسید. در جلسه عصر دیروز شورای برنامه ریزی و توسعه استان، نیاز شهر 
قم به آرامستان جدید در افق ۱۴۵۰ مورد توجه قرار گرفت که پس از اظهار نظر موافقان 
و مخالفان، احداث آرامستان جدید در ضلع جنوب شرقی قم و در نزدیکی جمکران 
به مساحت ۱۴۷ هکتار با ۱۲ رای موافق و هفت رای مخالف به تصویب رسید.  دکتر 
سقاییان نژاد شهردار قم با تصریح بر اینکه ظرفیت آرامستان بهشت معصومه )س( تا 
چند سال آینده به اتمام می رسد، ضرورت احداث آرمستان جدید را یادآور شد و تاکید 
کرد: با توجه به نیاز منطقه، ۹۰ هکتار از آرامستان ۱۴۷ هکتاری جدید به فضای سبز 
اختصاص خواهد یافت. اعضای شورای برنامه ریزی و توسعه استان همچنین با الحاق 
۶۳ هکتار از اراضی انتهای شهرک قدس برای اجرای طرح اقدام ملی مسکن شامل 
سازه، شوارع و فضای سبز موافقت کردند.  این طرح با ۱۸ رای موافق و یک رای ممتنع 
به تصویب اعضا رسید.  در این جلسه همچنین ساخت ۱۰ طرح کوچک در زمینه های 
مختلف مانند؛ ساخت ترمینال پسته، ایجاد کارگاههای اقتصادی و ... با رای اکثریت 
به تصویب رسید. اجرای سند راهبردی تحول اجتماعی فرهنگی استان قم نیز از دیگر 

طرح هایی بود که به تصویب شورای برنامه ریزی و توسعه استان رسید.
سلیمان پور معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم در این جلسه گفت: 
این طرح پس از بیان دغدغه های رهبر معظم انقلاب در ۱۹ دی ۹۷ طراحی شده 
که شامل پنج برنامه عملیاتی است.  وی افزود: در این سند وظایف و تکالیف همه 
دستگاهها برای کاهش آسیب های اجتماعی مشخص شده و قرار است تا پایان سال 

۱۴۰۰ اجرایی شود.

معاون هماهنگ کننده ارتش:
نباید به دست خودمان اطلاعات و اسرار نظامی را به دشمن بدهیم

اخبار

مصطفی داننده*

 وزیر تعاون،  کار و رفاه اجتماعی گفت: یک میلیون 
کارگاه ثبت شده با سه میلیون و ۲۰۰ هزار کارگر مشمول 
که از شیوع کرونا آسیب دیدند تسهیلات دریافت می کنند.  
»محمد شریعتمداری« افزود: بر اساس مصوبه ستاد ملی 
مقابله با کرونا و ستاد اقتصادی دولت، با همکاری بانک 
مرکزی و از محل منابع شبکه بانکی، ۵۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات به بنگاه هایی تخصیص خواهد یافت که 
در ۱۳ رسته ای که مستقیم یا غیر مستقیم از شیوع کرونا 
آسیب دیده اند فعال هستند. وی بیان کرد: بر اساس 
اطلاعات سازمان تامین اجتماعی، یک میلیون کارگاه 
ثبت شده، با ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار کارگر و نیروی انسانی 
مشمول این مصوبه می شوند و این واحدها به شرط قبول 
تعهد حفظ نیروی کار خود که بر اساس فهرست بیمه 

ارسالی به تامین اجتماعی در ماه های دی و بهمن سال 
۱۳۹۸ محاسبه می شود، مشمول دریافت پیامک مراجعه 

به سامانه کارا و ثبت نام دریافت وام خواهند شد.
۱۶ میلیون تومان تسهیلات به ازای 

هر نیروی انسانی
وزیر کار در حاشیه نشست با رییس بنیاد مستضعفان 
گفت: به ازای هر نفر از نیروی انسانی کارگاه هایی که 
مستقیم از کرونا لطمه دیده اند مبلغ ۱۶ میلیون تومان 
ازای هر کارگر کارگاه هایی که غیر مستقیم لطمه  به  و 
خورده اند، مبلغ ۱۲ میلیون تومان تسهیلات با نرخ سود 
۱۲ درصد تعلق می گیرد؛ این واحدها باید بعد از دریافت 

پیامک به سامانه کارا مراجعه و ثبت نام کنند.
صنعتی  واحدهای  نام،  ثبت  از  پس  داد:  ادامه  وی 

واحدهای  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  طرف  از 
گردشگری از طرف وزارت میراث فرهنگی و گردشگری 
ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  طرف  از  فرهنگی  واحدهای  و 
اسلامی مورد تایید نهایی قرار می گیرند و پس از تایید 
نهایی، به بانک های عامل مراجعه و تسهیلات خود را از 

هفته دوم خرداد به بعد دریافت می کنند.
ساخت ۸۷ هزار واحد مسکونی برای مددجویان 

بهزیستی
شریعتمداری اظهارداشت: از ابتدای تشکیل سازمان 
انواع  در  مسکونی  واحد  هزار   ۱۲۳ امروز  تا  بهزیستی 
سازمان  با  مرتبطین  و  مددجویان  اختیار  در  گوناگون 
این  از  هزار  ساخت ۸۷  که  است  گرفته  قرار  بهزیستی 

واحدها در این دولت انجام شده است.

وزیر تعاون،  کار و رفاه اجتماعی: 

یک میلیون کارگاه، تسهیلات کرونا می گیرند

سخنگوی دولت گفت: ستاد مبارزه به قاچاق کالا 
و ارز با با برنامه های توسعه کشور، حفظ اشتغال و 

فقرزدایی و تولید ارتباط مستقیم دارد.
علی ربیعی عصر روز شنبه در نشست هم اندیشی 
و هم افزایی مدیران و رییسان روابط عمومی ها در 
ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با تبریک »روز 
جهانی ارتباطات« به جامعه ارتباطی و اطلاع رسانی 
و  قدر  شب های  برکت  به  امیدوارم  گفت:  کشور، 
تلاش های اعضای این جامعه تا امروز و تداوم آن 
در آینده، بتوانیم جامعه ای فعال تر و پویاتر در مقابله 
با همه مشکلات، به ویژه در مسیر مبارزه با کرونا و 
مقاومت برابر تحریم داشته باشیم تا به بهبود زندگی 

مردم کمک کند.
جمهوری  رئیس  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
افزود: در اصلاح قانون قاچاق کالا و ارز فعال بودم 
و مخالف تشکیل این گونه ستادها در ساختار دولت 
هستم؛ اما یک نظر قوی تر وجود دارد که با توجه 
به ساختار اقتصادی و جغرافیایی و مرزهای کشور 
نیازمند به ستاد هستیم قطعاً لایه هایی در این ستاد 

است که دیده نمی شود.
ربیعی با اشاره به ارتباط فعالیت ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز با برنامه های توسعه کشور تصریح 
کرد: فعالیت این ستاد با حفظ اشتغال و فقرزدایی و 

تولید در کشور نیز ارتباط مستقیم دارد.
وی به دو بخش قاچاق ورودی و خروجی کالا از 
کشور اشاره کرد و گفت: بیشترین قاچاق ورودی به 
کشور در بخش کفش و پوشاک، لوزام آرایش و لوزام 

خانگی و قطعات خودرو است.
گفت:  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  ربیعی 

وقتی درباره اقدامات جامعه اطلاعاتی و ارتباطی 
در دوران کرونا سخن می گوئیم، نمی توانیم نسبت 
جامعه اطلاعاتی و ارتباطی با کرونا را مورد بحث 
قرار ندهیم. ما نیاز به یک پویش نظری در ارتباط با 

وظایف جامعه اطلاعاتی و ارتباطی با کرونا داریم.
سخنگوی دولت اضافه کرد: همه ما در دهه های 
مسائل  ارتباطات  جهان  که  هستیم  واقف  اخیر 
امروز پرسش های زیادی  و  مختلفی داشته است 
درباره آثار جدید و تحولات آینده فرآیندهای ارتباطی 
درباره  روز  یک  اگر  شاید  ماست.  روی  پیش  در 
جهانی شدن و جهانی سازی نزاع بود، هر چه بود 

آثار آن آثار واقعی بود.
وی ادامه داد: ما امروز با بیماری های جهانی شده 
رو به رو هستیم بیماری هایی که قطعاً بر فرآیندهای 
ارتباطات  و  دریایی  و  هوایی  زمینی،  ارتباطات، 
به  هم  دیجیتال  ارتباطات  و  شد  استوار  انسانی 
سرعت آثار و اپیدمی روانی خود را به جای داشته 
است به طوری که یک درگیری فیزیکی داشتیم 
موج  حال  هر  به  انسان ها.  روانی  درگیری  یک 
فناوری های ارتباطی در بیماری های جهانی تأثیر 

زیادی داشته است و ما امروز با آن مواجه هستیم.
با  رئیس جمهوری  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
بیان اینکه در سال ۱۳۹۹ با توجه به شیوع ویروس 
بحث  بیشتر  ارتباطات  نقش  مورد  در  باید  کرونا 
کنیم، گفت: دوران کرونا ما را به فهم جدیدتر و تأمل 
عمیق تر واداشته است. ما در بعد ارتباطات با نوعی 
با هیچ هراس رسانه ای و  شوک مواجه شدیم که 

زیستی با قبل خودش قابل مقایسه نیست.
وی ادامه داد: به نظر من بار روانی اشباع بیش 

از حد نوعی از اخبار و اطلاعات از آثار اقتصادی 
کرونا امروز ویران گر عمل می کند در بخشی جاها 

ویرانگرتر هم عمل کرده است.
ربیعی با اشاره به اینکه جامعه ما امروز با سردرگمی 
و فشارهای روانی بسیاری روبرو هست، گفت: همه 
ما در اخبار می بینیم که مردم آمریکا، بریتانیایی ها و 
آلمانی ها در اعتراض به آنچه که قرنطینه بود، بیرون 
ریختند. ما این اخبار را بسیار سرسری نگاه کردیم. 
من فکر می کنم این یک اعتراض به شرایط روحی 
و روانی کرونا است و نشان می دهد که تعادل های 

اجتماعی - روانی به هم ریخته است.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: بیرون ریختن 
با اسلحه در آمریکا آن هم در جامعه ای که  مردم 
نوعی  هست،  کمتر  هم  زندگی  معنابخش های 
حق  ما  است.  کرونا  پدیده  روانی  آثار  به  اعتراض 
نداریم صرف این اخبار را مطالعه کنیم و به نظرم نیاز 

به یک مطالعه عمیق تر داریم.
وی گفت: امروز هر کدام از ما به جامعه نگاه کنیم 
اپیدمی  است  ممکن  بی اتکائی  احساس  نوعی 
شود. نیاز به حمایت اجتماعی و حمایت از هم را 

احساس می کنیم و این نیازها در حال رشد است.
ربیعی اضافه کرد: من قبلًا درباره حفاظت از جان 
توأمان در برابر تهدید سلامت و تهدید معیشت هم 
نوشتم و هم گفتم. امروز در روز جهانی ارتباطات از 
ضرورت حفاظت از تعادل های روانی و اجتماعی 
صحبت کنم و معتقد هستم مفهوم امنیت انسانی 
حفاظت  کرد:  تصریح  وی  شود.  بازتعریف  باید 
تهدید  و  سلامت  تهدید  مقابل  در  روان  و  جان  از 

معیشت امروز یک مسئله جدی است.

دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری:

مبارزه با قاچاق با اشتغال و تولید ارتباط مستقیم دارد

یک عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با بیان اینکه هدف از نقد باید اصلاح امور 
باشد، گفت: مجلس دهم مشکلاتی داشته و نقدهایی به آن وارد است، اما در مجموع 

من عملکرد مجلس را شایسته سراسر نقد نمی دانم. 
محمدجواد حق شناس درباره ارزیابی از عملکرد مجلس دهم، اظهار کرد: قضاوت 
کردن درباره کارنامه مجلس دهم باید مبتنی بر انصاف و بیان دقیق و درست مسائل، 
مشکلات و علل ناکارآمدی یا موفقیت های آن باشد. نباید یک سویه به ارزیابی از 
عملکرد مجلس دهم بپردازیم و باید شرایطی که مجلس در آن تشکیل شد و فعالیت 

کرد را هم در نظر بگیریم.
وی با بیان اینکه هدف از نقد باید اصلاح امور باشد، معتقد است: مجلس دهم 
مشکلاتی داشته و نقدهایی به آن وارد است، اما در مجموع من عملکرد مجلس را 
شایسته سراسر نقد نمی دانم. برای بررسی عملکرد مجلس دهم باید به چگونگی 
شکل گیری آن توجه داشته باشیم. مجلس دهم نتیجه تعامل انتخاب مردم و نهادی 
بود که برای نظارت بر قانون اساسی تشکیل شده اما کارکردش فراتر از اختیاراتش 
شده است. این فعال سیاسی معتقد است: مجلس دهم در آغاز شکل گیری با یک 
مشکل جدی مواجه شد و نتوانست از همه استعدادها و توانمندی ملت بهره ببرد. 
معتقدم شورای نگهبان باید نقش خود در عملکرد مجلس را بپذیرد. در سال 94 
حداقل 150 اصلاح طلب شاخص ردصلاحیت شدند که اگر آنها در مجلس بودند، 
الان مجلس به کم کاری متهم نمی شد و عملکردش ارتقا می یافت. وقتی می خواهیم 
درباره نمایندگان اصلاح طلب مجلس دهم قضاوت کنیم نباید یادمان برود که به جای 

تیم اصلی، تیم چهارم وارد بازی شده است.
حق شناس همچنین با بیان اینکه اصلاح طلبان مجلس دهم راهبرد دقیقی برای 
چهار سال مجلس دهم نداشته و نتوانستند از همان توان خود بهره ببرند، تصریح 
کرد: اصلاح طلبان و میانه روها به جای آنکه برای انتخاب رئیس، هیات رئیسه مجلس 

و هیات رئیسه کمیسیون ها دست به دست هم دهند، یک رقابت غیرمتعارف ایجاد 
کردند و همین رقابت، موجب تضعیف آنها شد. اگر هر دو جریان کنار هم می ماندند و 
مثلا توافق می شد که عارف و لاریجانی هر کدام برای دو سال ریاست مجلس را بدست 
آورند یا درباره هیات رییسه و کمیسیون ها توافق می شد، فضای کمتری در اختیار 
جریان افراطی قرار می گرفت. در مجموع اصلاح طلبان و میانه روها در پیگیری راهبرد 

همکاری جویانه کوتاهی کردند.
این عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی در گفت وگو با ایسنا با اعتقاد به بی توجهی 
به جایگاه مجلس در این دوره از سوی برخی نهادهای تصمیم گیر در تایید نهایی 
مصوبات، و آن چه شکل گیری برخی بدعت ها خواند ابراز عقیده کرد: خود ریاست 
و هیات رئیسه مجلس هم از جایگاه مجلس مراقبت نکرد. افزایش قیمت بنزین، 
مصوبه ای بود که کمر مجلس دهم را شکست. این تصمیم باید در قالب بررسی لایحه 
بودجه در مجلس تصمیم گیری می شد. مجلسی که نتواند مستقل عمل کند نمی 

تواند در راس امور باشد.
حق شناس در پایان هم با بیان این اعتقاد که برخی نمایندگان مجلس هم به جای 
پیگیری منافع ملی به دنبال منافع شخصی، حزبی و گروهی رفتند، مدعی شد: خبر 
بدی است که مثلا یک نماینده مجلس، برای مشاوره یک وزارتخانه حقوق دریافت 
کند زیرا این یک نوع فساد و حق السکوت است. هیات رئیسه مجلس نباید اجازه 
می داد نمایندگان وارد این مسائل شوند و باید با آن وزارتخانه برخورد می کرد. برخی 
نمایندگان هم دنبال بدست آوردن جایگاهی در دستگاه های اجرایی برای بعد از 
دوران نمایندگی بودند. برخی نمایندگان به دلایل مسائل مالی توسط شورای نگهبان 
ردصلاحیت شدند. باید به اتهام این نمایندگان رسیدگی می شد و اگر اتهامات آنها 
اثبات شده است، باید اعتبارنامه آنها توسط خود نمایندگان مجلس بررسی می شد. 

این نمایندگان باید معرفی می شدند.

محمدجواد حق شناس:

مجلس بدون استقلال در راس امور نخواهد بود

اکبر مختاری*
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ویروس کرونا چه عوارضی در بدن ایجاد می کند؟

عادت های بدی که به سلامت پشت میزنشین ها آسیب می زند

اشتباهات نشستن را بشناسید
ساعت های طولانی یکجا نشستن می تواند به سلامتی آسیب بزند، جوری که 

دانشمندان نام این عارضه را »بیماری نشستن« گذاشته اند. 
کمردرد مشکلی بسیار شایع است زیرا وضعیت ثابت بدن در حالت نشسته، فشار 
زیادی به کمر، شانه ها، بازوها و پاها وارد می کند. به همین دلیل مهم است که دچار 

اشتباهاتی در نشستن نشویم و طبق توصیه ی کارشناس ها عمل کنیم.
همتراز نبودن مانیتور کامپیوتر با چشم ها

مانیتور  بالایی  لبه ی  از  پایین تر  سانتیمتر  تا ۷   ۵ حدود  باید  شما  چشم های 
کامپیوترتان باشد. اگر مانیتور را در چنین وضعیتی قرار دهید، مجبور نیستید سرتان 
را خم کنید و راستای نگاهتان در حالتی درست خواهد بود. وقتی اسکرین را در 
وضعیتی درست قرار می دهید، زاویه دید مناسبی دارید و ضمناً گردن و کمرتان 
درد نمی گیرد. شانه هایتان را عقب نگه نمی دارید یا پشتتان را کاملًا روی صندلی 
نمی گذارید کارشناسان توصیه می کنند که پشت و کمر شما باید با پشتی صندلی تان 
تراز باشد. شما نباید به جلو خم شوید، خصوصاً وقتی که بعد از چند ساعت یک جا 

نشستن خسته شده اید.
بعد از اینکه مدتی با وضعیت درست بدن نشستید، این احتمال زیاد است که به 
دلیل خستگی دوباره در وضعیتی قرار بگیرید که برای کمر و گردنتان مضر است. 

بنابراین باید هر نیم ساعت از جایتان بلند شوید
کف پاهایتان را صاف روی زمین نمی گذارید

وقتی پشت میز می نشینید بهتر است زانوهایتان را با زاویه ای خم کنید که کف 
است  توصیه می کنند خوب  کارشناسان  بگیرد.  قرار  زمین  روی  پاهایتان صاف 
کفش هایتان را درآورید، مخصوصاً زمانی که کفش های پاشنه دار به پا دارید. اگر 
نمی توانید ارتفاع صندلی تان را جوری تنظیم کنید که کف پاهایتان روی زمین قرار 

بگیرد، از فوت رست استفاده کنید.
پاهایتان را ضربدری می گذارید یا پا روی پا می اندازید

مطالعات زیادی نشان داده اند ضربدری قرار دادن پاها یا پا روی پا انداختن هنگام 
کار کردن پشت میز، مضر است. پزشکان می گویند این وضعیت پاها هنگام نشستن 
می تواند منجر به افزایش فشارخون شود. در عوض می توانید هر بار که احساس 
کردید دوست دارید پاهایتان را ضربدری کنید، چند حرکت ورزشی و کششی با 

پاهایتان انجام دهید.
از ابزار ارگونومیک برای حفظ وضعیت درست بدنتان استفاده نمی کنید

بله حفظ وضعیت درست بدنی هنگامی که پشت میز مشغول کار هستید، سخت 
است اما می توانید برای حمایت از ستون فقرات و گردنتان از ابزارهای ارگونومیک 
که برای همین منظور طراحی شده اند استفاده کنید. با استفاده ی مداوم از این 

وسیله ها، کم کم متوجه می شوید که بدنتان به این وضعیت درست عادت می کند.
صندلی تان را متناسب با بدنتان تنظیم نمی کنید

ممکن است ارتفاع صندلی تان را مکرراً تنظیم کنید اما تغییرات زیاد دیگری هم 
وجود دارند که می توانید روی صندلی تان اعمال کنید. صندلی های جدید تنظیماتی 
دارند که باید آن قدر آن ها را تغییر دهید تا راحت ترین حالت را برای خودتان انتخاب 
کنید. کلًا بهتر است از صندلی های معمولی استفاده نکنید چون قابلیت این 

تنظیمات را ندارند.
هر ۳۰ دقیقه از جایتان بلند نمی شوید

ساعت های طولانی نشستن می تواند موجب خستگی عضلات شود. بعد از اینکه 
مدتی با وضعیت درست بدن نشستید، این احتمال زیاد است که به دلیل خستگی 
دوباره در وضعیتی قرار بگیرید که برای کمر و گردنتان مضر است. بنابراین باید هر 
نیم ساعت از جایتان بلند شوید و کمی حرکت کنید. کارشناسان توصیه می کنند 
علاوه بر اینکه هر نیم ساعت از جایتان بلند می شوید، هر یک ساعت چند حرکت 

ورزشی انجام دهید.
صندلی تان را جوری تنظیم نمی کنید که باسن تان کمی بالاتر از 

زانوهایتان باشد
توصیه شده است که ارتفاع صندلی کارتان جوری باشد که باسن تان کمی بالاتر از 
زانوهایتان قرار بگیرد. اساساً پاهایتان باید با زاویه ی ۹۰ درجه از زانو خم شود. شاید در 
ابتدا سخت باشد اما سعی کنید تا جایی که ممکن است این وضعیت را حفظ کنید.

وضعیت دست هایتان را تنظیم نمی کنید
وقتی پشت میز کارتان می نشینید احتمالًا فراموش می کنید بازوهایتان نیز باید 
وضعیت درستی داشته باشند. بازوهایتان باید چیزی بین ۷۵ تا ۹۰ درجه از آرنج خم 
شوند. کارشناسان توصیه می کنند این وضعیت دست ها نه تنها از کمردرد پیشگیری 

می کند بلکه آن را تقویت نیز می نماید.
هنگام حرف زدن با موبایل، آن را بین گوش و شانه تان نگه می دارید

گاهی هنگام کار مجبور هستید جواب تماس های تلفنی را هم بدهید. کارشناسان 
سلامتی خیلی هم موافق استفاده از هدفون نیستند؛ اما زمانی که نمی توانید از 
دست هایتان برای نگه داشتن گوشی استفاده کنید، باید از هدفون کمک بگیرید، 

نه اینکه سعی کنید گوشی را با شانه تان نگه دارید و کمردرد و گردن درد بگیرید.

یک پزشک عمومی مطرح کرد:

دردهای شکمی و گوارشی از علائم جدید 
مبتلایان به  کرونا

با  یک پزشک عمومی با اشاره به ظهور علائم جدیدی از ویروس کرونا گفت: 
چرخشی که ویروس پیدا کرد با علائمی همچون مشکلات گوارشی و دردهای 
شکمی و دل پیچه بروز پیدا می کند.  سیدرحیم سیدپور با بیان اینکه از ویروس کرونا 
اطلاعات زیادی در دست نیست چراکه ویروسی با ساختمان ژنتیکی جدید بوده و در 
کل دنیا هم مطالعات زیادی روی آن انجام نشده است، اظهار کرد: از زمانی که این 
ویروس شیوع پیدا کرد به حالت های مختلفی چرخیده و علائم مختلفی را از خود 
بروز داده است. وی تصریح کرد: ویروس ها براساس سازمان ژنتیک خود و با توجه به 
اینکه تمایل به کدام بخش از بدن داشته باشند و گیرنده های آن ها در کدام بخش از 
بدن راحت تر خود را مستقر کنند، علائم بالینی نشان می دهند. این پزشک عمومی 
با اشاره به اینکه ویروس کووید ۱۹ در بدو تهاجم خود بیشتر با تظاهرات بالینی علائم 
تنفسی خود را نشان داد، خاطرنشان کرد: بیمار در کنار تب و لرز دچار سرفه های 
خشک و تنگی نفس بود، کم کم علائم دیگری که آنچنان شناخته شده نبود همانند 
سردرد، کوفتگی و دردهای عضلانی از ویروس کرونا بروز کرد و به سمت علائم انفلونزا 
رفت. سیدپور از دست حس بویایی را از دیگر علائم جدید مبتلایان به ویروس کرونا 
برشمرد و ادامه داد: برخی از افرادی که مراجعه می کردند در اظهارات خود می گفتند 
که بویی را حس نمی کنند. وی تظاهرات بالینی گوارشی را از علائم جدید بیماران 
دانست و گفت: این بیماران سرفه نمی کنند بلکه بیشتر با تب، لرز، دردهای شکمی 
و شکم پیچ و مدفوع شل مراجعه می کنند که ابتلا به ویروس کرونا پیدا کرده اند. این 
پزشک عمومی با اشاره به اینکه منتظر هستیم ببینیم این ویروس در آینده با چه 
تظاهرات بالینی خود را نشان می دهد، افزود: در حال حاضر این ویروس با توجه 
به چرخش های مختلفی که داشته است و از میزبان های مختلف وارد بدن بیماران 
جدید می شود و تغییر پیدا می کند. سیدپور ادامه داد: در حال حاضر بیشتر بیمارانی 
که مراجعه می کنند در قالب تظاهرات شکمی، درد شکمی و تهوع، کوفتگی و تب و 
لرز هستند. وی با تاکید بر اینکه همه اشکال بالینی این ویروس می تواند خطرناک 
باشد، گفت: بسته به اینکه آیا بیمار بستر بیماری زمینه ای خاصی دارد یا خیر، شدت 
این بیماری بروز پیدا می کند. این پزشک عمومی خاطرنشان کرد: در بیماری های 
تنفسی به دلیلی اینکه فرصت کمتری برای مقابله با ویروس وجود دارد ممکن است 
خطر مرگ و میر بیشتر بوده اما در سایر تظاهرات بالینی بیمار، شاید فرصت بیشتری 
برای مقابله با ویروس وجود داشته باشد. سیدپور تاکید کرد: برای این ویروس نه 
تنها در ایران بلکه در کل دنیا درمانی وجود ندارد و درمان هایی که انجام می شود 
بیشتر درمان حمایتی از بیمار هست تا بدن فرصت غلبه بر این ویروس را پیدا کند، 
در گذشته با توجه به تظاهرات بالینی تنفسی که وجود داشت فرصت زیادی دست 
نمی داد که بدن بتواند به نوعی با ساخت انتی بادی هایی برای تقویت سیستم ایمنی 
مقابله کند و راه ویروس را سد کند. وی تصریح کرد: در حال حاضر وارد گوارش شده 
و عملا مقداری بدن فرصت بیشتری پیدا می کند که بتواند سیستم های ایمنی خود 
را تقویت کند و برای مقابله با ویروس خود را آماده شود، در کنار آن ابزارهای حمایتی 
مانند داروها می تواند کمک کند تا بیمار را به مدت طولانی تری نگاه داشت تا بدن بر 

ویروس غلبه کند و دوره خود را سپری کند.

نوعی از خشکی چشم که به نام زروفتالمیا شناخته می شود، به واسطه 
کمبود ویتامین A در بدن شکل می گیرد. 

در بسیاری از کشورهای مدرن و پیشرفته، حتی آمریکا، که بیشتر مردم 
به مواد غذایی با کیفیت بالا دسترسی دارند نیز مشکل کمبود ویتامین ها 

شایع تر از آن چیزی است که شاید تصور می کنید.
به نقل از "ایزی هلث اپشنز به گفته مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری 
را  این کشور  از جمعیت  آمریکا )CDC(، کمبود ویتامین Cشش درصد 
تحت تاثیر قرار می دهد، در شرایطی که سطوح پایین ویتامین Dسلامت 
۸.۱ درصد دیگر را در معرض خطر قرار داده است. و زمانی که از ویتامین 
B۶صحبت می شود، ۱۰.۵ درصد جمعیت آمریکا با کمبود این ماده مغذی 

مواجه هستند.
البته، اینها تنها برآوردهایی هستند که توسط CDC ارائه شده و بسیاری از 
کارشناسان سلامت معتقدند که درصد آمریکایی هایی که با کمبود ویتامین 

ها مواجه هستند بسیار بیشتر از موارد گزارش شده است.
به عنوان مثال، در شرایطی که انجمن ویتامین D آمریکا می گوید سطوح 
کمتر از ۲۰ نانوگرم در میلی لیتر ویتامین D در خون به عنوان کمبود در نظر 
گرفته می شود، سطح ایده آل برای این ماده مغذی را بین ۴۰ تا ۸۰ نانوگرم 
در میلی لیتر عنوان کرده است که دو تا چهار برابر بیشتر از عددی است که 

برای تشخیص کمبود ویتامین D در نظر گرفته می شود.
جدا از آزمایش خون که می تواند کمبود مواد مغذی در بدن انسان را 

نشان دهد، برخی نشانه ها و علائم نیز وجود دارند که توجه به آنها می تواند 
به تشخیص کمبود مواد مغذی کمک کند. این مساله در این دوران همه 
گیری جهانی بیماری کووید-۱۹ از اهمیت بیشتری نیز برخوردار است زیرا 
سیستم ایمنی ضعیف توانایی کمتری برای مقابله با عفونت خواهد داشت.

خشکی چشم 
نوعی از خشکی چشمکه به نام زروفتالمیا شناخته می شود، به واسطه 
کمبود ویتامین A در بدن شکل می گیرد. کمبود این ویتامین می تواند به 
شب کوری ناشی از توقف تولید رنگدانه هایی در شبکیه چشم که برای ارائه 

عملکرد درست این اندام نیاز هستند نیز منجر شود.
این قبیل مشکلات توصیه پزشکان برای مصرف بتاکاروتن، یک پیش ساز 
برای ویتامین A، ببه منظور حفظ سلامت مطلوب چشم ها را منطقی نشان 

می دهد.
با مصرف مواد غذایی مانند تخم مرغ، پرتقال، سبزیجات و میوه های زرد و 
نارنجی مانند هویج، بروکلی و اسفناج می توانید سطوح ویتامین A در بدن 

خود را افزایش دهید.
زخم های دهان 

 B۱۲ زخم های دردناک دهان مانند آفت ها می توانند به کمبود ویتامین
در بدن اشاره داشته باشند. در شرایطی که پژوهشگران متوجه شده اند که 
این زخم های دهان بیش از ۲۵ درصد مردم را تحت تاثیر قرار می دهند، 
مصرف دوز ۱,۰۰۰ میکروگرمی از ویتامین B۱۲ می تواند نقش چشمگیری 

در پیشگیری از آنها داشته باشد.
سرگیجه 

سرگیجه یکی دیگر از نشانه های کمبود ویتامین B۱۲ در بدن است. به 
گفته دکتر گرگوری ویتمن، متخصص گوش و مغز در بیمارستان توانبخشی 
برین تری در ماساچوست، سطوح پایین این ماده مغذی می تواند به کاهش 
جریان خون به مغز منجر شده و احساس عدم تعادل را به همراه داشته باشد.
محصولات حیوانی مانند لبنیات و گوشت سرشار از ویتامین B۱۲ هستند 
و بر همین اساس، مصرف مکمل های این ماده مغذی برای گیاهخواران و 

وگان ها از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
تپش قلب 

کمبود ویتامین B۱۲ می تواند در پس ضربان قوی و سریع قلب شما قرار 
داشته باشد.

کمبود ویتامین B۱۲ با کم خونی پیوند خورده است و در صورت عدم 
رسیدگی و درمان به موقع می تواند به مشکلات قلبی جدی منجر شود.

از دیگر علائم مهم در این زمینه می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- خستگی

- سردرد
- تنگی نفس پس از فعالیتی سبک

- احساس درد در دهان یا زبان
قرمزی و تورم لثه ها 

لثه های انسان برای حفظ سلامت و قدرت خود به ویتامین C نیاز دارند. در 
صورت عدم دریافت این ماده مغذی به میزان کافی، لثه ها می توانند قرمز و 

متورم شده و حتی امکان خونریزی از آنها وجود دارد.
هرچه این شرایط برای مدت زمان طولانی تری ادامه یابد، خطر از دست 
دادن دندان ها نیز افزایش می یابد. در مرحله نهایی، لثه های شما می 

توانند بنفش و فاسد به نظر برسند.
به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، میوه های خانواده مرکبات، گوجه 
 C فرنگی، آب گوجه فرنگی و سیب زمینی از منابع خوب برای ویتامین
هستند. از دیگر منابع غذایی خوب برای این ماده مغذی می توان به فلفل 
های قرمز، کیوی، بروکلی، توت فرنگی، جوانه های بروکسل، و هندوانه 
 C اشاره کرد. اگر نمی توانید به میزان کافی از رژیم غذایی خود ویتامین
دریافت کنید، پزشک شما ممکن است مصرف یک مکمل این ویتامین را 

توصیه کند.
ریزش مو 

اگر به طور ناگهانی با ریزش بیش از حد موی خود مواجه شده اید، بررسی 
سطوح ویتامین D بدن یکی از نخستین اقداماتی است که می توانید برای 

بررسی دلایل این شرایط انجام دهید.
ویتامین D نه تنها برای تحریک فولیکول های جدید مو نیاز است، بلکه 

در تولید کراتین، پروتئینی که در ساخت مو نقش دارد، نیز ضروری است.
در حقیقت، مطالعات نشان داده اند افرادی که هر چیزی از تسریع ریزش 
مو تا آلوپسی که به طاسی در بخش هایی از سر منجر می شود را تجربه می 
کنند، احتمال بیشتری دارد دارای سطوح پایین ویتامین D در بدن خود 

باشند.

بدن و 6 نشانه کمبود قابل توجه در دوران همه گیری! 

سلامت 

فشار خون بالا یکی از مشکلاتی است که بطور مستقیم به رژیم غذایی مربوط 
می شود و اگر این رژیم اصولی باشد از پوکی استخوان، سرطان، بیماری های 

قلبی، سکته مغزی و دیابت هم جلوگیری می کند. 
فشار خون بالا از مهم ترین عامل خطر مرگ و میر و بیماری زایی ایرانیان در ۱۰ 
سال اخیر بوده، میزان مرگ و میرهای منتسب به این بیماری ۵۵ درصد افزایش 
و شیوع آن افزایش سه برابری داشته است. گزارش های وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی نشان می دهد در ایران حداقل ۴۰ درصد و در برخی مناطق تا 
۶۰ درصد از مردم از بیماری فشار خون خود اطلاع ندارند و اکنون ۲۷ درصد از 
افراد بالای ۱۸ سال، فشار خون ۱۴ بالای ۹ دارند. اگر به سنین ۴۵ تا ۵۰ سال 
برسانیم یک سوم آنها و اگر به ۵۰ تا ۶۴ سال برسد نیمی از مردم و در سنین ۶۵ 
تا ۶۹ سال، ۶۰ درصد آنها و بالای ۷۰ سال نیز ۶۴ درصد یعنی دو سوم  آنها فشار 
خون بالا دارند. بهترین و آسان ترین راه مقابله با فشارخون بالا استفاده از رژیم 
غذایی مناسب بدون استفاده از هیچ گونه دارو مکمل و غیره است که می تواند به 
 صورت موفقیت آمیز فشار خون بالا را کاهش دهد. به طور خلاصه و ساده، در رژیم 
کاهش فشار خون فرد به استفاده کمتر از نمک و سدیم تشویق می شود. البته این 
برنامه همراه با دریافت مواد مغذی و مفید دیگر برای متعادل کردن فشار خون، مثل 
پتاسیم، کلسیم  و منیزیم خواهد بود. عباس مدنی متخصص قلب و عروق می 
گوید: فشار خون بالا از خطرناک ترین بیماریهایی است که اگر کنترل نشود به سایر 
اعضای بدن آسیب جدی وارد می کند، از آنجایی که این بیماری بدون علامت بوده 
می تواند بسیار تخریب کننده باشد. وی با بیان اینکه تغذیه مناسب این بیماری را 
پیشگیری و کنترل می کند، ادامه می دهد: مصرف سبزیجات، میوه ها، غذاهای 
لبنی با چربی پایین و مقادیر متوسط غلات کامل، ماهی، دانه های روغنی و مغزها 
می تواند فشارخون بالا را تحت کنترل در آورد. این پزشک تصریح می کند: رژیم 
غذایی کاهش فشار خون انواع مختلفی دارد، در حالت معمول فرد اجازه دارد در 
طول روز ۲۳۰۰ میلی گرم نمک مصرف کند و در صورتی که در نسخه کم نمک 
این رژیم، فرد نیمی از این مقدار و یعنی ۱۵۰۰ میلی گرم نمک در روز را می تواند، 
مصرف کند. مدنی ادامه می دهد: غلات شامل نان، برنج، پاستا و غیره است، اگر 
این محصولات با استفاده از غلات کامل تولید شده باشند، در این رژیم می توانند 
حضور پیدا کنند. در طول روز ۶ تا ۸ واحد غلات کامل باید مصرف شود. به عنوان 
مثال نیم فنجان غلات صبحانه پخته شده، برنج یا پاستا به اندازه یک واحد خواهد 
شد.  وی توضیح می دهد: استفاده از غلات کامل از آن جهت اهمیت دارد که این 
محصولات فیبر و مواد مغذی بیشتری در خود دارند به عنوان مثال  به جای استفاده 
از برنج سفید، برنج قهوه ای استفاده کنید و یا به  جای ماکارونی معمولی، ماکارونی 
غلات کامل بپزید. این متخصص قلب و عروق می گوید: میوه ها و سبزیجات 
جایگاه ویژه ای در رژیم درمانی فشار خون بالا دارند. چهار تا پنج واحد در روز کافی 
است، گوجه، هویج، سیب زمینی، سبزیجات، خیار، کاهو  غنی از فیبر، ویتامین ها 
و مواد معدنی از جمله پتاسیم و منیزیم هستند و  یک واحد از سبزیجات مثلا 

می تواند نیم فنجان سبزیجات خورد شده باشد.
وی می افزاید: بسیاری از ما به  اشتباه تصور می کنیم که سبزیجات فقط برای 
کنار غذا یا پیش از غذا هستند، در صورتی که اگر کمی در انتخاب سبزیجات دقت 
شود، به  راحتی می توان از آنها در تهیه غذاهای روزمره استفاده کرد. خوردن میوه 
نیز ساده ترین بخش این رژیم است، بیشتر میوه ها حتی به آماده کردن هم نیاز 
ندارند فقط کافی است آن را باکمی آب بشویید تا آماده خوردن شود. چهار تا پنج 
واحد میوه در روز برای کاهش فشار خون عالی است. این پزشک می گوید: شیر، 
ماست، پنیر و  غیره سرشار از کلسیم، ویتامین دی و پروتئین هستند و ترکیب 
فعالیت فیزیکی و رژیم غذایی برای درمان فشار خون بیشترین کارایی را دارد. 
فریدون نوحی رئیس انجمن قلب و عروق ایران نیز در این زمینه می گوید: داشتن 
یک رژیم غذایی سالم و سرشار از غلات، میوه ها، سبزی و لبنیات کم چرب می 
تواند مانع از فشارخون بالا شود.  وی  با بیان اینکه فشار خون اغلب با اضافه وزن 
بالا می رود، ادامه می دهد: اضافه وزن همچنین در هنگام خواب باعث اختلال در 
تنفس شده و این مسئله باعث بالا رفتن فشار خون می شود. کم کردن وزن یکی از 

تاثیرگذارترین تغییرات سبک زندگی برای کنترل این بیماری است.

یک متخصص قلب و عروق مطرح کرد:

برای فشار خون بالا چه چیزهایی باید 
خورد یا نخورد؟
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رضا درستکار منتقد سینما و تلویزیون معتقد است، 
تاک شوهای  امسال  رمضان  مبارک  ماه  در  سیما 
سریال هایی  و  تکراری  گفت وگومحور(  )برنامه های 
بویژه  قبلی،  تولیدات  به  نسبت  که  کرد  آنتن  روانه  را 
مجموعه های نوروز از کیفیت پایین تری برخوردار بودند. 
تلویزیون  برای  فرصتی  همواره  رمضان  مبارک  ماه 
برای بهتر دیده شدن و اقبال مخاطبان در ساعات پس 
از افطار است و اتفاقا بخشی از بهترین و محبوب ترین 
سریال های تلویزیونی )به ویژه در دهۀ ۸۰( در همین ایام 

پخش شده است.
تلویزیون  تمام سال های گذشته  بر سیاق  و  امسال 
ماه  مختص  متعددی  برنامه های  ویژه  و  مجموعه ها 
رمضان را از شبکه های مختلف پخش می کند که البته 
که  مجموعه هایی  دارند.  را  خود  قوت  و  ضعف  نقاط 
شاید در متفاوت ترین رمضان به دلیل فقدان مراسم و 
آیین های مرسوم در این برهه زمانی، نقش سنگین و 
برجسته ای دارند. برخی منتقدان عقیده دارند به رغم 
مسائلی که در کشور پیش آمده و رسالت سنگینی که 
نتوانسته  نهاد  این  دارد،  برعهده  تلویزیون  روزها  این 
آنچنان که باید موفق ظاهر شود. این منتقدان در این 
انتقاد از عملکرد تلویزیون بر پایین بودن کیفیت محتوای 
رویکردهای  نکردن  تغییر  و  ارزش ها  تغایر  تولیدی، 

ناموفقِ گذشته تاکید می کنند.
تبلیغاتی که نسبتی با جامعه ندارند

رضا درستکار منتقد سینما و تلویزیون در گفت وگویی 
و در نقد مجموعه های مناسبتی در ماه رمضان تصریح 
کرد: به عنوان کسی که تلویزیون را نگاه و درحد بضاعت 
نقد می کنم باید بگویم در عید شاهد بودیم تلویزیون 
یکی دو برنامه و سریال خوب داشت و باقی جالب نبود. 
در ایام ماه مبارک رمضان وضع مقداری بدتر شد؛ یعنی 
از زمانی که ماه مبارک شروع شد، سریال های جدید 
شروع شد و این سریال های جدید نسبت به قبلی ها 
)پایتخت و نون. خ( از درجه پایین تری به لحاظ کیفی 

و زیبایی شناختی برخوردار بودند.
مبارک  ماه  در  تلویزیونی  برنامه های  داد:  ادامه  وی 
عمدتاً  که  می شوند  تقسیم  بخش  چند  به  رمضان 
بخش های جالبی نیستند که توانایی جذب مخاطب را 
داشته باشند. بخش مهمی از برنامه ها معطوف به پخش 
انواع سخنرانی است. بعضی از این سخنرانان، سخنران 
نیستند بلکه تلویزیون فرصتی را برای آنان ایجاد کرده 
است. در حالیکه بخش مهمی از روحانیونی که دهه اول 
انقلاب از طریق تلویزیون و سخنرانی هایشان شناخته 

شدند، واقعاً حرفی برای گفتن داشتند.
این کیفیت اجرا البته مهم است؛ زیرا بالاخره برنامه 

برای تلویزیون است و سخنور در این رسانه باید قابل 
دست  این  درنتیجه  باشد.  قابل  باید  موضوع  باشد، 
فقدان  و  قابل  سخنور  موضوع،  نداشتن  با  برنامه ها 
به  افراد  این  هستند.  روبرو  زیبایی شناختی  عناصر 
لحاظ کیفیت کار، در سطح تلویزیون نیستند. تلویزیون 
رسانه ای فراگیر است، به همین دلیل باید در انتخاب 
سخنرانان، پوشش، دکور و آنچه انتقال می دهند موفق 

باشد.
درستکار بیان کرد: بخش دیگر از برنامه های تلویزیون 
معطوف به تبلیغات است و حجم تبلیغات زیاد شده 
بتواند  باید  تلویزیون  که  است  این  آن  دلیل  و  است؛ 
به  تبلیغات  با  می خواهد  را  گذران  این  و  کند  گذران 
دست آورد این تبلیغات نه تنها نسبتی با جامعۀ ما ندارند 
مفهومی  ازنظر  بلکه  هستند  مصرف  مشوق  صرفاً  و 
چیزی را انتقال می دهند که با باقی مفاهیمی که منتقل 

می شود، تغایر دارد.
برنامه هایی که نوآوری ندارند

این منتقد تلویزیون در تشریح عدم نوآوری در تولید 
و پخش برنامه های تلویزیونی، توضیح داد: برنامه های 
ویژه تری مانند اتفاق با اجرای رضا رشیدپور یا سایر تاک 
 talk show انگلیسی به  محور،  گفتگو  )برنامه  شوها 
برنامهٔ رادیویی یا تلویزیونی که در آن یک یا چند مجری 
یک یا چند مهمان پیرامون موضوع خاصی به گپ وگفت 
می پردازند( که امروز در تلویزیون بسیار زیاد شده است، 

اساسا نوآوری ندارند و دائماً تکرار می شوند.
استفاده  آن  از  دنیا  جای  همه  در  )که  شوها  تاک 
تلویزیون  به  مطلوب می شود و آدم های ویژه و خاص 
آورده می شوند که حرفی برای گفتن و تجربه ای برای 
در  بیافرینند(  برنامه جذاب  و می توانند  دارند  انتقال 
تلویزیون ایران به بدترین شکل ممکن با فخرفروشی 
بی اندازه مجریان، برنامه ای بیات و کهنه را به بیننده ارائه 

می دهند.
ملی  لقب  خودش  به  خودش  تلویزیون  افزود:  وی 
می دهد و این را بسیار پرطمطراق مطرح می کند اما 
انصافاً با این تولیدات )برنامه های ضعیف، تبلیغات مغایر 
با ارزش ها و ایرادات عمده ای که این اواخر داشتند( 
ملی نیستند؛ خود من که اصرار دارم تلویزیونمان را 
ببینم، وقتی کانال ها را عوض می کنم و چیزی درخور 
این  در  که  چیزی  می شوم.  خسته  نمی کنم،  پیدا 
تلویزیون می بینیم این است که قدرت انتقال و ملی 
شدن و قدرت پیوند و یکپارچه کردن جامعه را از دست 

 داده است.
نیستند  متوجه  ما  دوستان  شد:  یادآور  .درستکار 
فضای مجازی و ماهواره و اشکال متعدد ارتباط گرفتن 

با رسانه، به مخاطب قدرت انتخاب داده است و زمان 
کوتاهی برای اثبات خود به این مخاطب است که اگر از 

آن استفاده نکنید، تمام می شود.
عمده ترین  نبودن  ملی  و  بی اعتمادی  بی پولی، 
مشکلاتی است که تلویزیون این روزها به آن مبتلاست. 
البته سال های پیش هم این موارد و انتقادات، گفته شده 
است اما مدیران با لجاجت به رفتار خود ادامه داده اند 
و این شیوه استمرار یافته درنتیجه هرروز این مشکلات 
در حوزه های سانسور و بی محتوا کردن مفاهیم ادامه 

یافته است.
این منتقد در توصیف روند برنامه های مناسبتی ماه 
رمضان از ابتدا تا امروز، خاطرنشان کرد: برنامه های 
این سال ها چرخش خوبی داشته است.  رمضان در 
در دهه اول انقلاب، ماه رمضان بسته و غمگین بود که 
خوشبختانه هرچه جلوتر آمدیم به سمت شادی رفته 
و رویکرد عوض شده است. می توان این روند را بهبود 
بخشید چنان که در سایر کشورها و ممالک اسلامی ماه 

رمضان را گرامی می دارند و حالت جشن دارد.
نه هرکه سر بتراشد قلندری داند

درستکار در نقد برنامه های ویژه ماه رمضان تصریح 
می گوییم  می دهیم  مخاطب  به  که  پیامی  در  کرد: 
این ماه ماهی مبارک و پربرکت است که در آن بیش 
از همیشه به شما توجه می شود و مورد لطف و عنایت 
خداوند قرار می گیرید و ای بسا در شب های قدر گناهان 
دارد.  فرق  رویه  برنامه ها  در  اما  می شوند؛  بخشیده 
این همه لطف را نمی بینیم و در برنامه ها روندی متفاوت 
را شاهد هستیم. مثلا در ویژه برنامه های رمضان در 
تلویزیون مجریانی درجه چندم را می آورند که با به تصویر 
کشیدن غم آدم هایی که رسانه را نمی شناسند، سعی در 
جلب مخاطب دارند. در واقع در اینجا برخوردی کالاوار 
با آدم ها می شود که آن ها را مصرف می کنند و غم این ها 

را مطرح می کنند و برنامه تمام می شود.
شبکه  افطار  ویژه  برنامه  شباهت  به  واکنش  در  وی 
سال های  که  عسل  ماه  برنامه  با  دعوت  سیما  یک 
گذشته از شبکه سه سیما پخش می شد، یادآور شد: 
چهره  چند  ما  است.  کپی  برنامه ها  دست  این   همه 
داریم )تأییدشان نمی کنم( که نسبت به سایر مجریان 
مشهورتر هستند؛ کسانی چون احسان علیخانی، رضا 
رشیدپور، فرزاد حسنی و مهران مدیری که مردم این ها را 
دوست دارند و پای تماشای برنامه های آنان می نشینند 
اما محدود هستند و تلاش دیگران برای شبیه این ها 
شدن فایده ندارد و مصداق آن است که نه هرکه سر 

بتراشد قلندری داند.
مجریان مذکور متفاوت هستند و هرکس نمی تواند 
شبیه شان باشد زیرا توانایی هایی داشته اند که سال ها 
در این ساختار پیچیده و گاهی خطرناک در مدیریت 
تلویزیون ایران کار کنند )و برخی همچنان کار می کنند( 
و این نشان از خلاقیت و توانایی آن را دارند. در نتیجه 
دلیلی ندارد دیگران به جای نوع آوری و کار جدید به 

دنبال تکرار کارهای قبلی ایشان باشند.
این منتقد با اشاره به سایر ویژه برنامه های ماه مبارک 
)شبکه  زندگی  از  پس  زندگی  برنامه  گفت:  رمضان، 
چهار سیما( را دوست نداشتم؛ زیرا چیدمان آن مناسب 
نیست، ضمن این که برنامه، برنامه ای بسیار بازی گونه 

است که اجرای مجری اش خوب نیست.
من  که  انتظاری  تلویزیون  سریال های  افزود:  وی 
به عنوان یک بیننده حرفه ای دارم را برآورده نکرد. شبکه 
سه سیما که هیچ اما شبکه یک را که دنبال می کنم. 
سریال زیرخاکی چیزهایی دارد که می توان آن را دنبال 
کرد. از نقاط قوت آن طراحی صحنه خوبی است که 
همین  هم  قبلی اش  سریال  در  سامان  جلیل  و  دارد 

ویژگی را داشت.
سروشکل کار چه در فیلم برداری و فضاسازی و چه در 
طراحی صحنه و لباس و گریم ها موفق است و توانسته 
فضاهای آن دوره را طراحی کند. ثمره سریال کیفیت 
بازی بازیگران است که باید اجازه داد سریال تمام شود و 

درباره آنان به  نقد نشست.

معاون میراث فرهنگی استان قم: 

تاسیسات گردشگری قم تا اطلاع ثانوی 
حق فعالیت ندارند

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری  استان قم، با 
اشاره به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا برای تعطیلی تمام تاسیسات گردشگری گفت: 
بر این اساس هیچ یک از تاسیسات گردشگری در استان تا اطلاع ثانوی حق فعالت 

ندارند و با متخلفان برخورد قانونی می شود. 
علیرضا مرادی رعایت پروتکل های بهداشتی را الزامی دانست و افزود: طی هفته های 
گذشته تنها به برخی واحدهای بیرون بر هتل ها با رعایت الزامات بهداشتی مجوز 
فعالیت داده شده است. وی ادامه داد: با توجه به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا، 
فعالیت تمام تاسیسات گردشگری قم شامل ۶۱ هتل، ۷۰ مهمان پذیر، ۱۰۸ خانه 
مسافر، ۱۵ سفره خانه سنتی، ۳۰ مجتمع گردشگری، ۵۹ واحد پذیرایی و همچنین ۸۸ 
دفتر خدمات مسافرتی از ابتدای اسفندماه ۹۸ تعطیل شد. معاون گردشگری اداره کل 
میراث فرهنگی قم تاکید کرد: تا زمانی که ستاد ملی مبارزه با کرونا اجازه فعالیت مجدد 
تاسیسات گردشگری در کشور را صادر نکند، امکان ازسرگیری فعالیت برای این واحدها 
در استان وجود ندارد. مرادی اظهار داشت: مسافرخانه، هتل آپارتمان و تمام تاسیسات 
گردشگری استان به صورت مستمر توسط تیم های بازرسی ارزیابی و در صورت مشاهده 
فعالیت و نقض پروتکل های بهداشتی ستاد ملی مبارزه با کرونا، نسبت به پلمب و برخورد 
قانونی با آن ها اقدام می شود.  وی ادامه داد: تاکنون چندین مسافرخانه و هتل آپارتمان 
که برخلاف مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا به مشتریان خود خدمات اقامتی ارائه 
می کردند، پلمب و یا تذکر داده شده است. وی با اشاره به بیکاری پنج هزار و ۵۹۷ نفر از 
نیروهای شاغل در بخش گردشگری قم گفت: جبران صدمات ناشی از کرونا به صنعت 
گردشگری و صنایع دستی مستلزم حمایت و تسهیلات دولت است. مرادی اظهار 
داشت: خسارت های ناشی از کرونا به صنعت گردشگری استان برآورد شده است ضمن 
اینکه در جلسه های مختلف با مسئولان استان بسته پیشنهادی این اداره کل ازجمله 
بخشودگی ارزش افزوده، بخشودگی تأخیر تأدیه اقساط و تسهیلات، تعویق اخذ عوارض 

و مالیات برای جبران بخشی از این خسارت پیشنهاد شده است.
 

معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم ؛

دانش آموز قمی برای دریافت 
کتب درسی باید ثبت نام کنند

معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: پیش بینی شده که امسال نزدیک 
به ۲۷۰ هزار دانش آموز در مدارس قم تحصیل کنند که نیازمند کتاب درسی و ثبت نام 
برای دریافت آن هستند. سهراب مقدمی در خصوص نحوه ثبت نام کتب درسی دانش 
آموزان برای سال تحصیلی آینده گفت: امسال نیز همانند سال گذشته ثبت نام برای 
دریافت کتب درسی از طریق سامانه فروش کتب درسی انجام می شود بدین صورت که 
اولیا به سامانه مراجعه کرده و متناسب با مقطع تحصیلی دانش آموزان ثبت نام می کنند 
و هزینه نیز به صورت اینترنتی پرداخت می شود. وی بیان کرد: طی سال های گذشته 
برخی از اولیا که ثبت نام کتب درسی برای آنها ممکن نبود، مدیر مدرسه ثبت نام را انجام 
می داد اما بهتر است امسال با شیوع ویروس کرونا والدین خود به ثبت نام اقدام کنند. 
معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: پس از 
ثبت نام حتماً باید رسیدی که سایت به عنوان اتمام فرایند را ارائه می دهد، نگهداری 
کنند. وی با بیان اینکه توزیع کتب درسی از طریق عوامل استانی در مهرماه انجام 
می شود، افزود: سال گذشته توزیع کتب پایه متوسطه اول از طریق کتاب فروشی ها بود 
اما امسال از طریق سامانه انجام می شود و از سوی مدارس نیز توزیع انجام خواهد شد. 
مقدمی بیان کرد: پیش بینی شده که امسال نزدیک به ۲۷۰ هزار دانش آموز در مدارس 
قم تحصیل کنند که نیازمند کتاب درسی و ثبت نام برای دریافت آن هستند. وی گفت: 
زمان ثبت نام کتب درسی برای دوره ابتدایی پایه دوم تا ششم، همچنین پایه هشتم و 
نهم متوسطه اول و پایه یازدهم و دوازدهم متوسطه دوم در تمامی رشته ها از ۲۴ فروردین 
ماه آغاز شده و تا ۲۳ خردادماه ادامه دارد. معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی اداره کل 
آموزش و پرورش استان قم ادامه داد: ثبت نام کتب درسی پیش دبستانی و پایه اول 
ابتدایی از هشتم تیرماه تا ۹ شهریورماه، پایه هفتم دوره متوسطه اول و دهم متوسطه 

دوم در تمامی رشته ها از هشتم تیرماه تا ۱۵ شهریورماه انجام می شود.
 

مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم:

قم ظرفیت های ویژه ای برای موفقیت
 در جهش تولید دارد

مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: این استان از ظرفیت های 
ویژه و قابل توجهی برای موفقیت در اجرای دقیق راهبرد جهش تولید برخوردار است 
و با نگاه خاص مدیریت عالی استان می خواهد در این موضوع در سطح کشور نمونه 
و نقش آفرین باشد.  مرتضی بابایی بیان کرد: قم در زمینه های مختلف موردنیاز برای 
تحقق جهش تولید دارای ظرفیت هایی است که با برنامه ریزی جامع و دقیق برای 
به کارگیری آن، می توان زمینه سازی یک جهش بزرگ را فراهم کرد. وی افزود: ازجمله 
ظرفیت های این استان برای تحقق جهش تولید، برخورداری از نیروی انسانی جوان،  
این  موفق  اجرای  در  عامل  مهم ترین  به عنوان  که  است  کارآمد  و  مستعد  باانگیزه، 
راهبرد نقش دارد. وی ادامه داد: داشتن نیروی انسانی جوان در کنار برخورداری از 
زیرساخت های اقتصادی و علمی به عنوان پیشران های موثر، بهترین شرایط را برای 
حرکت  جهش گونه در عرصه تولید فراهم می کند که به لطف الهی تمامی این عوامل 
در استان قم وجود دارد. بابایی گفت: تحقق جهش تولید نیازمند رعایت نکاتی همچون 
توجه به سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، برنامه ریزی به منظور بهره گیری حداکثری 
از ظرفیت ها و فرصت ها با تأکید بر درون زایی اقتصاد و درعین حال برون گرایی آن، 
نوآوری فناورانه، تمرکز بر دانش بنیان کردن حوزه تولید، اعتماد ساختار مدیریت به 
جوانان برای سپردن مسئولیت ها، تقویت خوداتکایی، کاهش تصدی گری دولت و 
تقویت فرهنگ کار متناسب با جهش تولید است. وی ادامه داد: درمجموع استان قم 
دارای فرصت ها و ظرفیت های مادی و معنوی بسیاری است که در صورت برنامه ریزی 
هوشمندانه و جامع، هدایت تسهیل گرایانه نهادهای مختلف و رفع موانع، می تواند در 
یک بازه زمانی مشخص جهش قابل ملاحظه ای را در حوزه تولید رقم زند و این مساله در 

شرایط فعلی نه امری مطلوب بلکه یک ضرورت است.
 

رییس جهاد کشاورزی استان قم اعلام کرد:

خسارت ۷۵ میلیارد تومانی سیل و سرما
  به بخش کشاورزی 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری سیل، سرما 
و تگرگ درمجموع ۷۵ میلیارد تومان به بخش کشاورزی قم خسارت وارد کرده است. 

با  مرتبه  قم ۴  کشاورزی  بخش  امسال  ابتدای  از  کرد:  اضافه  پورمیدانی  عباس 
آسیب های ناشی از تگرگ، سرمازدگی و همچنین سیلاب روبه رو شده است.

خسارت ۹۲ میلیارد تومانی کرونا به تولیدات کشاورزی قم
وی در ادامه خسارت های کرونا به بخش کشاورزی قم را موردتوجه قرارداد و گفت: 
از ابتدای شیوع کرونا در قم درمجموع بخش کشاورزی قم ۹۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
تومان خسارت  دیده است. پورمیدانی افزود: با شیوع کرونا همچنین واحدهای پرورش 
دام و طیور استان قم به دلیل تغییر و کاهش مصرف دچار خسارت شده اند. رییس 
سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: واحدهای گل و گیاهان زینتی به دلیل کاهش مصرف 
و واحدهای پرورش ماهیان زینتی و خوراکی نیز به دلیل کاهش مصرف و خرید این 
محصولات آسیب دیده اند. پورمیدانی اظهار داشت: واحدهای فرآوری مواد غذایی مانند 
تولید کالباس هم به خاطر کاهش مصرف با خسارت های هنگفت مالی روبه رو شده اند. 
وی عنوان کرد: مهم ترین علت خسارت کرونا به بخش کشاورزی قم کاهش مصرف بوده 

به صورت که تولیدات کشاورزی قم با عدم استقبال مصرف کنندگان قرارگرفته است.

 برخورد پراید و کامیون حادثه آفرید؛

تصادف مرگبار در جاده سلفچگان 
سخنگوی اورژانس ۱۱۵ قم با بیان اینکه تصادف پراید و کامیون در جاده سلفچگان یک 
نفر را به کام مرگ کشاند، گفت: چهار نفر نیز در این حادثه مصدوم شدند. مهدی فراهانی 
اظهار کرد: جمعه  شب گذشته در محور قدیم سلفچگان - ساوه سه راهی دستجرد، 
برخورد کامیون با پراید منجر به فوت یک نفر آقا در محل و مصدوم شدن چهار نفر دیگر شد. 
وی افزود: دو مصدوم مربوط به سرنشینان خودرو پراید و دو مصدوم نیز مربوط به سرنشینان 

کامیون بودند که آنها با دو دستگاه آمبولانس اورژانس ۱۱۵ به بیمارستان منتقل شدند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

شهرک تخصصی پوشاک در کهک 
احداث می شود 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم از ایجاد ۳ ناحیه صنعتی در استان 
خبر داد و گفت: شهرک تخصصی پوشاک در کهک احداث می شود. 

اسرافیل شعاعی ، با اشاره به اهمیت توجه به شعار سال اظهار داشت: رهبر معظم 
انقلاب با نام گذاری شعار سال به نام جهش تولید، حجت را برای فعالان اقتصادی  به 
اتمام رسانده و باید با پشتکار و برنامه ریزی تلاش شود تا این اقدام مهم در سال جاری 

به خوبی عملیاتی شود.
وی با بیان اینکه شهرک های صنعتی قطب تولیدات در کشور هستند، ابراز کرد: در 
سال جاری برنامه ریزی برای ایجاد سه ناحیه صنعتی در استان قم صورت پذیرفته که 
این نواحی صنعتی به صورت تخصصی در حوزه های پوشاک و فنر راه اندازی می شود.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خاطرنشان کرد: در بررسی های 
انجام شده سه ناحیه صنعتی در قم قابلیت شکل گیری است که در مرحله نخست 
ایجاد ناحیه صنعتی تخصصی پوشاک کهک با توجه به فعالیت تولیدی های پوشاک 
در منطقه در دستور کار است و کهک قابلیت و ظرفیت برای شکل گیری قطب صنعتی 
پوشاک را دارد و این طرح عملیاتی می شود. وی با تأکید بر اینکه این ناحیه صنعتی 
در ۲۷ هکتار زمین جانمایی شده است، تصریح کرد: زمین در نظر گرفته شده در 
حریم شهر کهک بوده و منتظر پاسخ محیط زیست در این زمینه هستیم که در صورت 
مخالفت، در شعاع چند کیلومتری این شهر، ناحیه صنعتی راه اندازی می شود. شعاعی 
راه اندازی ناحیه صنعتی بیدهن را مدنظر قرار داد و گفت: منطقه بیدهن برای فنرسازان 
در ۱۰ هکتار جانمایی شده است و ارزیابی زیست محیطی برای شکل گیری شهرک 
صنعتی به اتمام رسیده و قرار است پاسخ مثبت استعلام آب نیز به زودی صادر شود و 
اراضی آماده تحویل است. وی تصریح کرد: توسعه ناحیه صنعتی خورآباد در ۳ هکتار 
نیز یکی دیگر از جانمایی هاست و استعلام راهداری در حال انجام است که امیدواریم با 
همکاری دستگاه های مختلف بتوانیم این نواحی را به چرخه تولید استان اضافه کرده 

و شاهد جهش تولید باشیم.
 

معاون آموزش وپرورش استان قم:

مدارس قم با رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی بازگشایی شد

معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: مدارس این استان با 
رعایت تمام دستورالعمل های بهداشتی از امروز ۲۷ اردیبهشت ماه به روی دانش آموزان 

و معلمان بازگشایی شد. 
مجتبی رمضان بیگی ، افزود: بر اساس این دستورالعمل که در ۲ بخش رعایت 
موازین بهداشتی و برنامه درسی دانش آموزان تنظیم شده است،  دانش آموزانی که نیاز 

به رفع اشکال دارند باید در مدارس حاضر شوند.
وی بابیان این که حضور حداکثری دانش آموزان در مدارس مطرح نیست، اضافه 
کرد: با توجه به این که دانش آموزان باید دست کم با یک متر فاصله در کلاس درس 

حاضر شوند،  هر کلاس حداکثر با یک سوم جمعیت می تواند شکل بگیرد.
وی ادامه داد: تمام فوق برنامه ها ازجمله زنگ ورزش،  مراسم آغازین و نماز جماعت 
از برنامه مدارس حذف شده و تمام دانش آموزان باید با ماسک و دستکش وارد کلاس 
درس شوند. رمضان بیگی خاطرنشان کرد: مدیران واحدهای آموزشی موظف هستند 
هر روز قبل از ورود دانش آموزان به مدرسه، فضای کلاس را ضدعفونی و از تجمع دانش 
آموزان و معلمان جلوگیری نمایند. وی افزود: در راستای ضدعفونی کردن واحدهای 
آموزشی،  از ظرفیت خدمتکاران مدارس، بسیج فرهنگیان، بسیج محلات و انجمن 
اولیا و مربیان استفاده شده است. وی به خانواده ها توصیه کرد: دانش آموزانی که نیاز 
به رفع اشکال دارند در کلاس حاضر شوند، زیرا دانش آموزان کم سن و سال در رعایت 
مسائل بهداشتی ضعیف تر عمل می کنند. معاون آموزش وپرورش قم با اشاره به این که 
در حال حاضر سرویس مدارس حذف شده است،  تاکید کرد: خانواده ها باید شخصا 
برای جابه جایی دانش آموزان اقدام نمایند و از حضور فرزندانی که دارای بیماری های 

زمینه ای از جمله دیابت، آسم، خودایمنی و مشکلات قلبی هستند، اجتناب کنند.
وی افزود: دانش آموزان و معلمانی که بنا به هر دلیلی مشکل و علامتی از بیماری 

دارند باید به مدیر مدرسه اطلاع دهند تا تدابیر لازم انجام شود.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم :

۶۵واحد صنفی متخلف در قم پلمب شد
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از پلمب ۶۵ واحد صنفی متخلف در قم طی 
فروردین ماه سال جاری خبر داد .   سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: ماموران 
اداره نظارت بر اماکن عمومی این فرماندهی با هدف اجرای قوانین طرح فاصله گذاری 
اجتماعی و صیانت از امنیت اخلاقی، تحقق برنامه های پیشگیرانه، مقابله با ناهنجاری 
های اجتماعی در بین اصناف، طرح تشدید کنترل و نظارت بر واحد های صنفی را اجراء 
و در این راستا تعداد ۹۸۳ واحد صنفی در استان بازدید شد . جانشین فرمانده انتظامی 
استان قم بیان داشت: پلیس همواره تلاش می نماید تا با برقراری امنیت مطلوب در 
جامعه، زمینه کسب و کار سالم را برای اصناف فراهم کند. سرهنگ اسماعیلی با بیان 
اینکه هدف از ساماندهی اصناف رعایت قانون صنفی است و بازدید صنوف را رعایت 
قانون در بازار دانست افزود: ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی در این بازدیدها از 
تعداد ۹۸۳ واحد صنفی، تعداد ۶۵ واحد صنفی متخلف را پلمب و به تعداد ۶۱ واحد 
صنفی اخطار پلمب دادند . وی اضافه کرد: عدم رعایت قوانین و مقررات ابلاغی از سوی 
اتحادیه صنفی را علت عمده پلمپ واحدهای متخلف اعلام نموده و صاحبان صنوف 
متخلف نیز پس از تشکیل پرونده به مراجع قضایی معرفی شدند. جانشین فرمانده 
انتظامی استان با اشاره به با تداوم و تشدید این گونه برنامه ها و اقدامات کنترلی و نظارتی 
پلیس از شهروندان خواست، در صورت مشاهده هرگونه تخلف از سوی صنوف و بازاریان 

موضوع را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

دستگیری سارقان به عنف نوجوان 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری ۲ سارق به عنف نوجوان در استان خبر 
داد.  سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: درپی وقوع چندین فقره سرقت 
به عنف موتورسیکلت، گوشی تلفن همراه و قطعات موتورسیکلت درسطح حوزه 
استحفاظی کلانتری ۲۸ شهر قائم موضوع در دستور کار ماموران قرار گرفت. وی افزود: 
با برنامه ریزی و اجرای طرح پیشگیرانه به صورت محسوس و نامحسوس اقدام به گشت 
زنی هدفمند و شناسایی نقاط آلوده شد. سرهنگ جعفریان ادامه داد: با انجام یکسری 
اقدامات پلیسی، هویت و مخفیگاه دو نفر سارق نوجوان تبعه خارجی که با تهدید سلاح 
سرد اقدام به سرقت می کردند، شناسایی شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم اضافه 
کرد: با هماهنگی مقام قضائی و طی یک اقدام غافلگیرانه با ورود به مخفیگاه سارقان 
هر دو متهم دستگیر شدند. سرهنگ جعفریان بیان داشت: متهمان به مقر انتظامی 
دلالت و در تحقیقات تکمیلی به بزه انتسابی و همچنین به ارتکاب ۱۰ فقره سرقت 
مغازه، موتورسیکلت و قطعات متعلقه و گوشی تلفن همراه اعتراف کردند.  فرمانده 
انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد: سارقان به همراه پرونده تشکیل شده برای سیر 

مراحل قانونی و صدور قرار مناسب به مراجع قضائی استان تحویل شدند.
 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم اعلام کرد :

پلمب 2 مسافرخانه مجاز متخلف 
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از پلمب ۲ مسافرخانه و هتل آپارتمان مجاز 
متخلف در مرکز استان خبر داد و گفت: متصدی این واحدهای صنفی بر خلاف مصوبه 
ستاد ملی مبارزه با کرونا واحد های صنفی خود را باز به مشتریانش خدمات اقامتی ارائه 
می کردند.  سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: در ماه گذشته ماموران اداره نظارت 
بر اماکن عمومی استان در راستای ارتقاء امنیت اجتماعی و سلامت عمومی مردم 
برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا به بازدید و نظارت از واحد های صنفی در شهر 
قم پرداختند. وی افزود: در این طرح مأموران اداره نظارات بر اماکن عمومی پس از 
ارزیابی های لازم، از ۴۸ باب مسافرخانه مجاز در این طرح بازدید و ۲ مسافرخانه غیر 
مجاز متخلف را به علت نقض اقدامات پیشگیرانه ویروس کرونا توسط متصدیان و نادیده 
گرفتن ابلاغیه های صنفی پلمب و به متصدیان ۵ واحد صنفی اخطار و ۲۸ واحد تذکر 
لسانی دادند. رئیس پلیس امنیت عمومی از شهروندان خواست: با معرفی صنوف 
متخلف از طریق شماره تلفن ۱۱۰ پلیس را در تامین بهتر امنیت و پیشگیری از شیوع 

بیماری مهلک کرونا یاری کنند.

رضا درستکار در نقد برنامه های رمضانی مطرح کرد:

تاک شوهای تکراری و افت  کیفیت سریال ها

اجتماعی

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم گفت: ستاد اقامه نماز حدود ۲۰۰۰ بسته معیشتی 
تهیه و بین نیازمندان استان قم و ساکنان مناطق حاشیه ای و روستاها از جمله لنگرود 
توزیع کرد. تلاش بر این است ۱۰۰۰ بسته معیشتی دیگر نیز تهیه و بین نیازمندان 

استان توزیع شود. 
سالن  در  خبرنگاران  حضور  با  دیروز  ظهر  که  خبری  نشست  در  خامه یار  محمد 
جلسات ستاد اقامه نماز استان قم برگزار شد اظهار کرد: با شیوع بیماری کرونا عمده 
فعالیت های ستاد اقامه نماز در استان قم همراستا با سراسر کشور به سمت تولید محتوا 
سوق پیدا کرد. وی اضافه کرد: با شیوع کرونا گرچه برگزاری نماز جماعت ممنوع شد 
ولی ائمه جماعات در اداره های سطح استان حضور پیدا کرده و برگزاری مسابقه » 
کتاب آداب نماز« را بین کارکنان اداره ها پیگیری می کنند. مدیر ستاد اقامه نماز استان 
قم اذعان کرد: یکی از مواردی که برای تولیدات محتوایی ستاد اقامه نماز در ایام شیوع 
کرونا در دستور کار قرار گرفته است »نقش نماز در از بین بردن آسیب ها« است. خامه یار 
بیان کرد: قم نخستین استانی بود که بعد از شیوع کرونا نشست فصلی دبیران ستاد 

اقامه نماز را برگزار و از دستگاه های برتر و دبیران فعال تر در زمینه نماز تقدیر کرد.
باید مساجد در مناطق کم برخوردار هر چه زودتر نوسازی شوند

وی ضمن توصیه به توسعه کمک رسانی به هموطنان اظهار کرد: ستاد اقامه نماز در 
ایام کرونا بر اساس ابلاغیه که به ستاد استان ها شده است به تناسب شرایط جامعه 
اقداماتی انجام داده و با شروع شیوع کرونا عمده فعالیت های ستاد کرونا به سمت 

تولید محتوا سوق یافت .
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم اذعان کرد: اسکان نیروهای ارتش که در راستای 
گندزدایی و ضدعفونی کردن استان اقدام می کردند به مدت ۳۵ روز و همچنین تقدیر 

از فعالیت آنان از دیگر اقدامات ستاد اقامه نماز در راستای کمک به مقابله با کرونا بود.
خامه یار اضافه کرد: استفاده از طلبه ها و کارآموزان ستاد اقامه نماز در عرصه تولید 
محتوا برای فضای مجازی و همچنین فعال کردن سامانه »قنوت« و تولید و نشر 
محتوای متناسب با ایام جاری در قالب آن از دیگر فعالیت های ستاد اقامه نماز قم در 
این راستا بوده است. وی با بیان اینکه مدتی است مبلمان مساجد قم به کمک مجمع 
خیران مسجد ساز، شهرداری قم و کمک های مردمی در حال نوسازی است گفت: 
تا کنون مبلمان حدود ۲۰ مسجد پرتردد شهر نوسازی شده است. نوسازی مبلمان 
مساجد شامل رنگ آمیزی، تجدید شکل ظاهری، تخلیه وسایل اضافی و نظافت کلی 
می شود. مدیر ستاد اقامه نماز استان قم ادامه داد: تلاش بر این است مساجد موجود 

در مناطق کم برخوردار استان نیز هر چه زودتر نوسازی شوند.
خامه یار عنوان کرد: هیأت امنا و کارگزاران مساجد قم به دلیل رعایت دقیق مسائل 

بهداشتی در ایام شیوع کرونا و به ویژه در شب های قدر مورد تقدیر قرار گرفتند.
کیفیت نمازخانه های بین راهی استان قم افزایش می یابد

وی افزایش کیفیت نمازخانه های بین راهی استان قم را از دیگر برنامه های در دستور 
کار ستاد اقامه نماز دانست و گفت: نمازخانه های بین راهی قم نسبت به سایر استان ها 

کیفیت خیلی بهتری دارد ولی هنوز تا رسیدن به حد ایده آل فاصله دارد.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم اضافه کرد: امسال ۱۰۰ برنامه به برنامه های سال های 
گذشته ستاد اقامه نماز برای مدارس سطح استان قم اضافه می شود که از جمله این 

برنامه ها اجرای برنامه فرهنگی برای مدیران مدارس در قالب »طرح نوین« است.
خامه یار ادامه داد: طرح آموزشی »معراج« ویژه معلمان مدارس دخترانه و پسرانه 
استان، طرح »منهاج« ویژه فعالان صنفی و بازاریان استان و همچنین طرح ویژه معنوی 
»سلامت« ویژه پرستاران و پزشکان استان از سوی ستاد اقامه نماز برگزار می شود. وی 
بیان کرد: تعدادی از ائمه جماعات ستاد اقامه نماز در ایام کرونا در غسالخانه ها حضور 

یافتند و پیکر متوفیان بیماری کرونا را غسل دادند.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم اضافه کرد: مشکلات ساخت مسجد گرمسار بعد از 
دو سال اکنون رفع شده است، این مسجد بیش از ۹۵۰۰ متر مربع مساحت دارد و 
هزینه تکمیل ساخت آن حدود پنج میلیارد است؛ منابع لازم برای ساخت آن از خارج 

از استان نیز جذب شده است.
فوت سه نفر از اعضای مجمع خیران مسجد ساز استان قم 

خامه یار با اشاره به فوت سه نفر از اعضای مجمع خیران مسجد ساز استان قم به دلیل 
ابتلا به کرونا گفت: ضمن آرزوی شادی روح این سه نفر تلاش  برای جایگزین کردن 

افراد جدید به جای این افراد ادامه دارد.
وی افزود: جمعیت »فاطمیون« جمعیت مردم نهاد است و در حوادثی چون زلزله، 

سیل، شیوع بیماری و... به مردم کمک می کنند.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم ادامه داد: حدود ۱۰۰ خانواده از اهالی زلزله زده 

سرپل ذهاب زیر پوشش فاطمیون بودند و هنوز هم جمعی از آنان زیر پوشش هستند.
خامه یار عنوان کرد: تعدادی کانکس سکونتی و سرویس بهداشتی از سوی جمعیت 
»فاطمیون« در اختیار مردم میانه قرار داده شد. وی بیان کرد: در نخستین روزهای 
وقوع سیل در بلوچستان نمایندگان ستاد اقامه نماز قم به مناطق سیل زده رفتند و برای 
کمک به مردم منطقه ساخت و ساز را راه اندازی کردند. در نخستین روزهای ماه رمضان 
سال جاری هم یک کامیون ۱۰ تن حاوی مواد مورد نیاز مردم به مناطق سیل زده 

بلوچستان ارسال شد.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم اضافه کرد: در شب شهادت حضرت زهرا)س( 
جمعیت »فاطمیون« در مناطق سیل زده بلوچستان و دیگر مناطق نذری طبخ و بین 

مردم توزیع کردند.
خامه یار عنوان کرد: ستاد اقامه نماز استان قم در جریان سیل گلستان به مساجد 
اهل تسنن گلستان کمک کرد. ساخت مسجد در معمولان نیز از دیگر اقدامات ستاد 

اقامه نماز در مناطق حادثه دیده است.
وی تصریح کرد: علاوه بر اقدامات ذکر شده، به مردم نیازمند مناطق سیل زده هم از 

سوی ستاد اقامه نماز کمک معیشتی صورت گرفته است.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم تشریح کرد: ارسال ده ها محموله ساختمانی و 
مشارکت در ساخت ۲۵۰ خانه در مناطق سیل زده برگ دیگری از اقدامات ستاد اقامه 

نماز قم در راستای کمک رسانی به سیل زدگان است.
بین  و  تهیه  معیشتی  بسته  حدود ۲۰۰۰  نماز  اقامه  ستاد  کرد:  اذعان  خامه یار 
نیازمندان استان قم و ساکنان مناطق حاشیه ای و روستاها از جمله لنگرود توزیع کرد. 
تلاش بر این است ۱۰۰۰ بسته معیشتی دیگر نیز تهیه و بین نیازمندان استان توزیع 

شود.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم خبرداد:

تهیه ۳000 بسته معیشتی توسط ستاد اقامه نماز برای نیازمندان 
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تحلیلگران اقتصادی معتقدند اقتصاد ایران با کاهش شدید درآمدها مواجه 
شده و این در حالی است که هزینه ها نمی تواند متناسب با آن کاهش پیدا کند 
و همین موضوع باعث شده تا کسری بودجه پایدار، یکی از مهم ترین معضلات 

اقتصاد ایران طی سال های آتی باشد.
مریم فکری- بررسی ها نشان می دهد که نرخ تورم تولید روندی کاهشی دارد؛ 
به طوری که در فروردین ماه شاخص بهای تولیدکننده ۲.۴ درصد کاهش یافت و 

از ۱.۶ درصد اسفند ۱۳۹۸ به ۰.۸ درصد در فروردین ۹۹ رسید.
بر این اساس، تورم نقطه به نقطه تولیدکننده در فروردین ماه نسبت به ماه مشابه 
در سال گذشته ۲۰.۹ درصد گزارش شد که نسبت به ماه پیش ۲.۹ واحد درصد 
کاهش داشت.آن طور که رییس کل بانک مرکزی گفته؛ با توجه به پیش نگر بودن 
تورم تولیدکننده، این امر می تواند بیانگر کاهش تورم آتی مصرف کننده و موجب 

کاهش انتظارات تورمی باشد.
در همین حال، نرخ تورم نقطه ای در فروردین ماه ۱۳۹۹ به عدد ۱۹.۸ درصد و 

نرخ تورم متوسط برای خانوارهای کشور به ۳۲.۲ درصد رسیده است.
بر اساس اطلاعات منتشر شده توسط سازمان آمار کشور، نرخ تورم نقطه ای 
فروردین ماه ۱۳۹۹ در مقایسه با ماه قبل ۲.۲ واحد درصد کاهش یافته است. 
همچنین نرخ تورم ماهانه فروردین ۱۳۹۹ به ۲.۱ درصد رسیده که در مقایسه با 
همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۶ واحد درصد افزایش داشته است. نرخ تورم سالانه 
فروردین ماه ۱۳۹۹ نیز برای خانوارهای کشور به ۳۲.۲ درصد رسیده که نسبت به 

همین اطلاع در ماه قبل، ۲.۶ واحد درصد کاهش نشان می دهد.
تغییرات نرخ تورم در ماه های گذشته

روند تغییرات تورم در ماه های گذشته حاکی از آن است که روند نرخ تورم به طور 

کلی در سال ۱۳۹۸ کاهشی بوده است. در ابتدای فروردین ماه نرخ تورم ماهانه 
۴ درصد گزارش شده بود، اما در هیچ زمانی پس از آن ماه نرخ تورم ماهانه به این 
میزان نرسید و حتی در زمان افزایش قیمت بنزین در آذر ماه سال قبل نرخ تورم 

ماهانه ۳.۲ درصد ثبت شد.
میانگین نرخ تورم ماهانه در ۱۲ ماه سال قبل به میزان ۱.۷ درصد ثبت شده 
است که با توجه به رخدادهای متعدد اقتصادی در سال گذشته، روند قابل قبولی 
است. در ابتدای فروردین ماه نرخ تورم نقطه به نقطه در سطح ۵۱.۴ درصدی قرار 
داشت. این رقم در اردیبهشت ماه به سطح ۵۲.۱ درصد رسید، اما پس از آن روند 

نزولی را طی کرد و تا انتهای سال به کمتر از نصف این رقم کاهش یافت.
همچنین نرخ تورم متوسط که در نیمه اول سال تحت تاثیر ارقام سال ۱۳۹۷ 
روند افزایشی را در پیش گرفته بود، در نیمه دوم سال روند کاهشی را ثبت کرد تا 
در نهایت به رقم زیر ۳۵ درصد برسد. در مجموع شرایط در سال گذشته به گونه ای 

رقم خورد که نرخ تورم کاهشی باشد.
مسیر تورم در آینده

در حال حاضر با توجه به تغییرات نرخ تورم، سوال این است که آیا روند کاهشی 
مجلس،  پژوهش های  مرکز  گزارش  براساس  داشت؟  خواهد  ادامه  تورم  نرخ 
اقتصاد ایران در سال ۱۳۹۹ از ابعاد مختلفی با مشکل کسری بودجه مواجه 
خواهد بود. اقتصاد ایران با کاهش شدید درآمدها مواجه شده و این در حالی 
است که هزینه ها نمی تواند متناسب با آن کاهش پیدا کند و همین موضوع 
باعث شده تا کسری بودجه پایدار، یکی از مهم ترین معضلات اقتصاد ایران طی 

سال های آتی باشد.
در این میان، شیوع بیماری کرونا و افزایش هزینه هایی که در پی دارد، مشکل 

کسری بودجه سال ۱۳۹۹ را تشدید خواهد کرد. علاوه بر افزایش هزینه ها، در 
سال جاری دولت با کاهش شدید درآمدها نیز مواجه است. مهم ترین کانال های 

کاهش درآمد، افت قیمت نفت و درآمدهای مالیاتی است.
براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، معمولا اولین راهکار دولت ها برای 
تامین کسری بودجه، استفاده از منابع پایه پولی است که البته پر مخاطره ترین 
نشان می دهد هر ۱۰ هزار  مالی محسوب می شود. محاسبات  تامین  روش 
میلیارد تومان افزایش در پایه پولی در پایان سال ۱۳۹۹، منجر به رشد ۲.۵ 
درصدی نقدینگی خواهد شد. البته در خصوص آثار تورمی این نقدینگی افزایش 

یافته، نمی توان با قاطعیت اظهار نظر کرد که چه زمانی رخ خواهد داد.
در واقع بخشی از آثار تورمی افزایش نقدینگی، به دلیل کاهش تقاضای ناشی 
از شیوع کرونا، در سال ۱۳۹۹ بروز نخواهد کرد. کاهش تقاضا، سرعت گردش 
پول در اقتصاد را کاهش داده و می توان تصور کرد که سال ۱۳۹۹ یکی از سال 
هایی خواهد بود که سرعت گردش پول در پایین ترین مقدار خود قرار داشته و در 
نتیجه نرخ تورم متناسب با رشد نقدینگی نخواهد بود. این در حالی است که در 
سال های آتی با گذر از این شرایط و بازگشت تقاضا به مقادیر قبلی، آثار تورمی 

نقدینگی افزایش یافته، بروز پیدا خواهد کرد.
آماده سازی برای هدف گذاری تورمی

در این شرایط، اما بارها مقامات ارشد دولتی کشور تاکید دارند که تمرکز دولت 
بود. عبدالناصر همتی،  تورم خواهد  اقتصاد سال ۱۳۹۹، روی کنترل  برای 
رییس کل بانک مرکزی در یادداشت اینستاگرامی اخیر خود نوشته است؛ ریشه 
تورم بالا، به عنوان گره اصلی اقتصاد کشور در طول چند دهه گذشته، سلطه 
سیاست های مالی و پولی کردن کسری بودجه و اتکای مستمر بر سیاست های 

انبساطی پولی برای رشد اقتصادی بوده است.
به اعتقاد وی، در دوره های فراوانی منابع ارزی، دولت ها به انبساط  بودجه 
مبتنی بر منابع ارزی و سرکوب تورم، با دخالت در بازار ارز و افزایش عرضه، به 
کمک واردات، روی آورده  و در مواقع افت درآمدهای ارزی به روش های مستقیم و 
غیرمستقیم به منابع بانکی متوسل شده اند. اینگونه روش ها، نه تنها پایدار نبوده، 
بلکه مشکلات بسیار زیادی از جمله تحلیل منابع ارزی و تضعیف تولید ملی و 

نوسانات شدید چرخه های تجاری را به دنبال داشته است.
همتی متذکر شده است؛ پس از تغییر در سیاست های ارزی، پولی و مالی 
کشور، به همراه انباشت منابع لازم برای ادامه سیاست کنترل و ثبات سازی در 
بازار ارز، که از دو سال پیش آغازشده است و با طراحی و توسعه ابزارهای عملیاتی 
کردن سیاست های جدید پولی، امروز بانک مرکزی آماده است که سیاست 

»هدف گذاری تورم« را به اجرا بگذارد.
وی توضیح داده است؛ در قالب این سیاست، قطب نمای اصلی سیاست های 
پولی و ارزی بانک مرکزی، »تورم هدف« خواهد بود و برای رسیدن به آن، از ابزار 
مدیریت نرخ سود در بازار باز استفاده خواهد شد. همانگونه که قبلا گفته بودم، 
نرخ سود سیاستی کوتاه مدت در دالان نرخ سود بازار باز، یک هدف میانی برای 

تحقق هدف خواهد بود.
رییس کل بانک مرکزی تاکید کرده است؛ موفقیت و اثربخشی این سیاست، در 
گرو اقدام دولت در انتشار هر چه سریعتر اوراق بدهی برای جبران کسری بودجه 
جهت ضدسیکلی کردن بودجه و البته تلاش بیشتر برای کاهش کسری بودجه 

است.

پیش بینی وضعیت در سال سخت اقتصاد ایران ؛

تورم در ایران به کدام سو حرکت می کند؟

اقتصادی

نایب رئیس هیات  مدیره شرکت بورس تهران اعلام کرد:

ناآشنایی مردم، پاشنه آشیل 
ETF صندوق های

نایب رئیس هیات  مدیره شرکت بورس تهران مساله عدم شناخت کافی مردم با 
صندوق های ETF را مشکلی بر سر راه جذب سرمایه های مردمی اعلام کرد. 

از نظر عمده کارشناسان اقتصادی، تشکیل صندوق واسطه گری مالی یکم 
و  مثبت  امری  دولتی  اموال  واگذاری  منظور  به   ETF صندوق های  قالب  در 
خطای  و  آزمون  با  دولت  گذشته  سال  در ۱۵  عبارتی  به  است،  امیدوارکننده 
شیوه های مختلف واگذاری، سرانجام به شیوه ای دست یافت که به نظر می رسد 
عادلانه ترین راه واگذاری اموال دولتی باشد، اما »محمودرضا خواجه نصیری«، 
نایب رئیس هیات مدیره شرکت بورس تهران امروز )شنبه( در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا مسئله اصلی صندوق های ETF را ناآشنایی مردم با چنین ابزاری 
می داند و می گوید: این روزها سوال نخست مردم درباره این صندوق ها این است 
که ETF چیست و اغلب مردم در سوال دومشان پرس و جو درباره نسبت به خرید 
یا عدم خرید این سهام دارند که  این امر بیانگر آن است، سطح آشنایی مردم از این 

صندوق ها همچنان ناکافی است.
به گفته وی، اگر فرهنگ سازی خوبی در خصوص واگذاری های ETF صورت 
بگیرد و تلاش شود که مردم بیشتر با این ابزار آشنا شوند، این راه می تواند در 

میان مدت و درازمدت خصوصی سازی را تسهیل کند.
خواجه نصیر با بیان اینکه برای واگذاری سهام شرکت های دولتی در مقیاس 
بزرگ و همچنین در شرایط کنونی ایران دو راه بیشتر پیش روی دولت نبوده است، 
افزود: واگذاری ها می بایست یا از طریق تجمیع سهام شرکت ها در صندوق های 
ETF انجام می شد که اکنون دولت همین راه را انتخاب کرده است؛ یا باید از طریق 
تشکیل یک شرکت سهامی عام و ریختن سهام شرکت ها در آن صورت می گرفت 

که در این صورت سهام می توانست به صورت عرضه اولیه در بورس عرضه شود.
نایب رئیس هیئت مدیره شرکت بورس تهران در واکنش به نظر برخی از منتقدان 
که معتقدند شیوه جدید واگذاری اموال دولتی، نشان دهنده تداوم مدیریت دولتی 
است که در قالب واگذاری صندوق های ETF کماکان باقی می ماند، گفت: این 
نقد چندان وارد نیست زیرا در طرح ETF  دیده شده است که چنانچه سهامداران 
بالای ۰.۱ درصد سهم داشته باشند می توانند با ورود به مجامع در امر مدیریت 
نقش ایفا کنند. وی با اعتقاد بر اینکه باید راه های جایگزین نوع واگذاری ها را مورد 
 ETF بررسی قرار داد، خاطرنشان کرد: در این شکل واگذاری از طریق صندوق
تلاش شده تا سرمایه های خرد مردم جمع آوری شود و در این مرحله تخفیف هایی 
هم به مردم برای مشارکت در خرید این صندوق ها داده شده است. خواجه نصیر 
با بیان اینکه اگر دولت یک شرکت سهامی عام را تأسیس می کرد تا عرضه اولیه 
صورت بگیرد، جذب سرمایه های مردمی سریع تر اتفاق می افتاد، گفت: مصداق 
این روش شکل واگذاری هلدینگ  شستا است که در یک روز توانست حدود 
۹ هزار میلیارد تومان از سرمایه های مردمی را از بازار جذب کند. این کارشناس 
بازار سرمایه با بیان اینکه تجربه نشان داده که عرضه سهام در قالب عرضه اولیه، 
تاثیرگذار بر گستردگی استقبال مردم است، افزود: انگیزه های سرمایه گذاری از 
جمله مسایلی است که باید در شکل های مختلف واگذاری ها مورد توجه قرار گیرد.
خواجه نصیر با بیان اینکه فرصت اشغال صندلی مدیریتی در صورت خرید میزان 
مشخصی سهام باعث افزایش انگیزه سرمایه گذاری خواهد شد، اظهار داشت: 
رابطه خرید سهام با کسب صندلی مدیریت در صندوق های ETF کمی تضعیف 
 ETF شده است، در این صندوق ها، متقاضی باید ابتدا اقدام به خرید واحدهای
کند سپس واحدهای ممتازی که در وضعیت فعلی، تملکشان در دست دولت 

است را صاحب شود تا در نهایت به سطح مدیریت شرکت ها برسد.
نایب رئیس هیئت مدیره شرکت بورس تهران با تاکید بر اینکه اگر سایر واگذاری ها 
را بتوان به سمت حالت تشکیل شرکت سهامی عام برد، احتمال موفقیت عرضه 
سهام بیشتر خواهد بود، خاطرنشان کرد: در صورت حرکت به سمت واگذاری 
در قالب شرکت های سهامی عام می توان از تجربه ETFها استفاده و عرضه اولیه 
شرکت ها را گسترده تر کرد، بدین معنا که باید اجازه داد سه روز برای شرکت سهامی 

عام ثبت سفارش صورت گیرد و سپس عرضه انجام شود.

آمار ماهیانه ترافیک فرودگاه ها منتشر شد؛

کاهش ٨٠ درصدی جابجایی مسافر
 در فرودگاه ها

معاون برنامه ریزی، نظارت و امور اقتصاد شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران از جابجایی حدود ٧5٣ هزار مسافر در فرودگاه های تحت مالکیت شرکت 
فرودگاه ها خبر داد و گفت: نسبت به فروردین سال گذشته ٨0 درصد کاهش 

جابجایی داشتیم. 
»حمیدرضا سیدی« روز شنبه در گفت و گویی اعلام کرد: این در حالی است که 
فروردین ۹۸، حدود سه میلیون و ۸۰۰ هزار مسافر در فرودگاه های تحت مالکیت 

شرکت جابه جا شده بود.
معاون برنامه ریزی، نظارت و امور اقتصادی شرکت با تاکید بر اینکه کاهش 
جابجایی مسافر و انجام پروازها نتیجه شیوع بیماری کرونا بوده است، همچنین از 
کاهش ۷۰ درصدی در نشست و برخاست و کاهش ۷۹ درصدی ارسال و پذیرش 
بار در فرودگاه های تحت مالکیت شرکت خبر داد. وی گفت: فرودگاه های تحت 
مالکیت این شرکت در فروردین ۹۹، با انجام ۹۲۴۹ فروند نشست و برخاست 
توانسته اند حدود ۷۵۳ هزار مسافر را به همراه حدود ۹ میلیون کیلوگرم بار و 
مرسولات پستی جابه جا کنند.   وی افزود: در فروردین ۹۹، فرودگاه مهرآباد با 
۳۵۷۳ فروند بیشترین نشست و برخاست را به خود اختصاص داده و با جابه جایی 
بیش از ۳۰۲ هزار مسافر پرترافیک ترین فرودگاه بوده است و فرودگاه مشهد با  
۸۵۷  فروند نشست و برخاست و اعزام و پذیرش بیش از ۹۰ هزار و ۵۰۰ مسافر، 
دومین فرودگاه پرترافیک کشور و فرودگاه اهواز  با ۷۹۵ فروند نشست و برخاست و 

اعزام و پذیرش حدود ۶۹ هزار مسافر در جایگاه سومین فرودگاه کشور قرار دارد.
سیدی در خصوص ارسال و پذیرش بار در فرودگاه های کشور گفت: فرودگاهای 
امام خمینی)ره(، مهرآباد و مشهد به ترتیب رتبه های اول تا سوم را در جابجایی 
بار داشته اند. وی با بیان اینکه سهم پروازهای داخلی از کل پروازهای فروردین 
۹۹، نشست و برخاست ۸۸۵۵ فروند هواپیماست که طی آن حدود ۷۲۹ هزار 
مسافر جابجا شده اند، افزود: فرودگاه مهرآباد در این بخش در رتبه نخست قرار 
دارد و پس از آن فرودگاه مشهد با ۸۴۸ فروند نشست و برخاست حدود ۹۰ هزار 
نفر اعزام و پذیرش مسافر در جایگاه دوم و فرودگاه اهواز با ۷۹۵ فروند نشست 
و برخاست، اعزام و پذیرش حدود ۶۹ هزار مسافر در جایگاه سوم قرار دارد. وی 
گفت: همچنین سهم پروازهای خارجی فروردین ۹۹، در فرودگاه های بین المللی 
تحت مالکیت شرکت فرودگاه ها نیز، نشست و برخاست ۳۹۴ فروند هواپیما است 
که طی آن حدود حدود ۲۴ هزار مسافر اعزام و پذیرش و حدود سه میلیون کیلوگرم 
بار ارسال و پذیرش شده است. به گفته سیدی، در این بخش فرودگاه های امام 
خمینی )ره(، شیراز و لارستان در رتبه های اول تا سوم قرار گرفتند. وی افزود: 
پروازهای بین المللی فرودگاه های تحت مالکیت شرکت در فروردین ۹۹ نسبت به 
ماه مشابه سال گذشته در نشست و برخاست ۹۳ درصد، در اعزام و پذیرش مسافر 
۹۷ درصد و در ارسال و پذیرش بار و پست ۸۴ درصد کاهش داشته است. به گفته 
سیدی، در فروردین ماه ۹۹ حداقل ۸۰ درصد نشست و برخاست کل پروازها به 
ترتیب در ۹ فرودگاه مهرآباد، مشهد، اهواز، شیراز، اصفهان، بندرعباس، تبریز، امام 

خمینی )ره( و عسلویه انجام شده است.

در پایان معاملات دیروز؛

بورس ۳۵هزار و 2۵۱ واحد افت کرد
شاخص بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات روز شنبه ۲۷ اردیبهشت ۹۹ 

با افت ۳۵ هزار و ۲۵۱ واحدی به ۹۸۲ هزار و ۴۱۰ واحد رسید.
به گزارش خبرنگار مهر، شاخص بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات روز 
شنبه ۲۷ اردیبهشت ۹۹ با افت ۳۵ هزار و ۲۵۱ واحدی به ۹۸۲ هزار و ۴۱۰ واحد 
رسید. همچنین شاخص هم وزن نیز به ۳۰۹ هزار و ۵۸۱ واحد رسید که افت ۶ 

هزار و ۴۷۳ واحدی را نشان می دهد.

ریحانه یاسینی

بازارها  تلفن همراه،  با وجود خطر ویروس کرونا و گرانی   
شلوغ و مردم در حال خرید هستند. بررسی های میدانی 
نیز نشان می دهد که حداقل قیمت برای خرید یک گوشی 

اندرویدی با حداقل امکانات، ۲.۵ میلیون تومان است. 
ساعت نزدیک به پنج عصر است و خیابان جمهوری، شلوغ 
و پر ازدحام است؛ شبیه به روزهایی که هیچ خبری از ویروس 
یا  زده اند  ماسک  بعضی ها  جمعیت،  میان  در  نبود.  کرونا 
دستکش به دست دارند. در مقابل پاساژهای فروش موبایل، 
مانند همیشه دلال ها در جمع های تنگ مشغول کارند و 
مشتری های خودشان را دارند.  مقابل در بازار چارسو، ورودی  
ضدعفونی کننده ای تعبیه شده که قطرات ریز آب و الکل را 
روی سر و بدن مراجعان به بازار می ریزد. بعد از عبور از این 
ورودی، داخل بازار به جز فروشنده هایی که با شیلد صورت 
ایستاده اند،  فروشگاه ها  از  بعضی  در  شکل  یک  ماسک  و 
خبری از بیماری کووید-۱۹ نیست. جمعیت زیادی داخل 
فروشگاه های بزرگ مشغول وارسی گوشی های آخرین مدل 
هستند و تلاش می کنند تا پیش از ساعت ۶ عصر و تعطیلی 
بازار، خریدشان را انجام دهند. بیشتر آن ها نه برای تماشا و 
صندوق های  و  آمده اند  بازار  به  خرید  برای  که  بازارگردی، 
فروشگاه ها نیز شلوغ است.   پسری جوان از پشت محافظ 
صورت و ماسک، سعی می کند با صدای رسا صحبت کند 
و می گوید: »می بینید چقدر شلوغ است؟ واقعا می ترسم. 
ولی باید سر کار بیایم. همه هم خرید می کنند، می ترسند که 
گران تر شود. حق هم دارند، هر هفته روی قیمت هر گوشی 

۴۰۰-۵۰۰ تومان می رود.« 
گرانی با وجود رشد ۹۰ درصدی واردات 

گشتی در بازار موبایل تهران، نشان می دهد که در کمترین 
حالت، قیمت یک گوشی با سیستم عامل اندروید، به دو 

گوشی  یک  قیمت  می رسد.  تومان  هزار   ۵۰۰ و  میلیون 
میان رده نیز، از حدود چهار میلیون تومان شروع می شود. 
قیمت گوشی های آیفون نیز از ۱۲ میلیون تومان به بالاست. 
حتی مدل های قدیمی و دست دوم آیفون با سه سال کارکرد، 
۳.۵ میلیون تومان قیمت دارند.   در یکی از فروشگاه های 
به  دادن  جواب  مشغول  کلافگی  با  زنی  اپل،  پشتیبانی 
تلفن ها و رسیدگی به کار مشتریان است. بیشتر تلفن های 
او، برای انجام خدمات رجیستری موبایل هستند که نشان 
می گوید:  زن  این  دارد.  گوشی ها  این  بازار  بودن  داغ  از 
»خرید آیفون نسبت به قبل از گرانی ها کمتر شده. ولی باز 
هم کم نیست. بازار خدمات و تعمیرات هم که خیلی شلوغ 
است. این روزها هم انگار اصلا بحران بیماری وجود ندارد، 
مشتری های حضوری مان هم زیاد هستند.«  شلوغی این 
فروشگاه در شرایطی است که گوشی های آیفون تنها ۵ درصد 
از کل واردات رسمی موبایل در ایران را تشکیل می دهد. سال 
گذشته، ۱۵ میلیون و ۳۰۰ هزار دستگاه گوشی وارد کشور 
شد. از این تعداد، ۱۴ میلیون آن روشن شده است. ۵۶ درصد 
گوشی های وارداتی سهم سامسونگ، ۱۷ درصد نوکیا و ۹ 
درصد هوآوی بوده است. گوشی های شیائومی تنها ۷ درصد 
و اپل نیز فقط ۵ درصد بوده است. در بهمن ماه ۹۸، بیشترین 
تعداد گوشی روشن شده و مورد استفاده قرار گرفته است. 
این گوشی ها، ۱.۵ میلیون دستگاه بوده اند. می توان گفت 
که تنها در ماه بهمن، هر روز حدود ۵۰ هزار نفر گوشی همراه 
خریده و روشن کرده اند.   بر اساس آمار انجمن واردکنندگان 
گوشی  واردات  سال ۹۸  در  جانبی،  لوازم  و  تبلت  موبایل، 
موبایل طبق رویه تجاری ۹۰ درصد رشد داشته است. این 
آمار، نشان می دهد که میزان عرضه افزایش نیز داشته است 

اما گرانی، همچنان در این بازار می تازد.
افزایش قیمت روزانه و ساعتی

در مقابل فروشگاه بزرگی در بازار موبایل ایران، نگهبانی 

روی یک صندلی نشسته و روی دست های هرکسی که وارد 
می شود، محلول ضدعفونی کننده می پاشد. روی هر میز 
به تفکیک برند، چند مدل گوشی چیده شده و خانواده ها 
مشغول وارسی آن ها هستند. زنی که پسری دبستانی را به 
همراه دارد، از یکی از فروشنده ها می پرسد: »برای اینکه کار 
بچه راه بیفتد و بتواند به درس و مدرسه اش برسد، زیاد هم 
هزینه نکنم، ارزان ترین گوشی ای که می توانم بخرم، کدام 
است؟« فروشنده به او یک مدل گوشی سامسونگ با ظرفیت 
۱۶ گیگابایتی و قیمت ۲.۵ میلیون تومانی نشان می دهد و 
می گوید: »اگر واقعا قصد خرید دارید، همین الان بخرید. 
دلار مدام بالا می رود و هفته آینده قیمت همین گوشی هم 
۲ میلیون و ۹۰۰ می شود.«  جست وجو در سایت های خرید 
آنلاین نیز همین را نشان می دهد. در یکی از فروشگاه های 
تنها  تومانی،  تا سه میلیون  آنلاین، گوشی های یک  بزرگ 
۱۳ مدل موجود است که سه مدل آن سامسونگ، یک مدل 
شیائوم هی و بقیه برندهای متفرقه است. یکی از مدل های 
میان رده سامسونگ که قیمت آن یک ماه پیش، ۳.۵ میلیون 
تومان بود، ۲۰ اردیبهشت در حدود ۴ میلیون تومان به فروش 
می رسید و این هفته نیز از ۴.۱ میلیون تومان، عبور کرده 
است.   زن جوانی که در فروشگاهی مشغول کار با یکی از 
اوضاع،  این  »در  می گوید:  است،  میان رده  گوشی های 
گوشی ام سوخت. مدل بالایی داشت و حالا باید کل حقوق 
تا بتوانم یک گوشی میان رده  سه ماهم را روی هم بدهم، 
مثل  قیمت ها  که  است  ادامه می دهد: »جالب  او  بخرم.« 
طلا و سکه روزانه هم تغییر می کند. یک مدل گوشی را پسند 
کردم که ۹ میلیون و ۹۰۰ تومان بود. ۵ ساعت بعد، قیمتش را 
دوباره روی سایت چک کردم و ۱۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

شده بود! هیچ کس هم نمی داند که چه خبر است.« 
پای مافیا در میان است؟ 

از پشت محافظ صورت و ماسک هم، چیزی به جز چشم ها 

از صورت فروشنده ای در بازار چارسو معلوم نیست. اما صدای 
او نشان از جوانی ۱۷-۱۸ ساله دارد. پسر فروشنده می گوید: 
بودم،  والیبال  تیم  عضو  نشده.  هم  سالم   ۱۸ حتی  »من 
برای همین قدم زود بلند شده. متولد ۸۲ هستم. پارسال 
یک سال کامل اینجا کار کردم، آن گوشی را می بینی که تا 
می شود؟ کل پولم را دادم و آن را خریدم ۳۲ میلیون تومان.« 
او ادامه می دهد: »مردم خیلی برای خرید می آیند. خیلی هم 
می ترسم که مریض شوم. ولی چاره ای نیست، نباید کارم را از 
دست بدهم.« این فروشنده جوان، علت گرانی این روزهای 
بازار را از ظن خودش چنین توضیح می دهد: »لابد موبایل 
هم مثل همه چیزهای دیگر. الان نیاز مردم بیشتر شده، 
عده  یک  می خواهند،  گوشی  همه  هم  مدرسه ای ها  بچه 
سوءاستفاده می کنند. بازار موبایل هم از آن بازارهای کثیف 
است.«  هفته گذشته، روزنامه سازندگی خبر داده بود که 
سردسته مافیای بازار موبایل، هر هفته دو هواپیمای پانزده 
تنی آنتونف را در فرودگاه پیام به زمین می نشاند که بار آن، 
موبایل است. برخی خبرگزاری ها نیز گزارش هایی منتشر 
کرده بودند که نشان می داد سردسته مافیای بازار موبایل، 
فردی معروف به »عباس کوتول« است که بارها نیز دادگاهی 

و محاکمه شده است.  
روزنامه سازندگی نوشت: »او یک قدرت غیرقابل انکار در 
بازار موبایل ایران است. قیمت ها از پاساژ علاالدین تا بازارهای 
دبی و ابوظبی توسط او تعیین می َشوند. حتی از رسمی ترین 
واردکنندگان موبایل به بازار ایران هم شهرت بیشتری دارد. 
عباس کوتول برای اولین بار در سال ۶۸ به جرم حمل نوار 
دستگیر شد. او در شهر ری دستفروشی می کرد. همانجا 
وارد باند قاچاق شد و به سرعت رئیس بزرگ ترین باند واردات 
موبایل شد تا کنون پنج بار دادگاهی شده. آخرین حکمش 
تبعید به طبس است. اما ناگهان سال قبل آزاد شد و در تهران 

زندگی می کند.« 

در بازار تلفن همراه چه خبر است؟

گرانی گوشی با وجود رشد ۹0 درصدی واردات 

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور گفت: با رفع مشکل نهاده های دامی مورد نیاز کشور، در نهایت تا دو هفته آینده 
مشکل بازار نهاده ها متعادل می شود. 

»حسن عباسی معروفان«   با اشاره به اینکه روند واردات خوراک دام به دلیل مشکلات ارزی و گمرکی حدود سه ماه متوقف 
بود، افزود: از ابتدای امسال به تدریج این مشکلات برطرف شده به طوری که طی حدود ۲۵ روز اخیر، روال عادی شده است.
وی اظهارداشت: در مجموع از ابتدای سال تاکنون شرکت پشتیبانی امور دام بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن توزیع شده 

و بخش خصوصی هم ۷۰۰  هزار تن نهاده وارد کرده است.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور تصریح کرد: ماهانه به طور متوسط یک میلیون و ۵۰۰  هزار تن نهاده دامی در 
کشور مصرف می شود که یک میلیون تن آن از طریق واردات تامین می شود و در نهایت تا دو هفته آینده با ادامه روند واردات، 
عرضه پاسخگوی تقاضا شده و بازار به تعادل می رسد. عباسی معروفان گفت: قیمت مصوب نهاده های دامی تغییر نداشته، 
اما بدلیل کمبود آن، قیمت هایی در بازار آزاد شکل گرفته که فراتر از قیمت مصوب است و به هیچ وجه مورد تایید شرکت 
پشتیبانی امور دام نیست، اما با ادامه روند واردات در دو هفته آتی، این مشکل هم برطرف شده و نهاده ها با نرخ مصوب به 

دست دامداران و مرغداران می رسد.
وی با بیان اینکه به طور دائم نهاده وارد گمرکات می شود، افزود: اکنون بیش از دو میلیون و ۵۰۰ هزار تن نهاده در گمرک 
موجود است ضمن اینکه هیچ مشکلی در ترخیص آن وجود ندارد و با همکاری بانک مرکزی و گمرک این نهاده ها در حال 
ترخیص هستند. مدیرعامل پشتیبانی امور دام کشور ادامه داد: در حال حاضر با توجه به اینکه در زمان اوج برداشت سبزی، 
صیفی و برخی دیگر از محصولات هستیم استفاده از کامیون اوج گرفته و تنها مشکل، کمبود کامیون است که از وزارت راه 

درخواست می کنیم در خصوص تامین کامیون های مورد نیاز، یاری رسان ما باشد.
عباسی معروفان افزود: اکنون روزانه ۲۰ تا ۲۵ هزار تن نهاده های دامی از بنادر تخلیه می شودکه در صورت تخصیص 
کامیون های مورد نیاز، این رقم به روزانه پنجاه هزار تن می رسد، اما اگر این اتفاق هم نیفتد در بدبینانه ترین حالت باز هم بازار 

در دو هفته با روند فعلی به تعادل خواهد رسید.

با گذشت دو ماه از راه اندازی سامانه بیمه بیکاری کرونا و ارائه لیست مشمولان دریافت بیمه بیکاری از سوی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکنون، اعتباری در این خصوص اختصاص نیافته و کارگران بیکار منتظر دریافت مستمری 

هستند. 
با شیوع بیماری کرونا و تاثیر آن بر کسب و کارها در کشور که موجب تعطیلی برخی بنگاه ها و به تبع آن بیکاری بسیاری 
از نیروهای کار شد، دولت اعلام کرد که پنج هزار میلیارد تومان برای کمک به صندوق بیمه بیکاری اختصاص داده است 

و مقرر شد با واریز آن به حساب صندوق، مقرری بیکارشدگان مشمول قانون کار، واریز شود.
با این مصوبه دولت، وزارت تعاون،  کار و رفاه ا جتماعی در اواخر اسفندماه سال گذشته سامانه بیمه بیکاری به نشانی  
bimebikari.mcls.gov.ir را طراحی کرد تا کارگرانی که به دلیل شیوع ویروس کووید ۱۹ بیکار شده اند شناسایی و به 

مدت سه ماه از این بیمه بهره مند شوند.
مدیرکل اشتغال و بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا اظهارداشت: وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تا پایان فروردین ماه لیست ۵۹۹ هزار و ۳۳۱ نفر از مشمولان دریافت بیمه بیکاری را به 

سازمان تامین اجتماعی ارسال کرده است.
»مسعود بابایی« گفت: براساس اعلام مسوولان تامین اجتماعی تا کنون اعتبار در نظر گرفته شده برای این منظور 

پرداخت نشده است.
وی افزود: منتظر تخصیص اعتبار هستیم و به محض اینکه مبلغ به حساب صندوق بیمه بیکاری واریز شود، پرداخت ها 

را شروع می کنیم.
براساس این گزارش، مبنای پرداخت بیمه بیکاری تا پایان فروردین ماه ۹۹ بوده و تمدید حق بیمه به صلاحدید کارگروه 

متمرکز بر شرایط کرونایی کشور بستگی دارد. 
همچنین مشاغل پرخطر تا پایان اردیبهشت بیمه بیکاری دریافت می کنند و مشاغل کم خطر که به دستور رییس 

جمهوری باید فعالیت خود را آغاز کنند فعلا تصمیم بر این است که تا پایان فروردین ماه بیمه بیکاری دریافت کنند. 

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام:

بازار نهاده های دامی تا دو هفته آینده متعادل می شود
مدیرکل اشتغال و بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد:

بیکاران کرونا منتظر تخصیص اعتبار بیمه بیکاری
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او لایق نیمکت تیم ملی ایران نبود ،

انتقاد دیرهنگام فدراسیون از ویلموتس

ستایش ها از سرمربی سابق تیم ملی بعد از گذشت یک سال جای خود را به انتقادات 
تند در فدراسیون فوتبال داده و بالاخره مدیران و کارشناسان فنی هم پی بردند که او لایق 

نیمکت تیم ملی ایران نبود. 
مرتضی محصص معتقد است ویلموتس، سرمربی سابق تیم ملی در حد و اندازه ایران 
نبود و او را انتخاب مناسبی برای فوتبال ایران نمی داند. رئیس کمیته فنی فدراسیون 
فوتبال می گوید: "ما نمی توانیم به آقای ویلموتس به عنوان یک مدرس توهینی کنیم. 
شاید آقای ویلموتس در قاره آفریقا یا کشورهای دیگری می توانست نتیجه بهتری بگیرد 
اما در ایران با توجه به انتظاراتی که مردم ما از تیم ملی دارند و بازیکنان بسیار خوب و 

باکیفیتی که در اختیارداریم، انتخاب مناسبی نبود."
این صحبت ها در حالی بعد از گذشت حدود یک سال از انتخاب ویلموتس و جدایی 
او از فوتبال ایران مطرح می شود که در سوی دیگر، برخی مدیران فدراسیون با جملات 
انتقادی به استقبال این مربی سابق تیم ملی رفتند چرا که سرمربی بلژیکی بعد از دریافت 
۲ میلیون دلار برای حدود ۴۰ روز حضور در ایران، خواستار شش میلیون دلار باقی 
مانده قراردادش شده است. در واقع جملات ستایشی مانند "ویلموتس مردانگی کرد" 
یا "ویلموتس عاشق ایران است" با جملات انتقادی مانند "ویلموتس بی همت است" یا 

"ویلموتس دنبال جایزه بگیر است" عوض شده است.
تمامی این انتقادات از سوی مدیران و کارشناسان کنونی فدراسیون فوتبال در حالی 
است که یک سال قبل، مربی بلژیکی در قامت یک بت به ایران آمد. نحوه مذاکره با 
ویلموتس و عقد قرارداد همکاری با این مربی تاکنون برای هیچ یک از مربیان ملی رخ 
نداده است؛ از تشریفات ویژه در دعوت از این مربی به ایران تا عزیمت رئیس فدراسیون 
به بلژیک و همین طور حضور بادیگارد شخصی این مربی در ایران، حاکی از این است که 

فدراسیون فوتبال ایران راه اشتباهی را برای جذب این مربی طی کرد.
در واقع ویلموتس نه تنها از نظر فنی بلکه از نظر اخلاقی نیز تعهد لازم به کارش را نداشت 
اما در آن مقطع، چشم مدیران این فدراسیون بر نواقص این مربی بسته شده بود. عدم 
مدیریت ویلموتس توسط مدیران و بهای بیش از حد به یک مربی باعث شد او با وجود 
دریافت مبلغ هنگفت از ایران و نتایج اسف بار با تیم ملی در انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲، 

همچنان به دنبال دریافت پول دیگری از فوتبال ایران است.
 ویلموتس هنداونه در بسته بود؟

و موجب  زده  فوتبال  فدراسیون  به  مالی هنگفتی  تاکنون ضرر  ویلموتس  هر چند 
بدهکاری این مجموعه به شستا و ... شده است اما موضوع مهم کاهش شانس ایران 
برای صعود به جام جهانی قطر است؛ رویدادی که در فاصله بسیار کوتاه با ایران برگزار 
می شود و یک فرصت خوب برای هر طرفدار فوتبال است تا این مسابقات را با حضور تیم 

ملی کشورش تماشا کند.
انتقادهای مدیران در این مقطع از این مربی، این سوالات را مطرح می کند که آیا انتخاب 
یک سرمربی مانند هندوانه در بسته است یا با تحقیق و پرس و جو و در نظر گرفتن نیازهای 

هر مجموعه ای می توان بهترین انتخاب را داشت؟
مهدی  که  است  موضوع  این  به  وقت  کارشناسان  و  مدیران  چشم پوشی  دلیل  به 
محمدنبی، دبیرکل کنونی فدراسیون، ویلموتس را مانند یک هنداونه در بسته تشبیه 
می کند اما باید از مدیرانی وقت مانند مهدی تاج و همین طور اعضای کمیته فنی این 

سوال را پرسید که با چه متر و معیاری این مربی را انتخاب کردند؟
باید یادآور شد که در همان مقطع، چهره های زیادی مخالف حضور ویلموتس در ایران 
بودند چرا که او از نظر مربیگری دارای کارنامه موفقی نیست و نمی توان او را یک مربی 
باتجربه و صاحب سبک دانست ولی گوش شنوایی در فدراسیون فوتبال وجود نداشت 

تا این انتقادات را بشنود.

سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی:

درباره برگزاری لیگ اعمال فشار نمی کنیم 
سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی و مسئول کمیته ستاد مقابله با کرونا گفت: درباره 
برگزاری لیگ برتر فوتبال هیچگاه اعمال فشار نکرده ایم و سعی بر رعایت اعتدال برای 
اظهار  ورزشی  فعالیت های  آغاز  درباره  مهرزاد خلیلیان  است.   بوده  کاهش خطرها 
داشت: همه فعالیت های عمومی کشور رو به بازگشایی است. برای ورزش هم چنین 
است و بازگشایی ها بصورت پلکانی و مرحله به مرحله است. البته باید رعایت تدابیر 
بهداشتی شدیدتر باشد. بنابراین با هماهنگی وزارت بهداشت و با تمهیداتی که تدارک 
دیده شده فعالیت ۳۰ رشته ورزشی در کلیه شهرها مجاز اعلام شد. رشته های بیخطر و 
بدون تجمع مثل دوچرخه سواری، راهپیمایی، دوومیدانی و تنیس، تنیس روی میز و... 
مجاز به فعالیت هستند. وی درباره شروع به کار رشته های ورزشی گروهی اظهار کرد: 
در اینباره کارشناسان وزارت بهداشت باید با رصد شرایط فعلی نظر بدهند. درباره رشته 
فوتبال هنوز چیزی معلوم نیست ولی مجوز انجام تمرینات صادر خواهد شد. فوتبال می 
تواند تصمیمگیری کند و مانند رشته های والیبال و هندبال قهرمان رقابت های لیگش 
را اعلام نماید. سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی درباره طراحی و اجرای پروتکلهای 
بهداشتی ورزشی گفت: پروتکلها از حدود سه هفته پیش طراحی شدند. با حضور اعضای 
فدراسیون فوتبال و کارشناسان در وزارت بهداشت طراحی پروتکلها و چکش کاری نهایی 
آن صورت گرفت. با شروع تمرینات این پروتکلها راستی آزمایی می شوند تا در بهترین 

شرایط و سالم ترین موقعیت فعالیت های ورزشی صورت گیرد.

مدیرعامل باشگاه استقلال :

نباید جان انسان ها را فدای فوتبال کرد
مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: نباید جان انسان ها را فدای فوتبال کرد اما در مورد 
شروع مسابقات لیگ برتر تابع تصمیم مقامات هستیم.   احمد سعادتمند در رابطه با بحث 
شروع مجدد مسابقات فوتبال گفت: قبل از هرچیز این نکته را اذعان می دارم که دوست 
داریم هرچه سریع تر مملکت به حالت عادی برگردد و بتوانیم با حضور در ورزشگاه ها 
تیم های محبوب مان را تشویق و حمایت کنیم. آنچه امروز برای ما و همه اهالی فوتبال در 
اولویت قرار دارد، جان انسان ها و سلامتی جامعه است.  وی با اشاره به سیاست باشگاه در 
قبال از سرگیری دوباره مسابقات لیگ برتر فوتبال با بیان این نکته که نباید جان انسان ها 
را فدای فوتبال کرد، اضافه کرد: ما در این خصوص تابع تصمیمات مقامات، متخصصان 
و ستاد مبارزه با کرونا هستیم. مدیرعامل باشگاه استقلال تاکید کرد: ما نظر خودمان را 
اعلام کردیم اما اگر تصمیم مقامات بر این باشد که بازی ها شروع شود، ما هم از آن تبعیت 
خواهیم کرد و با رعایت پروتکل های اعلام شده بهداشتی و مطابق با تصمیمات فیفا و 

AFC در این بازیها با قدرت تمام حضور خواهیم یافت.

وزیر ورزش و جوانان: 

می توان فوتبال را هر ۵ روز یکبار برگزار کرد 
وزیر ورزش و جوانان گفت: می توانیم بدون حضور تماشاگر به مدت ۵-۶ هفته لیگ را 
برگزار کنیم.   مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا 
اظهار داشت: تقریباً ۵-۶ هفته می توانیم هر ۵ روز یکبار مسابقات را برگزار کنیم. این 
مسابقات بدون تماشاگر و با رعایت پروتکل های ویژه برگزار خواهد شد. وی افزود: اگر 
حدود ۲۰ تا ۲۵ خرداد مشکلی داشتیم دوباره لیگ را متوقف می کنیم. نکته دیگر اینکه ما 
۲۸ هزار باشگاه خصوصی داریم که به شدت دچار مشکل شده اند. نزدیک به ۳۰۰ هزار نفر 
از پرسنل آنها بیکار هستند و قسمت اعظم این پرسنل کسانی هستند که بیمه نبوده اند. 
وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: اجازه می خواهیم هم بتوانیم با هماهنگی های انجام 
شده و تحت نظارت همکاران دکتر نمکی که همکاری خوبی با ورزش داشتند و نظارت 
فدراسیون پزشکی - ورزشی بتوانیم به مرور فعالیت های باشگاه های خصوصی را آغاز کنیم 

که ۶۰ درصد آنها باشگاه های بدنسازی و پرورش اندام هستند.

 هافبک تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به توانایی یحیی گل محمدی برای 
تکرار موفقیت های برانکو به همراه پرسپولیس، از تمایل قلبی خود برای تمدید 

قرارداد با سرخ پوشان سخن گفت. 
کمال کامیابی نیا در گفت وگویی، در مورد موضوع ادامه یا عدم ادامه لیگ 
برتر، هجمه هایی که علیه پرسپولیس وجود دارد، مشکلات مالی، ماندنش در 

پرسپولیس و ... صحبت هایی را انجام داد که در زیر می خوانید.
روزهای کرونایی را چگونه پشت سر می گذارید؟

من هم مثل سایر مردم در خانه هستم و مسائل بهداشتی را رعایت می کنم. 
البته الان ظاهرا وضعیت بهتر شده و مردم بیشتر نکات ایمنی را رعایت می کنند. 

امیدوارم هرچه سریعتر واکسن کرونا کشف و این بیماری ریشه کن شود.
در مورد سرنوشت این فصل چه نظری دارید؟ بالاخره لیگ باید برگزار 

شود یا خیر؟

را  بازیکنانشان  تیم ها  از  برخی  این هستیم که مسوولان  متاسفانه شاهد 
تحریک می کنند تا علیه پرسپولیس مصاحبه کنند. آقایان در شرایطی برای لغو 
لیگ کمپین راه انداختند که الان اکثر مشاغل فعالیت خود را از سر گرفته اند. 
الان پاساژها تا از ساعت ۱۱ تا ۱۸ باز هستند یا مشاغل دیگر، خب آنجا کرونا 

نیست و فقط در فوتبال کرونا هست؟
به نظرت چاره چیست؟

تا زمانی که واکسن کرونا کشف نشود وضعیت همین است. ممکن است 
واکسن تا یک سال دیگر کشف نشود آن وقت تکلیف لیگ فصل بعد چیست؟ 
می شود با یک برنامه ریزی خوب و رعایت نکات ایمنی و بهداشتی بازی ها را 

برگزار کرد.
به نظرت چرا علیه پرسپولیس به این اندازه هجمه وجود دارد؟

ما در آستانه کسب چهارمین قهرمانی پیاپی هستیم و این برای بعضی ها 

خوشایند نیست. می خواهند این قهرمانی ها را کم رنگ کنند. آقایان مطمئن 
باشند پرسپولیس با این بازیکنان و کادرفنی سال های بعد هم مدعی قهرمانی 

است.
خیلی ها اعتقاد دارند اگر امسال پرسپولیس قهرمان شود تا ۱۰ سال 

دیگر شانس قهرمانی ندارد.
این درست نیست. اگر مشکلات مدیریتی حل شود و استخوان بندی تیم 
حفظ شود با این بازیکنان و این کادرفنی بازهم قهرمان می شویم. اگر مدیریت و 

هواداران پشت گل محمدی باشند او می تواند جا پای برانکو بگذارد.
وضعیت دریافتی های شما چطور است؟

بازیکنان ما بین ۴۵ تا ۵۳ درصد دریافتی داشته اند. البته حدود هفت بازیکن 
از سال گذشته طلبکار هستند. ما در این دوران کرونا شرایط باشگاه را درک 
کردیم و برای گرفتن پول به باشگاه فشار نیاوردیم تا باشگاه آرامش داشته باشد.

فکر می کنید چه زمانی مشکلات مدیریتی در باشگاه پرسپولیس 
تمام می شود؟

اگر همه چیز به ثبات برسد، مشکلات هم حل می شود. با این پتانسیلی که 
داریم باید هدف همه ما قهرمانی آسیا باشد.

و  آیند  می  ایران  فوتبال  به  که  خارجی  بازیکنان  مورد  در  نظرت 
ممنوعیت جذب آنها چیست؟

برای این مساله هم راه حل وجود دارد. اگر بازیکن بی کیفیت خارجی در 
این چند سال آمده و رفته به خاطر عدم ثبات در مدیریت بوده است. یک مدیر 
به هرشکلی با یک بازیکن خارجی قرارداد سنگین می بندد و آن بازیکن هم تا 

جایی که می شود پولش را می گیرد و بعد شکایت می کند.
اتفاقا باید بازیکن خارجی بگیریم اما بازیکنی که کیفیت داشته باشد و از 
بازیکن ایرانی بهتر باشد. در این سال ها بازیکن خارجی خوب کم داشتیم اکثرا 
بازیکنان معمولی بودند که آمدند و بعد با شکایت به پولشان رسیدند. وقتی 

مدیریت خوب باشد و ثبات داشته باشد دیگر دنبال این بازیکنان نمی رود.
یکی از نگرانی های هواداران سرنوشت ستاره های پرسپولیس برای 

فصل بعد است. ظاهرا خیلی ها پیشنهاد خوب دارند؟
وقتی شما بازیکن تیمی مثل پرسپولیس باشید که هرسال قهرمان می شود 

طبیعی است پیشنهاد داشته باشید.
وضعیت خودت برای فصل بعد چیست؟

من یکسال دیگر با پرسپولیس قرارداد دارم و با جان و دل برای تیمم بازی 
می کنم. اگر مدیریت بخواهد من مشکلی برای ماندن ندارم و با جان و دل 

قراردادم را تمدید می کنم.

با تمام وجود حاضرم قراردادم را با پرسپولیس تمدید کنم؛

کامیابی نیا: گل محمدی می تواند جا پای برانکو بگذارد

ورزشی

 رییس فدراسیون کشتی گفت: سیاست فدراسیون در زمینه دوپینگ، اعلام اسامی نفرات متخلف است و متخلفان از این 
پس باید تبعات و جرایم به وجود آمده از دوپینگ احتمالی که شامل محرومیت و جریمه ۱۰ هزار فرانک اتحادیه جهانی است 

را برعهده بگیرند. 
»علیرضا دبیر« روز شنبه در گفت و گویی افزود: فدراسیون کشتی با انجام گسترده آزمایشات دوپینگ عزم خود را برای مبارزه با 
این معضل بزرگ جزم کرده است.  از زمان آغاز به کار واحد ضد دوپینگ در فدراسیون در چهار ماه گذشته آزمایش های مربوطه 
از کشتی گیران در مسابقات مختلف داخلی گرفته شد که تعداد این آزمایش ها نزدیک به ۲ برابر تست های گرفته شده در مدت 
زمان مشابه در سال گذشته است. وی اظهار داشت: طبق گزارش کمیته پزشکی ورزشی از آزمایش هایی که از کشتی گیران 
آزادکار بعمل آمده ۱۵ درصد و از فرنگی کاران ۳۱ درصد مثبت بود. نکته مهم آزمایش های بعمل آمده این است که نمونه ها در 
مسابقات داخلی گرفته شده و با جلوگیری از حضور کشتی گیران در رقابت های برون مرزی، فدراسیون کشتی از بروز جرایم 
نقدی که مبالغ قابل توجهی بوده، جلوگیری کرده است. دبیر تصریح کرد: آزمایش ها از طریق ستاد مبارزه با دوپینگ ایران 
بعمل آمده اما نهایتا از طریق آژانس جهانی مبارزه با دوپینگ )وادا( بررسی شده و نتایج تأیید شده و محرومیت هایی برای 
متخلفان در نظر گرفته شده است. جریمه ها توسط فدراسیون صادر نمی شود و قابل تخفیف نیز نیست. رییس فدراسیون 
کشتی تاکید کرد: با همکاری ستاد مبارزه با دوپینگ ایران )نادو( در تمامی مسابقات داخلی و بین المللی از جمله مسابقات 
قهرمانی کشور، لیگ، جام باشگاه های جهان، جام تختی و اردوهای تیم های ملی و حتی جاهایی که اردو نداریم به صورت 
سرزده با حضور در منزل کشتی گیران، آزمایشات دوپینگ گرفته می شود. دارنده مدال طلای بازی های المپیک ۲۰۰۰ 
سیدنی ادامه داد: سیاست فدراسیون کشتی در زمینه دوپینگ، اعلام اسامی نفرات متخلف است و کشتی گیرانی که در 
رده های سنی به اردوهای تیم ملی دعوت می شوند، می بایست نسبت به پر کردن یک فرم اقدام کرده و تمامی تبعات و جرایم 
به وجود آمده از دوپینگ احتمالی که شامل محرومیت از حضور در مسابقات و ۱۰ هزار فرانک اتحادیه جهانی است را برعهده 
بگیرند. رییس فدارسیون کشتی گفت: با توافقی که با ستاد مبارزه با دوپینگ ایران داریم، این آزمایشات در سال ۹۹ بیشتر 
خواهد شد و با کسی تعارف نداریم و اسامی متخلفان را منتشر خواهیم کرد. البته در بحث آموزش کشتی گیران و مربیان در 
مورد مسائل دوپینگ برنامه هایی را در دستور کار داریم تا آگاهی رسانی لازم به آن ها در این زمینه داده شود. وی در پایان با تاکید 
بر اینکه فدراسیون با جدیت به دنبال برخورد با کسانی است که دوپینگ می کنند، خاطرنشان کرد: هدف فدراسیون کشتی 
از انجام آزمایش های گسترده، عاری شدن این رشته از معضل دوپینگ است و امیدوارم که با تداوم این راه و حمایت همه جانبه 

فدراسیون، هرچه زودتر به این هدف بزرگ دست یابیم و ریشه دوپینگ را خشک کنیم.

تیم های باشگاهی تیراندازی استان قم با حضور هفت تیرانداز ملی پوش در مسابقات لیگ های برتر و دسته اول 
باشگاه های کشور با حریفان رقابت می کنند. 

به گزارش فارس ، یکی از فدراسیون هایی که لیگ های آن در دسته های مختلف آقایان و بانوان به دلیل شیوع ویروس 
کرونا تعطیل است و هنوز پایان آن را اعلام نکرده، تیراندازی است که این مسابقات را در قالب لیگ برتر و دسته اول 

برگزار می کند و دو تیم بانوان قم در آن حضور دارند.
این در حالی است که قم در لیگ های برتر و دسته اول تیراندازی مردان ایران حضور ندارد و بعد از چند فصل متوالی 
حضور در این دو سطح از رقابت های باشگاهی، امسال به دلیل مشکلات مالی در لیگ های کشور غایب است، رشته ای 

که در سال های اخیر رشد و پیشرفت قابل توجهی داشته و عناوین مختلفی برای ورزش قم کسب کرده است.
این رشته در سال ۲۰۱۵ با درخشش یکی از نخبه ها و استعدادهای خود در بخش بانوان به نام سیده رویا صبح خیز 
از مسابقات قهرمانی نوجوانان آسیا مدال نقره گرفت و با تداوم روند پیشرفت خود هم در بخش آقایان و هم در قسمت 

بانوان نفرات مستعد دیگری نظیر هادی غرباقی و مینا روحیان را نیز به تیم های ملی معرفی کرد.
با توجه به اینکه لیگ  تیراندازی باشگاه های کشور در رشته های تفنگ و تپانچه به صورت جداگانه برگزار می شود، بر 
این اساس به واسطه حضور تیم های تیراندازی بانوان قم در لیگ های برتر و دسته اول ایران، در واقع از قم دو تیم در لیگ 

تپانچه و دو تیم در لیگ تفنگ کشور حضور دارند.
مسابقات فصل جاری لیگ برتر تیراندازی بانوان با حضور ۱۲ تیم و رقابت های لیگ دسته اول زنان با حضور هفت تیم 
به انجام می رسد و قهرمانی و سقوط در تفنگ و تپانچه از یکدیگر جدا است و امتیازات این دو برخلاف سال های گذشته، 

با یکدیگر محاسبه نمی شوند و هر یک شرایط خاص خود را دارد.
تیم دسته اولی تفنگ بادی زنان قم محمود جعفرغفار هدایت و مرضیه فراهانی نایب رئیس هیات تیراندازی قم 
سرپرستی می کنند، در حالی که تیراندازان بومی همچون عطیه قدمی، مهدیه کشکولی، نرجس صباغی، ریحانه 

پورقبادی، فاطمه نجفی، محدثه بهروز و فاطمه علی مردانی در این تیم حضور دارند.
اما تیم لیگ برتری بانوان قم از حضور هفت تیرانداز دارای سابقه عضویت در تیم های ملی بهره می برد، یکی از این 
نفرات ملی پوش مینا روحیان بانوی با استعداد تیراندازی قم است که بارها در اردوی تیم ملی حضور یافته و تجربه 
اعزام برون مرزی هم دارد، اما ۶ ملی پوش دیگر به ترتیب مهدیه عباسی فر، نوشین شهبازی فر، حدیثه یاوری، آمیتیس 
جعفری، آیدین قلی زاده و شیرین مرتضوی هستند که در رده های نوجوانان، جوانان و بزرگسالان تیم های ملی هستند

رییس فدراسیون کشتی: 

دوپینگی ها خودشان باید جریمه ۱0 هزار فرانکی را بپردازند
در مسابقات لیگ های برتر و دسته اول باشگاه های کشور ؛

حضور ۷ ملی پوش تیراندازی در قم 

باشگاه شارلروا قادر به حفظ بهترین گلزن و ستاره ایرانی اش نیست و احتمالا 
این مهاجم به کلوب بروژ برمی گردد.

در شرایطی که هنوز وضعیت تعطیلی کامل یا ادامه مسابقات ژوپیر لیگ 
بلژیک به طور رسمی مشخص نشده و یوفا با اتمام بازی های این کشور و تعیین 
کلوب بروژ به عنوان قهرمان مخالفت کرده، اما بازار نقل و انتقالات به صورت 
غیررسمی در این کشور آغاز شده که چنین شرایطی به بازیکنان ایرانی هم 

مرتبط می شود.
 کاوه رضایی بعد از درخشش و حضور یک ساله در بازی های داخلی و به 
ویژه آسیایی استقلال، در فصل ۱۸-۲۰۱۷ لژیونر شد و به شارلروا پیوست 
که در فصل نخست بازی برای تیم بلژیکی نیز فوق العاده ظاهر شد و با به ثمر 
رساندن ۱۶ گل، در رده چهارم جدول برترین گلزنان ژوپیر لیگ قرار گرفت و با 
۶ پاس گل، بهترین پاسور تیمش بود که این عملکرد موجب شد مورد توجه تیم 

قهرمان این رقابت ها قرار بگیرد.
این مهاجم بلند قامت فصل ۱۹-۲۰۱۸ را نیز با شارلروا آغاز کرد، اما بعد از 
گذشت چهار هفته و به ثمر رساندن ۳ گل طی این مدت، قراردادش با کلوب 
بروژ را با مبلغ ۵ میلیون یورو به امضاء رساند که در آن مقطع، رکورد نقل و 

انتقالات ژوپیر لیگ بلژیک را هم شکست.
 در شرایطی که انتظار می رفت کاوه بتواند روزهای خوب در شارلروا را در 
کلوب بروژ نیز ادامه دهد، اما روی دور بدشانسی افتاد و با آسیب دیدگی های 
پیاپی نتوانست تا پایان فصل خودی نشان دهد تا با این شرایط تیم ملی و جام 

ملت های آسیا را هم از دست دهد.
رضایی بعد از پیوستن به کلوب بروژ، در سه مسابقه پیاپی ژوپیر لیگ حضور 
ثابت در ترکیب داشت و موفق شد یک گل هم مقابل زولته وارگم به ثمر رساند 
ولی مصدومیت بدموقع قبل از نخستین دیدار مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
اروپا برابر دورتموند، اجازه نداد او تجربه بازیِ هیجان انگیز مقابل زنبورها را به 

دست آورد و در دیدار برگشت هم برابر این تیم نیمکت نشین بود. 
او بعد از غیبت در ۶ مسابقه پیاپی، در هفته یازدهم ژوپیر لیگ به ترکیب کلوب 
بروژ بازگشت و مقابل واسلند بورن که به تساوی یک بر یک رسیدند، پاس تک 
گل تیمش را داد و همین اتفاق موجب شد تا در دیدار بعدی در لیگ قهرمانان 
برابر موناکو فرانسه از ابتدا به میدان برود، اما او بعد از همان مسابقه، دیگر 
تجربه حضور در ترکیب بروژ را به دست نیاورد و به یک نیمکت نشین ثابت و البته 

بازیکنِ همیشه مصدوم تبدیل شد.
بار  یک  بروژ،  کلوب  برای  بعدی  مسابقه   ۶ در  استقلال  سابق  مهاجم 
نیمکت نشین و در پنج دیدار دیگر یار جانشین تیم اش بود و در این بین دو بازی 

هم برای تیم ملی ایران مقابل ترینیدادوتوباگو و ونزوئلا انجام داد، اما پس از آن 
مقطع و قرار گرفتن جزو نفرات ذخیره تیمش برابر دورتموند و استاندارد لیژ، ۸ 

بازی را به علت آسیب دیدگی از دست داد.
بعد از آن کاوه رضایی تنها در سه دیدار حضور کوتاه مدت به عنوان بازیکن 
تعویضی داشت و از هفته سوم مرحله پلی آف ژوپیر لیگ تا پایان فصل ۱۹-
۲۰۱۸ باز هم مصدوم شد تا با زدن یک گل در ۱۱ مسابقه، سال کابوس وار خود 

را به پایان برساند و به درهای خروج از کلوب بروژ نزدیک شود.
دیدار  سه  در  اما  بود،  بروژ  کلوب  عضو   ۲۰۱۹-۲۰ فصل  ابتدای  در  او 

نیمکت نشین ژوپیر لیگ و در یک دیدار نیمکت نشین بود؛ کاوه در دو بازی 
پلی آف لیگ قهرمانان اروپا هم جزو نفرات ذخیره قرار داشت ولی پس از آنکه 
در مرحله نهایی همین رقابت به عنوان بازیکن تعویضی برابر لاسک اتریش به 

میدان رفت، دوباره به جمع گورخرها)لقب شارلروا( بازگشت.
بازگشت رایگان و قرضی کاوه رضایی با دریافت یک چهارم دستمزدی که در 
کلوب بروژ می گرفت، شاید از نظر مالی برای او منفعت چندانی نداشت، اما او 
را احیاء کرد و شرایطی رقم زد تا این بار و در آستانه ی اتمام فصل، عدم تمایل 

بروژی ها تبدیل به علاقه مندی آنها شود.
کاوه رضایی در ۱۸ حضور ثابت و ۴ حضور تعویضی در این فصل ژوپیر لیگ 
بلژیک، موفق شد برای شارلروا ۱۲ گل به ثمر رساند تا اکنون در رده سوم جدول 
برترین گلزنان بایستد و در کنار آن با ثبت ۴ پاس گل، موثرترین بازیکن تیمش 
در تعداد گل های این فصل شارلروا و قرار گرفتن شان در جایگاه سوم جدول 

باشد.
 اکنون که به پایان لیگ های فوتبال و پنجره نقل و انتقالات تابستانی نزدیک 
و  از شارلروا جدا می شود  کاوه رضایی مثل دو سال قبل دوباره  می شویم، 

احتمالا باز هم به کلوب بروژ برمی گردد.
 عملکرد درخشان کاوه موجب شده تا مسؤولان باشگاه و هواداران کلوب بروژ 
تمایل زیادی برای بازگشت رضایی داشته باشند و از طرف دیگر شارلروا و مهدی 
بیات، مالک ایرانی این باشگاه که بخاطر کمبود منابع مالی در حفظ این ستاره 
ایرانی ناتوان هستند، قادر به جذب دائمی او از صدرنشین ژوپیر لیگ نیستند.

 با وجود احتمال زیادی که برخی از رسانه های بلژیکی از جمله RTBF مبنی 
بر بازگشت کاوه به کلوب بروژ می دهند، اما بسیاری از هواداران فوتبال در 
سایت voetbal نیز معتقد هستند او به باشگاه دیگری و حتی خارج از بلژیک 
خواهد رفت و بعد از سه سال بازی در این رقابت ها، قصد دارد فضای جدیدی 

را تجربه کند. 
مدیر اجرایی باشگاه رسما اعلام کرده در تابستان قصد حفظ تمام بازیکنان 
را دارند، اما نمی توانند کاوه رضایی که به عنوان بازیکن قرضی به این تیم آمده 
بود را حفظ کنند و به همین دلیل این مهاجم ایرانی بعد از یک فصل درخشان 

به کلوب بروژ برمی گردد.
از  یکی  تردید  بدون  بلژیک،  فوتبال  قیمت  گران  و  ساله  مهاجم ۲۸  این 
مهم ترین چهره های فوتبال ایران در نقل و انتقالات تابستانی خواهد بود و 
هواداران او امیدوار هستند تا اگر به تیم بهتری در کشورهای اروپایی انتقال پیدا 
نمی کند، به کلوب بروژ برگردد تا فصل آینده دوران تلخ حضورش در این تیم را 

جبران کند و در لیگ قهرمانان اروپا نیز خوش بدرخشد.

دومین چالش ستاره ایرانی در تیم قهرمان بلژیک ؛

دل شارلروا برای کاوه رضایی تنگ می شود 
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۸ نکته درباره آقای خاص؛

پدیده ای به نام میرسلیم 
مصطفی میرسلیم شاید جدی ترین 
اما  نباشد  مجلس  ریاست  کاندیدای 
قطعا خاص ترین است.  سید مصطفی 
میرسلیم، عضو حزب موتلفه و یکی از 
کاندیداهای ریاست در مجلس یازدهم 
سرگرم  حسابی  روزها  این  که  است 
مصاحبه و نشست های خبری است. 
آنچه او را به چهره ای جذاب و خاص در 
عرصه سیاست ایران تبدیل می کند اما 
او ویژگی هایی دارد  این کارها نیست. 
که دیگران ندارند. ویژگی هایی که باعث 

توجه رسانه ها به او شده است.
عنوان خاص

میرسلیم را این روزها میراصولگرایان می نامند! کدام رسانه آن را کلید زد، چندان 
اهمیتی ندارد اما این لقب فعلا با او همراه شده است. میرسلیم برای رسیدن به 
کرسی مورد علاقه اش در مجلس یازدهم به اعتباری بیشتر از آنچه دارد. او در ادوار 
مختلف سیاست ایران همیشه حاشیه های جالبی داشته است. برخی هم گویا این 
روزها خواسته اند با استفاده از عبارت »میر اصولگرایان«، »میر اصلاح طلبان« را به 

یاد آورند !
شناسنامه خاص

ریاست  انتخابات  در  و  دارد  که  است  چیزی  خاص ترین  میرسلیم  شناسنامه 
جمهوری ۹۶ بسیار مورد توجه قرار گرفت. استفاده از شناسنامه دوران شاهنشاهی 
برای ثبت نام در انتخابات و گرفتن کرسی ریاست جمهوری اسلامی تنها از میرسلیم 

برمی آید و او را خاص می کند.
 استایل خاص

سبک میرسلیم در لباس  پوشیدن هم کمتر از شناسنامه اش خاص نیست. اگرچه 
قبل از میرسلیم هم احمدی نژادی در ساحت سیاسی ایران ظهور کرده و با آن 
کاپشن معروف، سبکی خاص در لباس پوشیدن یک رجل سیاسی ابداع کرده بود 

اما میرسلیم هم به نوبه خود خاص است و متفاوت.
 شیوه خاص احترام

میرسلیم در همه چیز متفاوت است و خاص؛ حتی نحوه احترام به سرود ملی. 
هنوز از مناظرات انتخاباتی سال ۹۶ خیلی نگذشته و خاطرمان است که او چطور از 
میزفاصله می گرفت و نشان می داد که با دیگر رقبایش فرق دارد. این رفتار میرسلیم 

در آن زمان بسیار مورد توجه رسانه ها بود .
 نامزد خاص

میرسلیم را باید خاص ترین نامزد یک حزب سیاسی دانست. نامزدی که به عنوان 
سرباز یک حزب خاص )موئتلفه( وارد کارزار انتخابات )انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۹۶(  شد و وقتی که در دقیقه آخر حزب مورد بحث پشتش را خالی کرد، به عقب 

برنگشت. میرسلیم بیخیال حزب متبوعش شد و به ادامه رقابت اصرار کرد.
سیاست ورزی خاص

میرسلیم در سیاست ورزی اما خاص تر از همه موارد پیش گفته است، آنقدر که 
به صورت سرزده به نشست خبری طیف رقیب برود. او همین چند روز قبل سر از 

نشست خبری احمدی نژادی های راه یافته به مجلس یازدهم درآورد.
 شوخی خاص

میرسلیم سن و سالی دارد و مورد احترام اما حضورش در رقابت های مهم مثل 
ریاست جمهوری و حالا هم ریاست مجلس از نگاه برخی رقبای سیاسی اش چندان 
تاثیرگذارنیست. برای همین هم اخیرا وقتی حرف از گزینه های احتمالی ریاست 
مجلس شده،برخی رقبایش از او به عنوان یک »شوخی« یاد کرده اند. خودش اما 
اصرار دارد که اگرچه منصبی را گدایی نمی کند اما وقتی چیزی به عهده اش قرار 

داده شود، کوتاه نمی آید.
مدیریت خاص

توان میرسلیم در مدیریت اما خاص تر از همه چیز است. او خود را مناسب مدیریت 
یک کشور یا حتی مجلس شورای اسلامی می داند. در مناظره های سال ۹۶ او بارها 
بر نواقص مدیریتی و ضعف های مدیریت کشور خرده گرفت و کار به آنجا رسید که 
مصطفی هاشمی طبا در مناظره ماجرای مدیریت او بر کارخانه موتور سازی و فرجام 
آن مدیریت را به او یادآوری کرد. سیاست ایران همیشه شاهد اتفاقات خاص بوده؛ 

انتخابات هیات رییسه مجلس جدید هم نزدیک است!

زاکانی منتخب مردم قم در مجلس یازدهم :
رییس مجلس باید »نماینده نمایندگان« باشد

 عضو شورای اجرایی فراکسیون انقلاب اسلامی مجلس یازدهم، گفت: اختیارات 
مجلس در دوره تصدی علی لاریجانی بیش از حد بود؛ تلاش بر این است رییس 

مجلس نماینده نمایندگان مجلس باشد و مجلس را »مسلوب الید« نکند. 
»علیرضا زاکانی« در نشست فراکسیون مردمی انقلاب اسلامی که صبح شنبه در 
محل خبرگزاری فارس برگزار شد، اظهارداشت: کشور در شرایط حساس و خاصی 
است که نیاز به تحول را در ابعاد مختلف ایجاب می کند. با نگاهی به جامعه می توان 
دریافت که به رغم گفته ها حال عمومی جامعه خوب نیست. این فعال اصولگرا افزود: 
به نظر می رسد که این نقش اساسی مجلس یازدهم است و مجلس به عنوان قوه 
مقننه باید بتواند نیازهای جامعه را در دستور قرار داده و ناکارآمدی را منکوب کند و 
زمینه بهبود جامعه در زمینه های مختلف را فراهم می کند و وظیفه خطیر و انقلابی 

خود را در رفع مشکلات مردم بیکاری، فقر کاهش ارزش پول و... ایفا کند
زاکانی مجلس یازدهم را نیازمند پرهیز از حاشیه سازی دانست و ادامه داد: به 
همین دلیل اسم فراکسیون نیروهای مردمی انقلاب اسلامی است و خدمت به مردم 

و حفظ هویت انقلابی از ضروریات است.
وی خاطرنشان کرد: برخورداری از مدیریت توزیع شده در متن کار و استفاده از 
همه ظرفیت های نمایندگان ایجاب می کند راه را با کمترین دور و زمان با اعتمادسازی 
انجام دهیم. بی شک نجات اقتصاد کشور و تقویت زیرساخت ها در کنار رفع مشکلات 
در کنار رفع پلشتی ها از اهداف ما است. منتخب مردم قم در مجلس یازدهم با بیان 
اینکه فراکسیون اکثریت مجلس از ۲۰۷ نماینده جبهه ائتلاف تشکیل شده است،  
افزود: با توجه به اقبالی که مستقلین برای حضور در این فراکسیون دارند ما دارای 
فراکسیونی با حضور اکثریت نمایندگان هستیم. زاکانی یادآور شد: با توجه به شرایط 
کرونا امکان گردهمایی این نمایندگان فراهم نشده است و بنا شد از هر حوزه ای یک 
نفر و مجموعا ۶۲ نفر به عنوان شورای موقت فراکسیون مردمی مجلس معرفی شوند. 
هفته پیش جلسه این فراکسیون برگزار و چهار کارگروه تشکیل شد. وی افزود: نحوه 
تبصره ماده ۳۶ آیین نامه و کارگروه اجرایی مشخص شدند و ۱۱ نفر مشخص شدند 

زاکانی رییس و جوکار نایب رییس و نادری و حاتمی به عنوان دبیران انتخاب شدند.
زاکانی بیان داشت: ازوظایف این کارگروه این است که شورای موقت را فعال کند و 
درجلسه دوم کارگروه هیات رییسه انتخاب شود. بعدازظهر روز هفتم انتخاب هیات 
رییسه انجام می شود و انتخاب هیات رییسه مربوط به این فراکسیون است و دیگر 
پیش بینی ها رسمیت ندارد. نماینده منتخب مجلس یازدهم ادامه داد: برای اینکه 
این مسیر را برویم بنا شد یکم خرداد نشستی داشته باشیم. روسای و نواب رییس 
پیشنهادی را دعوت کنیم و با نظرخواهی از این افراد این مسیر را به درستی دنبال 
کنیم. زاکانی تاکید کرد: اهتمام و رسیدگی به مشکلات مردم و حرکت در مسیری 
که ما را به جایگاه ما برساند در دستور کار قرار دارد. وی خاطرنشان کرد: یکی از 
ویژگی ها همیشگی نداشتن برنامه است. الان کارگروه برنامه ایجاد شده و برنامه های 
مختلف ارائه شده است که آغاز آن با شفافیت و توزیع مناسب امکانات در کشور است. 
تصویب قوانین جهت توزیع عادلانه و مواجهه با پلشتی ها و ایجاد زمینه برای رسیدن 

به امکانات به متن جامعه و همچنین ایجاد بستر جهش است.
زاکانی عنوان کرد: سال اول به ۸ طرح اختصاص یافته است و با روی کارآمدن دولت 

جوان انقلاب در سال دوم،  توجه به رفع مشکلات کشور در اولویت قرار می گیرد.
وی افزود: افراد شاخصی برای ریاست مجلس یازدهم داوطلب هستند و انتخاب 
انتخابات  در  که  افرادی  و  می شود  انجام  پنجشنبه  روز  جلسه  در  نواب  و  رییس 

فراکسیون رای نیاورند نباید در روز هفتم نامزد شوند.  

 رییس جمهوری با بیان اینکه تمام مساجد می توانند با مراعات اصول بهداشتی 
نماز عید فطر را برگزار کنند، گفت: در شهرهای با وضعیت سفید، با رعایت 
پروتکل های بهداشتی اجتماع روز قدس برگزار شده اما در شهر تهران راهپیمایی 

خودرویی به شکل نمادین با مسئولیت سپاه برگزار می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در نشست ستاد ملی مقابله 
با کرونا با اشاره به ایام شهادت امام علی )ع( و شب های قدر، اظهار  کرد: امیدوارم 
با بهره بردن از بهترین شب قدر شب بیست و سوم رمضان بتوانیم در این روزهای 

سخت نسبت به سلامت جامعه و حیات مردم انجام وظیفه کنیم.
رییس جمهوری ادامه داد: پیشاپیش از مردم عزیز که در شب نوزدهم،  بیست 
و یکم و امشب که پیش رو داریم قدردانی می کنم چون درهای شب های احیا، 
دستورالعمل ها را کاملا رعایت کردند و بسیار منظم و حساب شده و با اصول در 
مراسم حاضر شدند و قرآن به سر گرفتند. و از همه برگزارکنندگان این مراسم 
وعاظ، مداحان، مسیولان مساجد و حسینیه ها و بسیج مساجد کمال تشکر را 

داشته باشیم.
روحانی گفت: در واقع در شرایطی هستیم که نه باید بگذاریم اضطراب در 
جامعه ایجاد شود و نسبت به آینده ناامیدی و تردید ایجاد شود و همه نه باید 
بگذاریم شرایطی پیش بیاید که مردم احساس کنند از شرایط خطر این ویروس 

به طور کامل عبور کرده ایم.
دوران ویروس کرونا تمام نشده ولی شرایط ما از دیروز بهتر است

روحانی در ادامه به تلاش برخی برای ایجاد یاس، اضطراب و دلهره جامعه 
اشاره کرد بطوریکه مردم احساس می کنند گرفتار شرایط بسیار سخت بدون 
راه حل در زندگی شده اند، اضافه کرد: این شرایط در مردم آثار روانی  و تبعات 
در تصمیم گیری اقتصادی در آینده دارد. مسئولان اجتماعی و هم مسئولان 
اقتصادی و سیاسی برای مردم روشن توضیح دهند که دوران سختی نگذشته و 
دوران ویروس تمام نشده و همچنان با یک ویروس خطرناکی روبرو هستیم اما با 

این حال شرایط ما از دیروز بهتر شده است.
رییس جمهوری با تاکید براینکه شرایط ما نسبت به اوایل بهتر شده است، 
تصریح کرد: اوایل اسفند گذشته را نگاه کنید ببینید چه اضطراب و به هم 
ریختگی بود و کسی نمی دانست چگونه باید عمل و مقابله کند و راه حل چیست 
و اینکه پنهان بودن این ویروس چقدر است یکی می گفت ۵ روز و دیگری می 
گفت ۱۵ روز.  نمی دانستیم  علائم ویروس چیست یکی می گفت سرفه و دیگری 

می گفت تب بالا.
وی ادامه داد: در این مدت مهارت مردم و  کادر درمانی ما به مراتب بالا رفته 
است و به خوبی پرستاران و پزشکان این ویروس را می شناسند و علائم این بیماری 
رفتن  دست  از  عضلات،  درد  سردرد،  نمی دانستند  اول  روزهای  می دانند.  را 
چشایی و بویایی هم می تواند علائم ابتلا به ویروس کرونا باشد و فقط به سرفه و 

تب و تنگی نفس اکتفا شده بود.
مردم ضمن احتیاط به آینده اطمینان داشته باشند

روحانی با بیان اینکه بعدها معلوم شد، آثار و علائم این ویروس متفاوت است و با 
شکل ها و آثار مختلف ظهور و بروز می کند، اظهار داشت: تجهیزات ما هم بیشتر 
شده است. روز اول اگر درباره ماسک صحبت می شد، نمی دانستیم ماسک 
ان ۹۵ ما کافی است یا خیر و می توانیم این نوع ماسک ها را تولید کنیم یا نه و 
اگر تولید می کنیم مورد تائید بخش پزشکی ماست؟  وِنتیلاتور ما کافی است و 

می توانیم بسازیم یا خیر؟
رییس جمهوری ادامه داد: ما از این مسائل عبور کرده ایم. البته شرایط فردای ما 
بدتر از امروز ما در زمینه مقابله با این ویروس نیست. مگر آنکه بگویند این ویروس 

در چند ماه دیگر جهش پیدا می کند.
روحانی با بیان اینکه شرایط ما بهتر شده و مردم ضمن احتیاط باید به آینده 
اطمینان داشته باشند، تصریح کرد: اگر در آینده این ویروس جهش داشته باشد 
و موجی در اواخر تابستان و پاییز داشته باشیم، بازهم وضع ما بهتر از امروز ماست 
و از موج اصلی عبور کرده ایم. بدن بعضی ها مقاومت بیشتری یافته است و خیلی 
شرایط ما نسبت به روز اول متفاوت است. امروز ۱۵ اسفند و اول فروردین نیست. 

امروز در آخر اردیبهشت هستیم و شرایط بهتر شده است.
رییس دولت تدبیر و امید با تاکید بر اینکه فکر نکنیم همه چیز تمام شده است، 
خاطرنشان کرد: در اجتماع قرار گرفتن و پروتکل های بهداشتی را رعایت نکردن 
موجب شیوع ویروس می شود چرا که ۵ نفر می تواند موجب ابتلای ۵۰ و این ۵۰ 

نفر ۵۰۰ نفر دیگر را مبتلا کنند و آن وقت با مشکل روبه رو می شویم.
روحانی با بیان اینکه باید حالت وسطی برای مردم ترسیم شود، ابراز داشت: 
اضطراب و دلهره درست نکنیم، بی تفاوتی هم ایجاد نکنیم. صداوسیما و پزشکان 
ما برای مردم این مساله را توضیح دهند. در کشور ما مساله جان و دین،  نان و جان 
نداریم. دین، جان و نان ما در کنار همدیگر است. هم شب های قدر را داشتیم و 

هم جاهای سفید را داشتیم که نماز جمعه در آنها برقرار شده است.
وی با بیان اینکه روز اول که با این ویروس مواجهه شدیم با یک خطر دیگری 
روبه رو شدیم و این خطر را از رسانه های بیگانه حس و لمس کردم، عنوان کرد: 
دیدم آنها می خواهند با این بیماری کشور را تعطیل کرده و بهم بریزند. در کشور 
همانطور که سلامت یک موضوع ضروری است، آب، گاز و برق هم یک خدمت 
ضروری است. بسیاری از مسائل به عنوان خدمت ضروری مطرح است. برخی از 
کالاها هم به عنوان کالاهای ضروری هستند. رییس جمهوری با بیان اینکه ما در 
قدم اول بر کالاها و خدمات ضروری متمرکز شدیم و محکم ایستادیم، یادآور شد: 
همه جا بر فعالیت خود محکم ایستاده و بدون تعطیلی یک روز به کار خود ادامه 
دادند. در برخی از کشورها با این مساله با مشکل روبه رو شدند. گفتیم کارخانه ها 

و کارگاه های تولید ماسک بر سرکار بروند و بدون تعطیلی روبه رو شدند.
اول  در  سپس  و  فروردین   ۲۳ کم ریسک  فعالیت های  داد:  ادامه  روحانی 
اردیبهشت بازگشایی شدند و سپس مشاغل دیگر بازگشایی شدند. آنجاهایی 
که مردم مراعات کردند، مسائل خوب پیش رفته است. در مورد آموزش باید کار 

حساب شده تر باشد تا بتوانیم جبران کنیم.
وی با تاکید بر اینکه در شرایط فعلی بهداشت فردی برای ما اصل است، بیان 
کرد: هر کسی خودش باید این مساله را دنبال کرده و ادامه دهد. فاصله گذاری 
اجتماعی به شکل هوشمند باید داشته باشیم. ممکن است این مساله و این 
شکل، ماه ها ادامه یابد. یک مدتی عادات گذشته را باید فراموش کنیم. اینکه به 

هم می رسیدیم، به همدیگر دست داده و همدیگر را در هم آغوش گرفته و خانه 
مادر و مادربزرگ می گرفتیم، فراموش کنیم.

فرد مبتلا به کرونا باید فورا از جامعه جدا شود
روحانی با تاکید بر این که فرد مبتلا به کرونا باید فورا از جامعه شود، گفت: این 
مصوبه ستاد ابلا شده است؛ اما بررسی کردم در چند روز گذشته اما ظاهرا اجرا 
نشده است؛ مقرر شده بود که هر فرد مبتلایی که شناسایی می شود به طور مثال 
از طریق کیت آزمایشگاهی مثبت تشخیص داده شد، بلافاصله باید به خود فرد 

مبتلا به خانواده و محل کار وی باید ابلاغ کنیم؛ این اتفاق نیافتاده است.
رییس جمهوری افزود: روز گذشته سه چهار مورد را به طور تصادفی بررسی 
کردم و مشخص شد این اطلاع رسانی انجام نشده است؛ فرد مبتلا آزمایش شده 
و جواب آزمایش او مثبت شده است اما به خود او نیز اطلاع نداده اند و بیمار خود 
پی گیری کرده است اما جواب قطعی نگرفته است. در موارد زیادی به خانواده 
مبتلا به کرونا و محل کار وی گزارش نشده است. این اطلاع رسانی مصوبه ستاد 

بوده و انجام ان ضروری است.
روحانی با اشاره به برخی ناهماهنگی ها و اختلاف نظرها در اطلاع رسانی 
بیماران کرونایی گفت: به طور مثال فرد مبتلا عضو سازمانی است، اما در سازمان 
و دستگاه دیگری مامور است، آزمایش انجام داده اند و اعلام کرده اند که به کرونا 
مبتلا است و باید ۱۴ روز قرنطینه باشد، اما در بهداری سازمان خود آزمایش خون 
داده است و پاسخ کرونای او منفی شده است و او گفته اند که می توانی در محل 

کار خود حاضر شوی.
دستورالعمل های پزشکان یکسان سازی و ابلاغ شود

روحانی با اشاره به ناهماهنگی در شیوه و معیار آزمایش کرونا، گفت: یکی معیار 
را سی تی اسکن و دیگری معیار را آزمایش خون و بزاق و یا پی سی آر و دیگری 
آزمایش سرولوژی را معیار می داند و دیگری آن را باطل می داند این ناهماهنگی 
نه در خیابان بلکه در میان پزشکان دیده می شود. فرد به پزشک مراجعه می کند 

و به او می گویند روش های دیگر را کنار بگذار ریه ات سالم است مبتلا نیستی.
رییس جمهوری تاکید کرد: ما باید دستور العمل های روشن  و قاطع را به همه 
 )WHO( به تمام پرشکان ابلاغ کنیم. همان طور که سازمان جهانی بهداشت
دستورالعمل هایی را صادر می کند وزارت بهداشت و درمان که این همه تلاش 
می کند و دستورالعمل های مختلف برای تمام مشاغل به شکل جزیی صادر 
و  کند  ابلاغ  باید  بیمارستان ها  و  پزشکی  کادر  برای  اول  مرحله  در  می کند 

دستورالعمل ها و علائم و ویژگی های این بیماری را یکسان سازی کنیم.
روحانی گفت: آموزش مردم در زمینه کرونا کافی نیست و باید افزایش یابد و 
خود متخصصان باید در این زمینه اقدام کنند و از طرفی افراد مبتلا باید قرنطینه 
شوند که یک اصل است که اگر این افراد در جامعه برای خود می چرخند، 

اقدامات ما بی فایده می شود و  از بین می رود.
بیماریابی را بطور وسیع باید ادامه دهیم

روحانی اظهار داشت: بیماریابی را باید به طور وسیع و علمی باشد، مبتلایان 
را پیدا کنیم جداسازی کنیم، در منزل خودشان یا بیمارستان و نقاهتگاه ها که 
در نظر گرفته شد قرنطینه کنیم.  تا بتوانیم سریع تر و حساب شده تر از این دوران 

به خوبی عبور کنیم.
رییس جمهوری گفت: اعتماد عمومی قبل از بیمارستان و پزشک و دارو و 
درمان برای پیروزی بر کرونا اصل اول است، کار به دست مردم انجام می شود؛ 
آنها وقتی درست عمل می کنند که به دولت و وزارت بهداشت و پزشک و سخنگو 

و مسئولان اعتماد داشته باشند.
وی تصریح کرد: اگر اعتماد مردم متزلزل و این گونه تلقی شود که »حالا 
مسئولان یک حرف زده اند، این طور که می گویند نیست«، اعتماد مردم به دولت 
نظام، متخصصان، مسئولان و مراجع مرتبط یک اصل است و برای آن به شفافیت 
داریم. هرچه شفاف تر و صادقانه تر و دقیق تر با مردم صحبت کنیم. اعتماد آنها 

بیشتر می شود و همکاری عمومی با دستگاه ها افزایش می یابد.
نقدهای مردم در زمینه کرونا را باید بشنویم

روحانی خاطر نشان کرد: برای اختلاف نظر و دعوا وقت بسیار است، اما اکنون 
تمام دستگاه ها و ارگان ها اگر اختلاف نظر و دعوایی هم دارند کنار بگذارند در 
دعوا که تخصص زیادی لازم نیست الان زمان اختلاف نیست بلکه زمان اتحاد 
است و همه باید در کنار هم دست به دست هم بدهیم و این همکار و هماهنگی 
ارگان ها به مردم اعتماد می دهد. رییس جمهوری گفت: اگر چندگانگی و 
تفسیرهای گوناگون در مسئولان، و دستگاه ها وجود داشته باشد اعتماد مردم 
سلب می شود. البته در زمینه کرونا باید صدای مردم، نقدها و نظرهای آن ها را 

نیز به خوبی بشنویم.
مردم را برای زندگی با کرونا آماده کنیم

روحانی گفت: مردم را باید برای حداقل چندماه زندگی با کرونا آماده کنیم؛ 
وقتی مناطق سفید و زرد و قرمز را اعلام می کنیم نباید این گونه تلقی شود که 
اگر سفید است پس همه جا و همیشه سفید است، این گونه نیست بلکه ممکن 
است در یک لحظه تغییر کند، و دوباره مناطق تغییر رنگ دهند و زرد و حتی قرمز 
شوند که به عملکرد خود ما بستگی دارد و باید به خوبی در جامعه همکاری کنیم.
رییس جمهوری افزود: دوره کرونا تمام نشده است و باید در این زمینه هوشیارانه 
و حساب شده عمل کنیم. کشورهایی که از ما پول دارتر هستند تجهیزات پزشکی 
و تخت بیمارستانی بیشتر دارند در مقابله با بیماری کرونا، مانده و گرفتار شده اند 
زیرا همکاری مردم کم است و اختلاف بین مسئولان وجود دارد که باعث شده 
اعتماد مردم نسبت مسئولان بهداست کاهش یابد و مدیریت از دست آنها در برود 

هر چند پول و تجهیزات فراوان وجود دارد.
روحانی بیان کرد: مردم باید بدانند که با کرونا به هر شیوه ای، سخت تر و راحت 
تر، زندگی کنند تا یک مدت زمانی که یا ویروس خود به خود از بین برود که البته 
بعید است و یا یک درمان قطعی برای آن پیدا شود که هنوز پیدا نشده است و 
یا باید یک واکسن مطمئن کشف شود که هنوز درست نشده است و پس از آن 

هم باید بررسی کنیم چه کسی آن را درست می کند و چه زمانی به ما می رسد.
برای مقابله با تبعات کرونا به دولت کمک شود

رییس جمهوری گفت: چند مساله دیگر هم است که به آن اشاره می کنم که 
مردم باید در آن به ما کمک کنند. ما باید برای افرادی که در جامعه دچار فشار 
زندگی هستند و شرایط زندگی شان خوب نیست بسته های حمایتی درست 

کنیم. چاره ای نداریم جمعیتی هستند که از کار بیکار شده اند شغل نداریم شغل 
برخی از آنها تازه بعد از سه ماه می خواهد باز شود. برخی از شغل ها هنوز تا یک 

ماه دیگر هم باز نمی شود.
روحانی افزود: اینها شغل خودش را از دست داده اند آنها چک دارند،  آبرو 
دارند،  مستاجرند، باید اجاره بپردازند. همه گرفتارند همه باید کمک کنیم، دولت 
به تنهایی قادر نیست البته دولت در حد توان خودش کمک می کند باز هم باید 

کمک کند.
رییس جمهوری بیان کرد: مردم هم بحمدالله کمک می کنند اینکه امروز 
ما در شب ماه  رمضان می بینیم که خیرین، بسیج، سپاه، کمیته امداد، بنیاد 
مستضعفان امداد کمک می کند و همه در صحن هستند و کمک می کنند این 
کار بسیار بزرگ و ارزشمندی است باید دست همدیگر را بگیریم. الان شرایط ما 

سخت است. دولت هم باید این کار را انجام بدهد.
روحانی عنوان کرد: شرکت های دانش بنیان در این مقطع بار بسیار سنگینی را 
بر دوش دارند. شرکت های دانش بنیان کارهای بسیار بزرگی در این مدت ۲ تا ۳ 
ماه انجام دادند. شاید همین شرکت های دانش بنیان و همین محققین ما یک تا ۲ 

ماه دیگر به درمان رسیدند ما نباید ناامید باشیم بلکه باید تلاش کنیم.
رییس جمهوری تصریح کرد: شاید به واکسن رسیدیم البته واکسن یک دوره 
طولانی دارد و چیزی نیست که بگوییم یک هفته دیگر به واکسن می رسیم. ما 
حتما باید دنبال واکسن برویم و همه کار کنیم یک دوران طولانی دارد و بعید است 
به وصال امسال ما برسد به هر حال خود به خود به آخر سال یا سال آینده و شاید 

هم زودتر به دست ما برسد.
روحانی ادامه داد: بحث این است که باید خودمان را آماده کنیم برای یک مدت 
زمانی که در این مدت، شرکت های دانش بنیان ما برای دارو و واکسن باید همه 

توان خود را برای نیازمندی هایی که ما داریم بکار ببندند.
رییس جمهوری گفت: نکته آخر مساله تولید و صادرات ما است ما نیاز به ارز و 
ریال داریم ما نیاز به کالا و خدمات داریم ما نشستیم و اینها را بحث کردیم همه 

اینها امکانپذیر است به شرط اینکه همه ما به میدان بیاییم.
روحانی افزود: اگر چشم ما به بشکه نفت است بله ما امسال مشکل پیدا 
می کنیم. اگر چشم ما به دست صادرکنندگان صالح وطن دوست ملت دوست 
است، مشکل نداریم. اگر صادرکنندگان ما با همه توان بیایند اجناس را صادر 
کنند و دلار آن را برگردانند، من با اطمینان می گویم که ما مشکل نخواهیم داشت.
رییس جمهوری بیان داشت: بنابر این ما باید همدیگر را یاری کنیم، ارز و ریال 
و تولید لازم و این جهش تولیدی که امسال رهبر معظم انقلاب گفته اند به جد 

عملیاتی کنیم و همه برای عملیاتی کردن تولید و صادرات به صحنه بیاییم.
سن بیشتر فوت شدگان بر اثر کرونا حدود ۶۰ تا ۷۰ سال به بالا است

روحانی درخصوص تصمیماتی که در جلسه امروز گرفته شد، اظهار داشت: اولا 
در ابتدای جلسه امروز گزارشی خوبی داده شد که بسیار خوشحال کننده بود و 
آن اینکه در بسیاری از کشور تلفات افراد سالمند خیلی بالاست بخصوص آنهایی 
که در خانه سالمندان هستند که البته در خارج از کشور بیشتر در خانه سالمندان 

زندگی می کنند و در جامعه ما اینچنین نیست.
رییس جمهوری یادآور شد: تعداد متوفیان آنها بالاست اینکه در برخی کشورها 
۳۰ درصد یا ۵۰ درصد از اینها هستند خیلی تاثرآور است. البته در کشور ما 
اکثریت افرادی که فوت کردند سن آنها بالا و حدود ۶۰ سال یا ۷۰ سال به بالا 

هستند.
روحانی ادامه داد: اما در کشور ما افراد مسن در خانه سالمندان معمولا زندگی 
نمی کنند. یک درصد آنها در خانه سالمندان زندگی و مابقی در خانه فرزندان و 

اقوام خودشان زندگی می کنند که به آنها رسیدگی بهتری می شود.
گفت:  و  کرد  اشاره  ما  ایرانی  فرهنگ  و  دینی  فرهنگ  به  جمهوری  رییس 
الحمدالله در آنهایی که در بخش های سالمندان زندگی می کنند عده وفات آنها به 
دلیل بیماری کرونا خیلی کم و حدود ۱.۵ درصد بوده است. حتی کل افرادی که 
در ماه فروردین فوت کرده اند از حدود ۵۱ هزار نفر که ما الان در خانه سالمندان 
داریم سال گذشته کل فوتی ها  ۳۱۲ نفر بوده است. امسال هم کل فوتی ها ۳۸۲ 
نفر بوده است. روحانی افزود: بنابر این خیلی رقم بالا نرفته با این سال گذشته 
عددی که در خانه سالمندان بوده اند ۴۱ هزار نفر بوده و امسال ۵۱ هزار بوده 
است اما فوتی ها آنچنان بالا نرفته است. که این مساله به دلیل اخلاق و فرهنگ ما 
است و این خبر بسیار خوشی بود که در جلسه داده شد که عزیزان ما که در سنین 
مختلف بالا در خانه سالمندان زندگی می کند مراقبت خوبی از آنها هم در مراکز و 

هم در خانه ها صورت گرفته است.
روز قدس در تهران به شکل نمادین و خودرویی است

رییس جمهور از برگزاری روز قدس در تهران به شکل خودرویی خبر داد و تاکید 
کرد: قرار است مسئولیت این مراسم را سپاه برعهده بگیرد و از یک مبدا تا انتهایی 

از طریق خودرو حضور داشته باشیم که یک حرکت تبلیغاتی است.
روحانی در بخش پایانی صحبت های خود در مورد تصمیمات ستاد ملی مقابله 
با کرونا در مورد برگزاری روز قدس گفت: در ۲۱۸ شهرستانی که در مناطق سفید 
قرار دارند، می توان نمازجمعه برگزار کرد، در آنها نیز می توان روز قدس را با مراعات 
همه چارچوب ها و پروتکل های بهداشتی برگزار کرد. البته مراسم روز قدس، نه 
به عنوان راهپیمایی بلکه به شکل اجتماع در مکان نمازجمعه در مناطق سفید 

برگزار می شود.
وی در مورد برگزاری روز قدس در تهران هم اظهار داشت: در مورد شهر تهران 
دستورالعمل دیگری مدنظر داریم چون شرایط قرمز است و نمازجمعه هم نداریم. 
اما تهران پایتخت است و نمی شود کاری نکرد. قرار است مسئولیت را سپاه 
برعهده بگیرد و از یک مبدا تا انتهایی از طریق خودرو حضور داشته باشیم که 
یک حرکت تبلیغاتی است. رییس جمهور اضافه کرد: در خودرو هم سرود خوانده 
می شود و هم می توان پرچم در دست داشته باشیم. در واقع یک مراسم نمادینی 

از طریق خودروها انجام می شود و سپاه مسئولیت آن را برعهده گرفته است.  
نماز عید فطر هفته بعد برگزار می شود

روحانی در مورد برگزاری نماز عید فطر هم تصریح کرد: در مورد روز عید فطر 
که هفته بعد خواهد بود، بنا شد در سراسر کشور نماز عید فطر باشد اما در 
مکان هایی که اجتماع بزرگ مثل مصلی ها برگزار می شود، برای رعایت مسائل 
بهداشتی انجام نشود اما مساجد، محلات و حسینیه ها نماز را با رعایت پروتکل ها 

بخوانند. می توان این نماز را هم در خانه ها به شکل جمعی یا فردی خواند.
رییس جمهوری درباره بازگشایی اماکن مذهبی و متبرکه از جمله حرم رضوی 
)ع(، حرم حضرت معصومه )س(، شاه چراغ )ع(، شاه عبدالعظیم حسنی )ع( 
و دیگر اماکن متبرکه خاطرنشان کرد: قرار شد بعد از ماه رمضان اماکن متبرکه 
و مذهبی در چارچوب دستورالعمل ها که وزارت بهداشت به آنها داده، حرم ها و 

صحن هایشان باز شود اما رواق ها بسته است.
وی افزود: سه ساعت صبح و سه ساعت عصر صحن ها باز می شود، توقف ها 
زیاد نداشته باشند، توقف ها کوتاه باشد و زیارت انجام شود. رستوران ها هم 
در چارچوب پروتکل ها بعد ماه رمضان باز می شوند. کنکور دانشگاه در قالب 

پروتکلی که برای اجرا ابلاغ می شود، انجام می شود.
دانشگاه ها از ۱۷ خرداد فعالیت خود را آغاز می کنند

از  غیر  به  دانشگاه ها  کرد:  ابراز  هم  دانشگاه ها  بازگشایی  مورد  در  روحانی 
دانشگاه های پزشکی که شرایط دیگری دارند و الان هم فعال هستند، از ۱۷ 
خرداد فعالیت خود را آغاز می کنند؛ هم برای کارگاه ها، آزمایشگاه ها و مواردی 
که لازم است و هم برای امتحانات. وی در مورد فعالیت های ورزشی هم بیان کرد: 
فعالیت های ورزشی در چارچوب پروتکل ها آغاز می شود البته فعالیت هایی که 
بدون تماشاچی است و اجتماع مردم و تماشاچی نخواهد داشت. چارچوب و 

پروتکل را وزرات بهداشت اعلام خواهد کرد.
رییس جمهوری در مورد هتل ها هم یادآور شد: هتل ها بسته نیستند. قسمت 
باز  از ماه رمضان همانطور که رستوران ها  رستوران هتل ها بسته بود که بعد 

می شود، هتل ها هم فعال تر می شوند.

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد:

برپایی نماز عید فطر در مساجد سراسر کشور 
بازگشایی حرم های مطهر بعد ازماه رمضان



کنگره قدس شریف، مجازی برگزار می شود 
رئیس کنگره بین المللی قدس شریف: این کنگره ۲۹ و ۳۰ اردیبهشت به صورت مجازی برگزار 
می شود.آیت الله »علیرضا اعرافی« در نشست خبری »کنگره بین المللی قدس شریف«، افزود: 
امسال به دلیل شرایطی که کشور، منطقه و جهان به دلیل شیوع ویروس کرونا با آن مواجه است از 
اجتماعات بزرگ نظیر برگزاری راهپیمایی قدس معذوریم، بنابراین کنگره بین المللی قدس شریف 
را در فضای مجازی و در آستانه روز قدس برگزار می کنیم.رییس کنگره بین المللی قدس شریف با 
اشاره به برگزاری راهپیمایی در حمایت از آرمان قدس در ۱۰۰ کشور در سال گذشته افزود: امسال 
بخشی از مراسم گرامیداشت روز قدس در فضای مجازی برگزار خواهد شد.وی با بیان اینکه از ۱۷ 
live. کشور سخنران هماهنگ شده است، افزود: این کنگره به صورت زنده از طریق آدرس اینترنتی
alarbaeen.ir و از طریق شبکه های اجتماعی )اینستاگرام، فیسبوک و یوتیوب( نیز به صورت مجازی 

پخش خواهد شد.
 

برگزاری مراسم عروسی در کوه ها به خاطر کرونا! 
 فرماندار رومشکان از برگزاری مراسم عروسی در کوه ها در ایام کرونایی ابراز نگرانی کرد. نعمت الله 
دستیاری اظهار کرد: با توجه به روند افزایشی کرونا در رومشکان شورای تامین مصوب کرده که 
هرگونه مراسم عزا و عروسی برگزار نشود و با کسانی که در این خصوص همکاری نکنند، برخورد 
خواهد شد.وی  در گفتگو با ایسنا، ادامه داد: متاسفانه موضوعی که الان در رومشکان باب شده این 
است که بیشتر عروسی ها را در کوه ها و با حضور افراد زیادی برگزار می کنند.دستیاری با بیان اینکه 
تا اطلاع ثانوی اجازه بازگشایی مدارس را نخواهیم داد، تصریح کرد: دلیل این تصمیم روند افزایشی 

کرونا در رومشکان بوده و متاسفانه برخی از مردم به هیچ وجه رعایت نمی کنند.

نماینده ایران در اوپک درگذشت 
حسین کاظم پور اردبیلی در نخستین ساعات روز روز شنبه ۲۷ اردیبهشت در یکی از بیمارستان های 
تهران پس از تحمل دوره ای از بیماری، درگذشت.وی چندی پیش درپی خونریزی مغزی به کما رفته 
و بیمارستان بستری بود.کاظم پور اردبیلی در سال های ۱۳۵۹ تا ۱۳۶۰ وزیر بازرگانی، از سال ۱۳۶۰ 
تا ۱۳۶۴ معاون اقتصادی وزیر امور خارجه و از سال ۱۳۶۴ تا ۱۳۶۹ نیز معاون امور بین الملل وزیر 
نفت و عضو هیأت مدیره شرکت ملی نفت ایران بود.وی در فاصله سال های ۱۳۶۹ تا ۱۳۷۴ سفیر 
ایران در ژاپن بود و از سال ۱۳۷۴ تا ۱۳۷۸ نیز نمایندگی ایران در اوپک را به عهده داشت.کاظم پور 

اردبیلی از سال ۱۳۹۲ تاکنون نیز نماینده ایران در اوپک بود.

حضرتی: لاریجانی و روحانی اصلاح طلب هستند
 الیاس حضرتی قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: امروز هم آقای لاریجانی و هم آقای روحانی 
اصلاح طلب هستند و هر دو آنها از گفتمان اصولگرایی عبور کرده اند. به طور کلی یکی از افتخارات ما 
اصلاح طلبان این است که شخصیت های اصولگرا را به شکل محترمانه از اصولگرایی عبور داده و به 
اصلاح طلبی سوق داده ایم که این مسئله تنها محدود به آقای روحانی و آقای لاریجانی نیز نمی شود 

و در گذشته نیز آقای ناطق نوری چنین وضعیتی داشته است.

تکذیب سخن منتسب به آیت الله سبحانی در مورد جن و کرونا 
 نقل قول منتسب به آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید پیرامون نحوه ریشه کن شدن ویروس 
کرونا تکذیب شد. به گزارش روز شنبه ایرنا، کانال این استاد برجسته حوزه در مطلبی اینگونه آورده 
است: »مطلب نقل شده از آیت الله العظمی سبحانی در مورد ریشه کن شدن ویروس کرونا به وسیله 

جن که در فضای مجازی منتشر شد، کذب است و دروغ«.

دستاورد کار هنرمند ایرانی در صفحه ناسا
ناسا، تصویری از یک سیاه چاله احاطه شده در میان گازهای کیهانی را منتشر کرده که یک هنرمند 
ایرانی آن را ثبت کرده است. به گزارش ایسنا، ناسا تصویری از یک سیاه چاله را منتشر کرده که در 
 ،)Nima Abkenar( "میان گازهای کیهانی احاطه شده است. این تصویر زیبا توسط "نیما آبکنار

هنرمند ایرانی ثبت شده است.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم  خبرداد:

آغازفرآیند ساماندهی و انتقال صنوف 
مرتبط به شهرک خودرو 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
و  واحدها  خودرو،  شهرک  پروژه  عمرانی  عملیات  انجام  موازات  به  گفت:  قم 
مجموعه های مرتبط سطح شهر، شناسایی و برنامه ریزی های لازم در خصوص 

انتقال و ساماندهی آنان انجام می شود.
علیرضا مظفری با اشاره به اینکه ساماندهی صنوف سالیان بسیار زیادی جزء 

مطالبات مردم و مسئولین شهر بوده است، بیان داشت: 
به موازات انجام عملیات عمرانی پروژه شهرک خودرو، واحدها و مجموعه های 
و  انتقال  خصوص  در  لازم  برنامه ریزی های  و  شناسایی  شهر،  سطح  مرتبط 

ساماندهی ایشان انجام می شود.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم با اشاره به لزوم اجرای این طرح، افزود: کاربریهای مجاور، نوع مواد مصرفی، 
میزان آثار و پیامدهای آنان بر محیط زیست، حساسیت و آسیب پذیری محیط 
زندگی مردم و درخواست شهروندان برپاداشتن شهری سالم و آرام از عواملی 
است که ضروریات فرآیند انتقال را لازم می دارد.مظفری با اشاره به وضعیت آشفته 
و نامناسب شوارع مرکزی شهر قم اظهار کرد: خیابان های منتهی به مرکز شهر 
و شوارع منتهی به حرم حضرت معصومه )س( وضعیت مناسب ندارند و عمدتاً 
تعدد واحدهای تعویض روغنی، پنجرگیری، فروش لوازم یدکی و… موجب شده 
این خیابان ها به ویژه محل عبور زائرین، وضعیتی بسیار نامطلوبی داشته باشند.
وی در پایان با اشاره به امکانات در نظر گرفته شده در شهرک خودرو نظیر امکانات 
تعمیرگاهی، خدماتی، تفریحی و … و نقش این شهرک در جهت رفع دغدغه های 
زیست محیطی، بیان داشت: باید در نظر داشت که احداث شهرک های خدماتی، 
نیازمند همکاری و مشارکت نهادهای مختلف استان بویژه اتحادیه صنوف و 
صاحبان مشاغل و حضور موثر و فعال آنان است.مدیرعامل سازمان میادین میوه و 
تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم در پایان تاکید کرد: بسته به حجم 
فعالیت واحد صنفی مرتبط با خودرو به صورت گام به گام و محله محله؛ با اولویت 
خیابان های پُرتردد، فرآیند ساماندهی و انتقال به شهرک خودرو صورت می پذیرد.

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تأکید کرد:

هم افزائی بین روابط عمومی 
شهرداری کلان شهرها

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم درتماس تلفنی با مدیران کل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری های کلان شهرهای کشور، ضمن گرامیداشت 
این روز، بر همکاری  و هم افزایی بیشتر در حوزه  روابط عمومی شهرداری ها تأکید 

کرد. 
مهدی کلانترزاده به مناسبت ۲۷ اردیبهشت ماه، روز جهانی روابط عمومی 
با مدیران کل روابط عمومی کلان شهرهای کشور و  ارتباطات ضمن تماس  و 
گرامیداشت این روز، اظهار کرد: امروز شاهد اقدامات خوبی در عرصه ارتباطات 
و اطلاع رسانی در شهرداری ها بوده و باید برای رسیدن به جایگاه مطلوب تلاش 

کنیم.
 مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم کار و تلاش در حوزه روابط 
عمومی را فعالیتی علمی و بر پایه ی تخصص و مهارت دانست و افزود: امروز بیش 
از گذشته نیازمند استفاده از دانش  علمی در این حوزه هستیم و باید با نگاهی باز 

در این عرصه عمل کنیم. 
کلانترزاده تغییر نگرش مدیران به روابط عمومی را گامی مؤثر در ارتقاء جایگاه 
این حوزه دانست و تأکید کرد: وظایف و چهارچوب اختیارات بخش روابط عمومی 
فراتر از اطلاع رسانی صرف بوده و باید به استفاده از ظرفیت های متنوع روابط 

عمومی دقت شود. 
وی با تأکید بر اهمیت و نقش روابط عمومی در مدیریت شهری، اضافه کرد: 
و زندگی  با شهروندان  آن  نزدیک  ارتباط  و  گستردگی وظایف مدیریت شهری 
عمومی  روابط  حوزه  برای  را  شهرها  در  اثرگذار  و  مهم  وظیفه ای  شهروندی، 
شهرداری ها به دنبال داشته است که نیازمند حمایت و برنامه ریزی در سطوح عالی 

مدیریتی است.
مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم در پایان با گرامی داشت این 
روز برای تمامی فعالان حوزه روابط عمومی، خاطرنشان کرد: در حوزه مدیریت 
شهری، ارتباط مستمر بین مدیران روابط عمومی شهرداری های کلان شهرها و 
استفاده از ظرفیت ها، تجارب و دستاوردهای شهرهای مختلف و ایجاد هم افزائی 

بیشتر می تواند در انجام مأموریت ها و کسب موفقیت ها کارگشا باشد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد:

اعمال قانون و احضار خودروهای 
متخلف در بلوار آیت الله بروجردی

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اعمال قانون و احضار خودروهای 
متخلف در بلوار آیت الله بروجردی خبر داد و گفت: برای جلوگیری از خسارت 
مادی و معنوی برای شهروندان و مدیریت شهری خودروهای متخلف در این بلوار 

به پلیس راهور احضار می شوند.
عباس ذاکریان با اشاره به اهمیت اعمال قوانین راهنمایی رانندگی در شهر، 
اظهار داشت: نصب دوربین های ثبت تخلف و دوربین های نظارتی در سطح 
شهر یکی از آیتم های موفق در کنترل و کاهش تخلفات رانندگی در شهر بوده 

است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم یکی از محورهای پرخطر را بلوار 
در  کنترلی  دوربین های  نصب  زمان  از  افزود:  و  دانست  بروجردی  آیت الله 
بلوار آیت الله بروجردی تعداد تصادفات منجر به جرح و فوت به شدت کاهش 

پیداکرده است.
ذاکریان تعداد دوربین های این بلوار را ۱۸ عدد اعلام کرد و گفت: در ۶ نقطه 
از بلوار آیت الله بروجردی ۱۸ دوربین نصب شده و سه سامانه در مسیر رفت و سه 
سامانه در مسیر برگشت علاوه بر سرعت لحظه ای سرعت متوسط را نیز کنترل 

می کنند.
بلوار را ۹۰ کیلومتر در ساعت عنوان و بیان کرد:   وی سرعت مجاز در این 
متأسفانه در اردیبهشت سال جاری ۲۰ خودرو متخلف با سرعت بیش از ۱۵۰ 
کیلومتر در ساعت ثبت شده که بسیار نگران کننده بوده و می تواند منجر به اتفاقات 

و حوادث ناخوشایند برای سایر کاربران این معابر شود.
 معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از ارسال عکس ها به مرکز پلیس راهور 
خبر داد و تأکید کرد: برای جلوگیری از خسارت مادی و معنوی برای شهروندان 
و مدیریت شهری این موضوع با قاطعیت دنبال شده و هیچ گونه چشم پوشی 

دراین باره نخواهد شد.
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد:

افزایش ۳2 هکتاری فضای سبز پردیسان 
شهردار منطقه هشت قم از افزایش ۳۲ هکتاری فضای سبز شهری و جنگلی 

پردیسان تا پایان سال جاری خبرداد.
محمد رمضانی با اشاره به اهمیت ویژه فضای سبز در تلطیف فضای شهری، ابراز 
داشت: افزایش سرانه فضای سبز از اولویت های مدیریت شهری است و در این 
زمینه با تمهیدات ویژه  ای که برای کاشت و توسعه در منطقه پردیسان در نظر گرفته 

شده ۳۲ هکتار به وسعت فضای سبز منطقه افزوده خواهد شد.
 شهردار منطقه هشت قم در ادامه به دیگر اقدامات انجام شده در زمینه 
حدود  کاشت  اخیر  ماه های  طی  داشت:  اظهار  و  پرداخت  سبز  فضای 
۱۱هکتار بوستان شهری شامل بوستان محله یک مسکن مهر، بوستان محله 
۵ و محله هشت و همچنین کاشت ۲ هکتار باغ گل محمدی در بوستان 
غدیر انجام شده است.  رمضانی در پایان خاطرنشان کرد: کاشت ۷/۵ هکتار 
کمربندی سبز و جنگلی در حاشیه بلوار فدائیان اسلام و بوستان غدیر از دیگر 

اقدامات منطقه در راستای توسعه فضای سبز بوده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بدبخت واقعی ، کسی است که ماه رمضان از او 
بگذرد؛ ولی گناهانش آمرزیده نشوند . پس آن گاه 

که نیکوکاران به جوایز پروردگار کریمشان دست 
می یابند ، او زیانکار )بازنده( می گردد .
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طرح:علیرضا پاکدل

لطفا این روزها مراقب این عزیزان باشید!

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره 
به استفاده از ظرفیت پروژه ۴۸ هکتاری پردیسان برای 
پیشبرد طرح توسعه امامزاده چهل اختران گفت: روند 

اجرای طرح توسعه آستان چهل اختران کند است. 
آستان  توسعه  طرح  اجرای  روند  بهشتی،  محسن 
چهل اختران را کند ارزیابی و اظهار داشت: مردم انتظار 
دارند همان طور که این پروژه به شیوه مطلوبی آغازشده 

است به شیوه مطلوبی نیز دنبال شود.
با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
یک سوم  گفت:  فاز  سه  در  پروژه  این  تعریف  بیان 
اعتبارات پروژه از دفتر مقام معظم رهبری، یک سوم 
اعتبارات مربوط به راه و شهرسازی و یک سوم نیز از 
اعتبارات استانی بوده است. وی با بیان اینکه بیش 
از ۴۰ امامزاده مختلف در جوار بارگاه امامزاده موسی 
مبرقع)ع( به خاک سپرده  شده اند، ابراز کرد: در ابتدا 
که  اعتباراتی  با  اختران  چهل  امامزاده  توسعه  طرح 
از محل دفتر مقام معظم رهبری اختصاص  یافته بود 
خوب شروع شد اما در ادامه با مشکلاتی روبه رو شدیم.

بهشتی ادامه داد: از سال ۹۰ این اعتبارات به موازات 
هم به شهرداری تزریق می شود و کار خوب شروع  شده 
بود و تملکات به سرعت انجام می شد اما از زمانی که 
به مشکل اقتصادی خوردیم سه سالی است که دیگر 

تملکی در آنجا نشده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم افزود: 
آخرین کار این بود که از ظرفیت پروژه ۴۸ هکتاری 

چهل  امامزاده  توسعه  طرح  پیشبرد  برای  پردیسان 
تصمیم  دیگر  به عبارت   کرده ایم؛  استفاده  اختران 
امامزاده  اباصلت،  خواجه  پروژه های  برای  گرفتیم 
موسی مبرقع و چهل اختران، عمار یاسر، شیخان و 
غیره از ظرفیت پروژه ۴۸ هکتاری استفاده کرده و جلو 

ببریم.
وی با اشاره به عدم تخصیص منابع نفتی به طرح 
توسعه آستان چهل اختران عنوان کرد: درست است 
که با استفاده از ظرفیت پروژه ۴۸ هکتاری کار طولانی 

می شود اما چند پروژه را به عنوان پروژه هایی تعریف 
کردیم که از محل پروژه ۴۸ هکتاری انجام شود.

بهشتی با بیان اینکه با توجه به شرایط کنونی در 
سال ۹۹ انتظار اعتبار عمرانی مستقیم در طرح توسعه 
آستان چهل اختران نداریم تأکید کرد: امیدواریم این 
راهکاری که از سال گذشته شروع کرده ایم در پایان 
سال ۹۹ خروجی داشته باشد و بتوانیم از ثمره طرح 
۴۸ هکتاری استفاده کرده و پروژه امام زاده مبرقع را 

پیش ببریم.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  مطرح کرد:
راهکارسرعت بخشی به طرح توسعه آستان چهل اختران

معاون  برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: حجم تخلفات ساختمانی 
در شهر قم در سال ۹۷ عدد ۱۱.۶ دهم تخلف و برای سال ۹۸ حدود ۵ ثبت  شده 
که کاهش تخلفات را نشان می دهد که تخلفات ساختمانی در قم بیش از ۵۰ درصد 

کاهش  یافته است. 
محسن رنجبر ، یکی از شاخص های مهم در چشم انداز شهر قم را خدامحوری 
و شهروند محوری دانست و اظهار داشت: در یکی از گزاره ها، شهر قم در ۱۴۱۴، 
شهری خدامحور و شهروند مدار بر پایه توازن و تعادل حقوق و تکالیف شهروندی 

تعریف شده است که نحوه اندازی گیری آن قانون مندی شهروندان است.
معاون  برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم یکی از شاخص های این گزاره 
را افزایش پایبندی شهروندان به قانون مداری دانست و افزود: در این باره تعداد 
تخلفات در ۱۰۰۰ نفر اندازه گیری می شود و باید از این تخلفات کاسته شود و اگر 
با مشارکت دستگاه های دیگر صورت بگیرد، آمار و اطلاعات آن می تواند به این 

شاخص اضافه شود.
وی با تأکید بر اینکه در حال حاضر تخلفات ساختمانی در این بخش اندازه گیری 
و رصد می شود و به دنبال آن هستیم که تعداد تخلفات در هر ۱۰۰۰ نفر را کاهش 
دهیم، گفت: هدف ما در سال ۹۷ عدد پنج، در سال ۹۸ عدد ۴ و نیم، در سال ۹۹ 
عدد ۴ و نهایتاً در سال ۱۴۰۱ عدد ۳ است، اما عددهایی که اندازه شده تاکنون 

عددهای خوبی نیست.
رنجبر با اشاره به اینکه برای سال ۹۷ این عدد ۱۱.۶ دهم تخلف و برای سال 
۹۸ حدود ۵ ثبت شده که کاهش تخلفات را نشان می دهد، اضافه کرد: همچنان 
تا رسیدن به هدف گذاری ها فاصله داریم، همچنین اقداماتی که در این باره انجام 
این  و  است  فرهنگی  و  آموزشی  کنترلی،  نرم افزاری،  اقدامات  می دهیم شامل 

اقدامات در بودجه جایگاه خود را دارد.
وی تصریح کرد: ۳۱ شاخص مربوط به چشم انداز قم در نظر گرفته شده است، 
به علاوه شاخص های مربوط به اهداف که شامل ۱۱ هدف و ۳۸ راهبرد در این 
سیستم بازخورد استراتژیک کنترل و گزارشات به صورت جامع منتشر می شود 
و گزارشات سال ۹۷ آماده و مربوط به سال ۹۸ در حال آماده سازی است، البته 
گزارشی از ۶ ماهه نیمه اول سال ۹۸ در جهت اصلاح بودجه ۹۹ پیش بینی شده 

است.
معاون  برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در رسیدن به 
چشم انداز تا پایان سال ۹۷ در هدف گذاری ۶۱ درصد محقق شد و نیمه نخست 
۹۸ به ۶۴ درصد تحقق آن رسیده ایم و چشم اندازها روشن است که باید در ضعف ها 
تلاش بیشتری و نقاط قوت نیز حفظ شود که همه این ها خود را در بودجه نشان 

می دهد و تعهد ما تحقق این چشم اندازهاست.

معاون  برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم اعلام کرد:

کاهش ۵0درصدی تخلفات ساختمانی
 مدیرعامل سازمان فرهنگی، ورزشی شهرداری قم :

سینما خودرویی در قم راه اندازی می شود 
مدیرعامل سازمان فرهنگی، ورزشی شهرداری قم از راه اندازی سینما خودرویی در قم خبر داد و 
گفت: این سینما با کمک مجموعه خصوصی در سینما آیه و اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی قم و سپاه 

علی ابن ابیطالب)ع(با توجه به تعطیلی سینماها در قم رقم می خورد. 
ابوالقاسم مقیمی در گفت وگویی، برنامه های روز جهانی قدس در قم را که همزمان با آخرین جمعه ماه 
مبارک رمضان برگزار می شود مورداشاره قرار داد و اظهار داشت: امسال با توجه به شیوع ویروس کرونا در 
کشور روز قدس متفاوتی را نسبت به سال های گذشته در کشور و به ویژه استان قم برگزار خواهیم کرد. 
مدیرعامل سازمان فرهنگی، ورزشی شهرداری قم ادامه داد: با توجه به محدودیت انسانی، راهپیمایی 
به صورت خودرویی و به سبک جدید با رعایت تراکم جمعیت داخل خودرو، در بلوار پیامبر اعظم)ص( 

برگزار می شود و در موقف های مسیر، ایستگاه هایی برای کمک به فضای مردمی شکل می گیرد.
وی عنوان کرد: در این روز برنامه های متعددی پیش بینی شده که برگزاری مسابقه عکس تزئینات 
خودرویی در روز قدس ازجمله آن است، همچنین شهروندان در ده آیتم در جشنواره قرار بندگی 
می توانند در معرفی کتاب و شادیانه، آثاری با موضوع مبارزه با صهیونیسم و بازگشت فلسطین به دامان 
جهان اسلام و استکبارستیزی ارسال کنند.  مقیمی از راه اندازی سینما خودرویی در قم خبر داد و 
گفت: این سینما با کمک مجموعه خصوصی در سینما آیه و اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی قم و سپاه 
علیابن ابیطالب)ع(با توجه به تعطیلی سینماها در قم رقم می خورد. مدیرعامل سازمان فرهنگی، 
ورزشی شهرداری قم  در پایان ابراز کرد: ارتقای فرهنگ شهروندی در حوزه ترافیک و حمل ونقل از 
دیگر فعالیت هاست که استفاده از تأسیسات ترافیکی و کلاه ایمنی و عبور از عرض خیابان و استفاده از 

پل های عابر پیاده ازجمله موارد مهم در فرهنگ سازی هستند.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم  خبرداد:

توزیع غذای تبرکی مسجد جمکران بین جامعه ایثارگری 
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: از ابتدای ماه مبارک رمضان روزانه 100 غذای 

تبرکی از مسجد مقدس جمکران بین خانواده معظم شهدا و ایثارگران توزیع شده است. 
حجت الاسلام حسن هنرمند در گفت وگو با ایسنا عنوان کرد: از ابتدای ماه رمضان تا کنون روزانه 
100 غذای گرم تبرکی مسجد مقدس جمکران بین جامعه هدف توزیع شده و این طرح تا پایان این 
ماه ادامه خواهد داشت. وی افزود: طرح توزیع تبرکی های مسجد مقدس جمکران توسط کارکنان 
بنیاد مناطق یک و دو استان قم در منزل خانواده های معظم شهدا و ایثارگران انجام می شود. هنرمند 
ادامه داد: همچنین امسال هم طبق روال سالهای گذشته سبد کالای رمضان در مراکز خدمات شاهد 
استان بین جامعه هدف در قالب ارایه بن خرید کالا با سهمیه مشخص شده درحال توزیع است. وی 
با اشاره به تشکیل ستاد احسان در بنیادشهید استان قم افزود: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته و 
تشکیل ستاد احسان در استان پیگیری های لازم برای تهیه بسته های معیشتی انجام شده و تاکنون 
105بسته با مشارکت سایر نهادها تامین و در بین تعدادی از خانواده های شاهد و ایثارگری که حقوق و 
مزایا از بنیاد دریافت نمی کنند، توزیع شده است. هنرمند در پایان گفت: همچنین با توجه به تشکیل 
گروههای جهادی در استان به منظور جلوگیری از موازی کاری و طبق رایزنی ها لیست مشمولان بسته 

های معیشتی این نهادها نیز دریافت و موارد تکرار بررسی می شود.

 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۳0 بیمار بدحال کرونایی در قم  بستری هستند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۱۳۵ نفر مشکوک به کرونا در قم بستری بوده 

که ۳۰ نفر آنها بدحال هستند. 
محمدرضا قدیر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به 
بیست و هفتم اردیبهشت ماه، ۲۷ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا 
مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند. وی یادآور شد:  ۱۴ نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها 
بستری شده و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی 
مرخص شده اند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: در شبانه روز گذشته ، ۳ نفر از کل بیماران 
بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند. وی گفت: در 

حال حاضر ۱۳۵ نفر مشکوک به کرونا در قم بستری بوده که ۳۰ نفر آنها بدحال هستند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: طی 
دو مرحله، سه هزار بسته معیشتی در بین اقشار 

نیازمند توزیع شده است.
با  کرد:  اظهار  اسکندری  عباس  حجت الاسلام 
توجه به شیوع کرونا در کشورمان و همچنین لزوم 
کمک به نیازمندان و اقشار کمتربرخوردار، طرح 
تهیه و توزیع بسته های معیشتی، از اسفندماه در 

دستور کار این اداره کل قرار گرفت.
با  و  نوروز امسال  از فرا رسیدن  افزود: پیش  وی 
تدارک وسیعی که صورت گرفت، از محل موقوفات و 
کمک های خیرین، ۱۵۰۰ بسته معیشتی به ارزش 

تقریبی هر بسته ۳۸۰ هزار تومان تهیه شد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه 
این بسته ها شامل مواد غذایی و ملزومات بهداشتی 

بودند گفت: کار بسته بندی این ارزاق با حضور خدام 
بقاع متبرکه و گروه های جهادی با مرکزیت آستان 

مقدس امامزاده موسی مبرقع )ع( صورت گرفت.
وی ادامه داد: مراکز افق بقاع متبرکه بخش های 
مختلف استان، کار شناسایی خانواده های نیازمند 
را پیش از ایام نوروز انجام دادند و سبدهای حمایتی 
هم متناسب با تعداد اعلامی از سوی هر مرکز، به 
نام نامی امامزادگان بسته بندی شد. حجت الاسلام 
اسکندری خاطرنشان کرد: این بسته های حمایتی 
پیش از فرا رسیدن نوروز امسال و با کمک عوامل 

اجرایی بقاع متبرکه در بین نیازمندان توزیع شدند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم به فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب در نیمه شعبان و لزوم توجه به 
مواسات و همدلی مومنانه اشاره و ابراز کرد: بر این 

اساس مرحله دوم تهیه و توزیع بسته های معیشتی 
در اولویت اداره کل اوقاف قم قرار گرفت.

حجت الاسلام اسکندری با بیان اینکه هیئت امنا، 
بقاع متبرکه، خانواده های  ائمه جماعات  و  خدام 
نیازمند محدوده هر بقعه را شناسایی کرده اند عنوان 
کرد: در ادامه عوامل توزیع، بسه های حمایتی را 
اوقاف  آنها تحویل می دهند. مدیرکل  درب منزل 
نفر  صدها  کرد:  تصریح  قم  استان  خیریه  امور  و 
جهادی،  گروه های  اعضای  و  افتخاری  خدام  از 
معیشتی  سبدهای  توزیع  و  بسته بندی  تهیه،  در 
نقش آفرینی کردند. وی ادامه داد: به این ترتیب طی 
دو مرحله، ۳ هزار بسته معیشتی با اعتباری بالغ بر 
۱۱ میلیارد ریال، توسط اداره کل اوقاف قم تهیه و 

در بین نیازمندان توزیع شده است.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد:

توزیع ۳ هزار بسته معیشتی بین نیازمندان 

شهردار قم سال ۹۹ را از نظر افتتاح پروژه های عمرانی و توسعه شهری، سالی 
پربرکت دانست و گفت: سال ۹۹ سال افتتاح پروژه ها و تثبیت شهر قم در مسیر 

توسعه است.
دکتر سیدمرتضی سقاییان نژاد با اشاره به اهمیت حرکت در محور برنامه های 
تدوین شده و چشم انداز ۲۰ ساله شهرداری قم، اظهار داشت: باوجود مشکلات 
فراوان ولی با توکل به خدا و محبت های لحظه به لحظه حضرت معصومه )س( در 

مسیر تعیین شده حرکت می کنیم.
شهردار قم با تأکید بر تلاش مجاهدانه کارکنان شهرداری و پیمانکاران در 
اجرای پروژه ها، افزود: هیچ یک از مشکلات داخل شهر و مشکلات کشوری مانع 

اجرای پروژه ها نشده و پرشتاب و پرقدرت در مسیر خدمت به مردم ایستاده ایم.

سقاییان نژاد وضعیت پروژه های در حال اجرا را موردتوجه قرارداد و گفت: 
پروژه های کلیدی و مهمی در سال ۹۷ و ۹۸ در شهر قم کلید خورده که در مراحل 

پایانی آن قرار داریم و شهر در مسیر توسعه بوده و شاهد این تغییرات هستیم.
وی سال ۹۹ را ازنظر افتتاح پروژه های عمرانی و توسعه شهری، سالی پربرکت 
دانست و تصریح کرد: اقدامات شهرداری قم در پروژه های عمرانی، ترافیکی، 
و فرهنگی خیره کننده  فضای سبز، سرمایه گذاری، حمل ونقل، شهرسازی 

است.
شهردار قم در پایان عملکرد شهرداری قم را مثبت ارزیابی و خاطرنشان کرد: 
دستاوردهای شهرداری حاصل کار گروهی و علمی منسجم بوده و هیچ اقدامی 

برخلاف برنامه ۵ ساله و چشم انداز ۲۰ ساله در قم کلید نخورده است.

شهردار قم اعلام کرد:
سال ۹۹ سال افتتاح پروژه ها و تثبیت مسیر توسعه 


